
نبود یکی از مهم تریــن دغدغه های جامعه 
امروز نداشــتن امنیت شغلی در  محیط های 
کاری اســت که به مراتب تــوان و بازدهی 

پرسنل را تا  حداقل ها کاهش می دهد. 
داشتن شغل که محل کسب درآمد برای فرد 
و خانواده اش باشد یکی از  دغدغه های اصلی 
جامعه امروز به حســاب مــی رود اما امنیت 
شغلی  موضوعی است که برای افراد به مراتب 

بیشتر از یافتن شغل مهم است. 
گرچه نمی توان انکار کرد که داشتن تخصص، 

مهارت و تجربه کار در  امور محوله می تواند 
فاکتور امنیت شــغلی را تابع خود کرده و در 
محیط  های کاری به عاملی خنثی تبدیل کند 
اما بررسی جامعه آمارین اخراج و  بیکار شده 
در برخی از صنوف شغلی نشان می دهد که 
داشتن تجربه و  تخصص هم نتوانسته است 
حداقل در شــرایبط فعلی جامعه آنچنان که 
باید  و شاید پارامتر امنیت شغلی را تحت تاثیر 

خود قرار دهد. 
که سرپرســتی خانواده ای  را بر عهده دارند پیدا کردن شغل مناسب به ویژه برای کسانی 

جدای از اینکه مرد باشــد و یا زن امروزه به 
یکی از  دغدغه های جدی مردم تبدیل شده 
و افزایش هزینه های زندگی حتی در  مواردی 
خانواده ها را ناچار می ســازد که در شیفت 
هــای متعدد کار کنند  تا حداقل دخلشــان 

کفاف خرجشان را بدهد. 
پر واضح است که وجود امنیت شغلی از سوی 
کارفرما برای پرســنل و  افراد تحت مدیریت 
می تواند راندمان کاری مجموعه را به صورت 
 چشم گیری افزایش دهد و فرد بدون دغدغه 
های غیر کاری تمام توان و  ظرفیت فکری و 

جســمی خود برای ارتقاء و پیشبرد اهداف 
سازمان و یا  شرکتی که در آن مشغول فعالیت 

است به کار گیرد. 
اما متاســفانه یکی از چالش ها و آسیب های 
جدی جامعه کاری فعلی این  است که مدیران 
به دلیل نداشــتن دانش مدیریت پرسنل و 
توانمدی ســازی  آنان برای فرار از بســیاری 
گیر و گورهای کارگری و کارفرمایی در  اولین 
برخورد با موضوع مســئله ساز به جای حل 
آن، با حذف نیروی  کاری صورت مســئله را 

پاک می کنند. 

کاهش قیمت ها یا افزایش فشارها 
 مهران بهنیا 

در یکی دو سال اخیر که فشار تحریم های خارجی بر پیکره نحیف اقتصاد کشور 
بیشتر شده، همزمان شــاهد افزایش فشارهای داخلی نیز بر بنگاه های اقتصادی 

هستیم. 
فشــارهایی که بــه بهانه های ظاهرا موجه اعمال می شــود، امــا نتیجه آن برای 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان مشخص نیســت مثبت باشد. سیاست گذاران 
اقتصادی کشــور در حال حاضر لازم است دردهای کنونی را به درستی شناسایی 

تا راه درمان را کشف کنند.
آنها باید در شــرایط کنونی تلاش کنند برای بنگاه هــای اقتصادی که از جوانب 
مختلف مانند تامین مواد اولیه، دسترسی  به تکنولوژی و تامین مالی در تنگنا قرار 
دارند، تســهیل بیشتری در فضای کسب و کار ایجاد کنند؛ اما بالعکس در همان 
جهتی که تحریم ها در حال اعمال فشار هستند، ایشان نیز نیروی بیشتری بر آن 
وارد می کنند. به خصوص آنکه امکان طراحی سامانه های جدید فرصتی در دست 
سیاست گذاران قرار داده که با این ابزارها بیش از پیش به کنترل و ایجاد مانع برای 
فعالیت بنگاه ها بپردازند. در این بین وزارت صمت گویی جلودار است و در طراحی 
سامانه های جدید برای کنترل بازار پیش دستی می کند. اما همان طور که تا کنون 
این روش ها جواب نداده و علل افزایش قیمت ها موضوع دیگری است، سامانه های 
نوین هم نخواهند توانســت مانع رشد قیمت ها شــوند. اما مشکل اینجاست که 
سیاســت گذاران به جای آنکه از این تلاش مداوم و عدم موفقیت پی در پی درس 
بگیرند و روش مبارزه با تورم را تغییر دهند، بالعکس بر نیروی خود می افزایند که 

شاید نتیجه ای حاصل شود.
نمونه تازه این افزایش فشار ایجاد وزارت بازرگانی است؛ این طور که از نظر موافقان 
ایجاد این وزارتخانه اســتنباط می شود ماموریت اصلی این وزارتخانه کنترل بازار 
اســت و بس. به این معنی که دولت و نمایندگان با مشاهده اینکه وزارتخانه ها و 
ســازمان های موجود نتوانستند با تعزیرات و ایجاد سامانه ۱۲۴ و فشار بر بنگاه ها 
تورم را کنترل کنند، راه حل را این دیدند که سازمان جدیدی با کلی نیرو و هزینه 
جدیــد برای این مبارزه ایجاد کنند. مبارزه ای که نه تنها آن اثری که از آن انتظار 
دارند نخواهند داشــت، بلکه پیش بینی می شود احتمال اثرگذاری تحریم ها را بر 
اقتصاد کشور بیشتر  کند. اگر آن گونه که موافقان گفته اند از مسیر وزارت بازرگانی 
قرار باشــد قیمت ها کنترل شود، می توان به طور خلاصه این گونه تفسیر کرد که 
سازمان جدیدی با ماموریت افزایش اثر تحریم ها متولد می شود نه کاهش قیمت ها؛ 

زیرا مدیریت قیمت براساس تجارب جهانی از این مسیر شدنی نیست.
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نگاه روز

سیاست هیجانی دولت
 بازار سنگ آهن را بهم ریخت

عباس معمارنــژاد معاون وزیر اقتصاد با بیان 
اینکــه، دولت ۱۰۷ هزار  میلیــارد تومان به 
بانک های دولتی بدهــی دارد، از فروش ۱۴ 

هزار  میلیارد تومان از اموال بانک ها خبر داد. 
معمارنــژاد با بیان اینکه طــرح جدیدی در 
وزارت امور اقتصــادی و  دارایی تحت عنوان 
برنامه اجرایی اصلاح نظام بانکی تهیه شــده 
اســت  گفت: این طرح از سوی وزیر اقتصاد 
برای ریاســت جمهوری ارسال  شده تا مورد 
بررســی قرار بگیرد؛ در این طرح سه حوزه 
چالشی را  بررسی کرده ایم و متناسب با آنها 

راه حل هایی را تدوین کرده ایم. 
ë  فروش ۱۴ هزار میلیارد تومان

از اموال بانک ها
معمارنژاد  با اشــاره به اینکه این ســه حوزه  
شــامل حوزه مالی، ســاختاری  و قوانین و 
مقررات می شــود، ادامه داد: در حوزه مالی با 
توجه به اینکه  بانک ها با ناترازی های مختلفی 
در بخش درآمد- هزینه، جریان وجه –  نقد و 
... مواجه هستند موجب شده بانک ها با دارایی 
های منجمد و  مطالبات جاری بالایی مواجه 
باشند که برای این موارد راهکارهایی در  نظر 
گرفته شده است. از جمله راهکارهای در نظر 
گرفته شــده برای  رفع دارایی های منجمد 
بحث فروش اموال و واگذاری شــرکت های 

 زیرمجموعه بانک ها است. 
وی افزود: برای امسال پیش بینی شده که ۶۰ 
هزار میلیارد تومــان اموال  بانک ها به فروش 
برســد که تا به این لحظه ۱۴ هزار میلیارد 

تومان از  اموال بانک ها فروخته شده است. 
معمارنژاد گفت: تاکنون چارچوب مشخصی 
برای عرضه  اموال  بانک ها وجود نداشــت از 
این رو ما چارچوبی را با تصویب هیئت  وزیران 
تنظیم کردیم که بانک ها بتوانند با استفاده 
از دستورالعمل های  اصل ۴۴ قانون اساسی 
برای ارزشگذاری و تعیین روش واگذاری ها 

 نقد و تقسیط وجوه اقدام کنند. 
 ۱۰۰۰ شعبه بانکی جمع می شود

معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه راهکار دوم 
کم کردن تعداد شعب  بانکی است گفت: طبق 
برآوردها ۱۰ هزار شعب بانکی در سطح کشور 
 به صورت مازاد وجود دارد که باید  به زودی 

هزار شعبه از این تعداد  کاسته شود. 
وی تصریــح کرد: در صورت کم کردن تعداد 
شعب بانک ها، ۸۰ هزار  میلیارد تومان دارایی 

آزاد می شود. 

معمارنژاد با بیان اینکه راهکار ســوم تعیین 
تکلیف بدهی دولت به  بانک ها اســت، اظهار 
داشت: پیشنهادی را در ستاد اقتصادی دولت 
 مطرح کردیم تا بتوانیم از ظرفیت های بودجه 
۹۸ اســتفاده کنیم و از  طریق تبدیل بدهی 
به اوراق بخشی از اوراق را به بانک ها پراخت 

کنیم. 
وی افــزود: تــا پایان ســال ۹۶ که عملیات 
حسابرســی انجام شده که نشــان  می دهد 
بدهی دولــت به بانک ها حــدود ۱۰۷ هزار 
میلیارد اســت؛ دولت  به بانک های خصوصی 

بدهی ندارد. 
معاون وزیر اقتصاد گفت: اصلاح نرخ کارمزد 
خدمات بانکی با افزایش  ســرمایه بانک ها از 
دیگر راهکارهای پیش بینی شــده در طرح 

وزارت  اقتصاد است. 
ë  ارسال بودجه شرکت های

دولتی تا ۱۵ آبان به مجلس
وی در رابطــه با تهیه بودجه شــرکت های 
دولتــی که ۷۰ درصد کل بودجه  کشــور را 
شامل می شود، گفت: یکی از تکالیفیی که به 
هیئت مدیره  بانک ها، بیمه ها و شرکت های 
دولتی داده شده این اســت که باید بودجه 
 خود را حداکثــر تا پایان مهرماه تنظیم و به 
تصویب مجمع برســاند و  سپس برای جمع 
بندی و نهایی سازی در اختیار سازمان برنامه 
و بودجه  قرار دهند تا در نهایت نیز تا ۱۵ آبان 

ماه به مجلس ارسال شود. 
معاون وزیر اقتصاد افزود: آیتم ها و بحث های 
اطلاعاتی نســبت به  سالهای قبل در بودجه 

شرکت ها گسترده تر شده است. 
وی ادامه داد: باتوجه به اینکه مجامع شرکت 

ها ۳۱ شهریورماه برگزار  شده فردا در وزارت 
اقتصاد جلســه ای داریم تــا اطلاعات جمع 

آوری شده  را بررسی کنیم. 
ë  اکثر شرکت های دولتی زیان

ده هستند
معمارنژاد خاطرنشان کرد: حدود ۷۳ شرکت 
مادرتخصصــی دولتی  داریــم، گفت: ۳۷۰ 
شرکت زیرمجموعه این ۷۳ شرکت هستند 

که بالای   ۵۰ درصد دولتی هستند. 
وی افزود: بخش عمده ای از این شرکت های  
دولتی که هنوز کارهای  تصدی گری دولتی 
را انجام می دهند زیان ده هستند به عنوان 
شــرکت  بازرگانی دولتی که گندم می خرد، 
آرد را با قیمت کمتری در اختیار  نانوایان قرار 

می دهد که این نتیجه ای جز ضرر ندارد. 
معمارنژاد تصریح کرد: سال ۹۵ تعداد شرکت 
های دولتی زیان ده  حدود ۱۰ شــرکت بود 
اما با توجه به شفافیتی که طی ۲ سال اخیر 
 صورت گرفته تعداد این شــرکت ها افزایش 
یافته است البته امسال نیز  شفاف تر و دقیق 

تر، شرکت ها بررسی خواهند شد. 
تشــکیل کارگروهی در وزارت اقتصاد برای 

واگذاری شرکت ها
وی اظهار داشــت: کارگروه ســه جانبه ای 
متشکل از سازمان برنامه و  بودجه، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و دســتگاه متولی شرکت 
در  وزارت اقتصاد تشــکیل شده که اقدام به 
بررسی شــرکت ها  از لحاظ  تصدی گری  و 
یا حاکمیتــی می کنند و در مورد خصوصی 

سازی  تصمیم گیری می شود. 
معاون وزیــر اقتصاد افــزود: در حال حاضر 
حدود ۶۰۰ شرکت در لیست  واگذاری وجود 

دارد که سهم دولت در این شرکت ها بین ۱ 
تا ۵۰  درصد است. 

ë  احتمال بازگشت مالکیت هپکو
به ایدرو

معمارنژاد در ادامه در رابطه با مشکلاتی برای 
شرکت هپکو اراک  ایجاد شده گفت: باید در 
راین رابطه سازمان خصوصی توضیح دهد اما  
 به احتمال زیاد یکی از راهکارهای برون رفت 
شرکت هپکو از  مشکلات کنونی، بازگشت این 
شرکت به سازمان ایدرو است مگر اینکه  یک 

مشتری اهلیت برای خرید هپکو اقدام کند
ë  افزایش ۲۵ درصدی تسهیلات

دهی بانک ها
معــاون وزیر اقتصــاد در ادامــه در رابطه با 
وضعیت تســهیلات دهی  بانک ها ادامه داد: 
طی ۴ ماه ابتدایی امســال نســبت به مدت 
مشابه ســال  قبل میزان تســهیلات دهی 

بانک ها ۲۵ درصد افزایش یافته است. 
وی تصریح کرد: سهم سرمایه در گردشگر از 

تسهیلات به ۶۱ درصد  افزایش یافته است. 
استفاده از  ATM  به جای دستگاه کارتخوان 

خلاف است
معاون وزیــر اقتصاد در رابطه با اینکه برخی 
از رستوران ها و یا  بیمارستانها به جای نصب 
دستگاه کارتخوان، دســتگاه  ATM  نصب 
کرده  انــد، گفت: اگر چه مــا معتقدیم باید 
تعداد  ATM  ها افزایش یابد اما این  مسئله 

چارچوب و مقررات خاص خود را دارد. 
وی گفــت: نصب  ATM  در بیمارســتانها، 
رســتورانها و ... در صورتــی  که قرار باشــد 
کار دســتگاه کارتخوان را انجام دهد تخلف 

محسوب  می شود. 
به گفته معمارنــژاد  ATM  ها باید به گونه 
ای نصب شوند که عموم مردم  بتوانند از آنها 

استفاده کنند. 
ë  حساب های بانکی بدون کد

ملی مسدود شده اند
معــاون وزیر اقتصاد همچنیــن در رابطه با 
حساب های بانکی بدون  هویت اظهار داشت: 
بانک مرکزی به تمام نظام بانکی ابلاغ کرده 
که  هیچ حسابی بدون هویت شخصی نباید 

وجود داشته باشد. 
وی افزود: بنابراین تمام بانک ها حساب هایی 
که بدون کد ملی بوده اند  را مســدود کرده 

است. 

 یادداشت
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امنیت شغلی سایه سرد فضای کسب و کار

شرکت شهرک های صنعتی استان گلستان

آگهی مناقصه عمومی 
یک مرحله ای

 نوبت دوم

شرکت شهرک های صنعتی استان گلستان

شرکت شهرک های صنعتی استان گلستان در نظر دارد پروژه ذیل را از طریق 
مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

1- موضوع مناقصه: بهره برداری، نگهداری و راهبری تصفیه خانه فاضلاب شهرک ها 
و نواحی صنعتی استان گلستان

2- نام دستگاه مناقصه گزار: شرکت شهرک های صنعتی استان گلستان
3- برآورد و مدت اولیه پیمان: مبلغ 3,434,283,366 ریال و به مدت 5 ماه

4- مشخصات: بهره برداری، نگهداری و راهبری تصفیه خانه فاضلاب
5- محل تأمین اعتبار: داخلی

پرداخت صورت  مبلغ هر  از  فاقد پیش پرداخت می باشد.  پروژه  این   -6
وضعیت به پیمانکار معادل 10 درصد به عنوان تضمین حسن انجام کار کسر و در 

حساب سپرده نزد کارفرما نگهداری می شود.
7- رشته و حداقل پایه مورد نظر: رشته تاسیسات و تجهیزات – 5

8- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: اسناد مناقصه از تاریخ 1398/07/06 
الی تا پایان ساعت اداری مورخ 1398/07/13 در سامانه تدارکات الکترونیک دولت 

)ستاد ایران( قابل دریافت می باشد.
9- مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:

الف - به میزان 172,000,000 ریال می باشد که شرکت کنندگان در مناقصه 
شرکت  سپرده  وجوه  تمرکز  به حساب  نقدی  واریز  فیش  به صورت  می توانند 
شهرک های صنعتی استان گلستان نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به 

شماره IR260100004001122506377285 و یا ضمانتنامه بانکی بنفع کارفرما 
تهیه و همراه اسناد مناقصه به دستگاه مناقصه گزار تسلیم نمائید. به پیشنهادهای 
فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و 

نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
10- مهلت و محل تحویل پیشنهادات از طریق سامانه: تا پایان وقت اداری 

روز مورخ 1398/07/25
11- زمان گشایش پاکت ها: ساعت 13/30 تاریخ 1398/07/28 در محل شرکت 

شهرک های صنعتی گلستان 
12 – زمان اعتبار پیشنهاد قیمت مناقصه گران:  از تاریخ بازگشایی به مدت 

3 ماه می باشد.
13- برگزاری مناقصه صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و 
کلیه مراحل فرآیند مناقصه شامل دریافت اسناد مناقصه، ارسال پیشنهاد قیمت و 

اطلاع از وضعیت برنده بودن از این طریق امکان پذیر می باشد.
14- به پیشنهادهای فاقد مهر و امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهادهایی که بعد 

از انقضای مدت مقرر در این آگهی واصل شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
15- سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه، در اسناد مناقصه مندرج می باشد.
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نمایندهایراندرشورایحقوقبشر:

تحریم های یک جانبه آمریکا جنایت علیه بشریت است
سفیر و نماینده کشــورمان نزد دفتر سازمان ملل در ژنو 
آثار منفــی  تحریم ها و اقدامات قهــری یکجانبه بر بهره 
مندی از حقوق اساســی بشر  را بســیار گسترده، جدی و 
در حکم جنایت علیه بشــریت دانست. اسماعیل بقایی در 
چهل و دومین نشست شورای حقوق بشر سازمان ملل  با 
اشاره به این که جامعه جهانی تحریم ها را مغایر با حقوق 
بین الملل  می داند، ادامه چنین رویکرد غیرقانونی از سوی 
برخی کشورها را  تهدیدی برای صلح و امنیت بین المللی 
و چالشی پیش روی ساختار  سیستم امنیت دسته جمعی 
بر اساس منشــور ملل متحد ارزیابی کرد. وی که یکی از 
سخنرانان اصلی نشست دو سالانه اقدمات قهری یکجانبه 
 بود در ادامه از تصمیم کمیسر عالی حقوق بشر برای عدم 
پرداختــن به  آثار منفی تحریم ها بــر بهره مندی مردم از 
حقوق بشر در گزارش خود  به شورای حقوق بشر انتقاد و 
با یادآوری مسئولیت ارکان مختلف حقوق  بشری سازمان 
ملل، خواهان توجه و اقدام جدی آن ها برای کاستن از  آلام 
انســان ها ناشــی از تحریم های یک جانبه برخی کشورها 
شد. ســفیر کشــورمان با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی 
درباره آثار مخرب  تحریم ها بر حقوق اولیه انسانی تصریح 
کرد: کسانی که خود را استاد  تحریم معرفی می کنند باید 
به عنــوان نقض کنندگان حقوق بشــر و قاتل  بیماران و 
کودکان بی گناه معرفی شــوند. بقایی با دعوت از کشورها 
برای اتخاذ تدابیر حقوقی بــرای بی اثر کردن  آثار تحریم 
ها، اجماع جامعه جهانی برای مخالفت و مقاومت در برابر 

 اجرای فراســرزمینی تحریم های غیرقانونی را یادآوری و 
خواهان  اقدامات عملی در مقابله با تحریم ها شد. ایجاد یک 
ســازوکار موثر برای کمک به محدود کردن آثار تحریم ها 
در  چارچوب ســازمان ملل از طریق انتصاب نماینده ویژه 
دبیرکل درباره  اقدامات قهری یکجانبه و راه اندازی شــیوه 
جبران خسارت برای  قربانیان تحریم ها از دیگر نکات مورد 

تاکید سفیر کشورمان بود. 
اجرایی کردن تصمیم شورای حقوق بشر برای تدوین یک 
چارچوب  حقوقی درباره تحریم ها و حاکمیت قانون از دیگر 
ابتکاراتی بود که از  ســوی سفیر کشــورمان در ژنو مورد 
حمایت قرار گرفت. نشست "تاثیر اقدامات قهری یک جانبه 
بر بهره مندی از حقوق بشر"،  از مهمترین ابتکارات شورای 
حقوق بشر برای بررســی موضوع اقدمات  قهری یکجانبه 
است که هر دو سال یک بار در جریان نشست های  شورای 
حقوق بشــر برگزار می شود. در کنار سفیر کشورمان، وزیر 
امور خارجه ونزوئلا با عنــوان رئیس  جنبش عدم تعهد و 
خانم پگی هیکز رئیس بخش رویه های ویژه و حق  توسعه 
در دفتر کمیسر عالی حقوق بشــر، سخنرانان اصلی این 
نشست  بودند. کارشناسانی از مالزی، سوئیس و بلاروس نیز 
در این نشست سخنرانی  کردند. سفیر و نماینده کشور ایران 
در بخشی از سخنان خود اعمال تحریم های  یک جانبه را 
در حکم جنایت علیه بشریت خواند و با اشاره به آثار منفی 
 آن، بر ضرورت بهره مندی از حقوق اساسی بشر تاکید کرد. 

متاســفانه فلســفه حاکم بر لایحه  تجــارت جدید در 
تضاد کامل با شفافیت  اســت و گویا هدف اصلی ابهام، 
امکان تقســیر به رای، افزایش دعــاوی  قضایی و نهایتا 

آشفته سازی مبادلات تجاری در کشور بوده است. 
فکر می کردیم اگر در سال ۱۳۹۸ قانون مصوب ۱۳۱۱ 
مورد بازبینی  قرار بگیرد، ممکن اســت ایرادات فردی بر 
آن وارد باشــد یا نتواند  نظرات تمام فعالان اقتصادی را 
جلب کند، اما هرگز در کابوس هم  نمی دیدیم که چنین 

لقمه ای برایمان گرفته شود. 
مســلما آنچه می تواند موجب رونق و روانی اقتصاد هر 
کشوری شود،  قوانین شــفاف و واضح است که تکلیف 
ســرمایه گذاران را کاملا روشــن  کرده و روند مبادلات 

تجاری و قراردادها را به وضوح مشخص کند. 
اما متاســفانه فلســفه حاکم بر لایحه  تجارت جدید در 
تضاد کامل با این  هدف اســت و گویا هدف اصلی ابهام، 
امکان تقســیر به رای، افزایش  دعــاوی قضایی و نهایتا 

آشفته سازی مبادلات تجاری در کشور بوده  است. 
مســلما برخی وکلا به دلیل ابهامات قانون که موجبات 
اشتغال زایی صد  چندان را برایشان فراهم می کند، مدافع 
شکل جدید خواهند بود، ولی به  نظر می رسد که اغلب 
متخصصان و فعالان اقتصــادی از تبعات ابلاغ و  اجرای 

این قانون به وحشت افتاده اند. 
بی شک عباراتی چون "تلقی طرفین"، "توافق شفاهی" ، 
"عرف"،   "متعارف" و کلمات و عباراتی از این دست، میدان 
وسیعی را برای  کلاهبرداران و سوداگران فراهم می آورد 
تا از خلاهای قانونی یا منافذ  فراوان تفسیر به رای قانونی 
برای سودجویی اســتفاده کرده و بازار  آشفته  اقتصادی 

کشور را آشفته تر کنند. 
ســرعت تدوین بدون مشورت فعالان اقتصادی و عجله  
اســتثنایی در  تصویب این قوانین در مجلس شــورای 
اسلامی، اتاق های بازرگانی و  فعالان اقتصادی را در بهت 
فرو برده است. براســاس شــنیده ها این قانون "برگردان 
فارسی قانون تجارت کشــور  مصر" است که اصلاحاتی 
در جهت بومی سازی نیز روی آن انجام  گرفته است. این 
در حالیست که مصر یکی از نابسامان ترین اقتصادهای 
 خاورمیانه را دارد و به عدم شفافیت قانونی معروف است. 

به نظر می رســد یکی از مواردی کــه فعالان اقتصادی 
می بایست در  خصوص یاری رسانی در جلوگیری از ابلاغ 
و اجرای این قانون از  شورای نگهبان و مجمع تشخیص 

مصلحت نظام اقدام عاجل نمایند، هم  اینک است. 

افزایش دعاوی قضایی با قانون جدید تجارت

ســعید جلیلی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحــت نظــام گفت: اینکــه رهبر 
 انقــلاب فرمودند آتش به اختیار عمل 
کنید یکی از مصادیقش دولت در  سایه 
و نقش آفرینی آن در راستای پیشبرد 

اهداف انقلاب اسلامی است. 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
گفت: یکــی از مصادیق امر به  معروف 
و نهی از منکر تلاش برای تاثیرگذاری 
مثبت در روند کشــور  اســت و معنی 
دولت در سایه به معنای یک گفتمان و 
تفکر است که کسی  که ادعا و دغدغه 
دلســوزی برای انقلاب را دارد در برابر 

مسائل کشور  بی تفاوت نباشد. 
وی افزود: ممکن است در هر مقطعی 
بر اســاس رای مردم عده ای  انتخاب 
شده و مســئولیتی را به عهده بگیرند 
اما ســوال این است که آیا  مثلا ما که 
موفق بــه حضــور در مناصب قدرت 
نشدیم باید بنشــینیم در  گوشه ای و 

منتظر دوره بعدی انتخابات شویم؟
جلیلی با تاکید بر اینکه در بسیاری از 
موارد ممکن است فرد منتخب  مسیر 
درســتی را برگزیده و بپیماید، اظهار 
کــرد: در این صورت وظیفــه  ما این 
اســت که این فرد را مــورد حمایت و 
پشتیبانی قرار دهیم تا  اقدامات مثبت 
او متوقف نشــود. حتی اگــر این فرد 
رقیب سیاســی ما نیز  باشد. متاسفانه 
یکی از ایرادات ما این است که کارهای 
خوبی هم که در  کشور شروع می شود 
با عدم پشــتیبانی و حمایت عقیم می 

ماند. 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

ادامه داد: اگر ببینیم مســیر اشــتباه 
 پیش می رود نبایــد بگوییم چه بهتر 
که این مسیر توسط رقیب ما انتخاب 
 شده چراکه روزی سر او به سنگ می 
خــورد و اعتبار او در افکار  عمومی زیر 
سوال می رود؛ ما اگر می ببینیم رقیب 
مان اقدام نادرست  انجام می دهد و به 
او تذکر ندهیــم و او را آگاه نکنیم در 

واقع خیانت  کرده ایم. 
وی افزود: حالتی دیگر که وجود دارد 
این اســت که ما به کمک افرادی  که 
در قدرت هستند برویم و اقداماتی که 
ممکن است به شــکل ناقص از  سوی 

این افراد انجام شده را تکمیل کنیم. 

جلیلی تاکید کرد: یکی از مشــکلاتی 
که در کشــور وجود دارد این است  که 
به محض اینکه یک فرد از مسئولیتی 
فارغ می شــود، دیگر هیچ  احســاس 
مسئولیتی نسبت به سمت سابق خود 
ندارد. در حالی که وظیفه  مســئولانی 
که روزی در قدرت بوده اند این است 
که نســبت به مســئولیت  سابق خود 

حساسیت داشته باشد. 
نماینده رهبری در شورای عالی امنیت 
ملی تصریح کــرد: اینکه رهبر  انقلاب 
فرمودنــد آتش به اختیار عمل کنید و 
منتظر دستگاه هایی که دچار  اختلال 
شــده اند نمانید یکــی از مصادیقش 

دولت در ســایه و نقش آفرینی  آن در 
راستای پیشبرد اهداف انقلاب اسلامی 
اســت. این مســئله تکلیف  هر فعال 

سیاسی در کشور است. 
وی بــا بیان اینکه اگر قصــد ما واقعا 
پیشرفت کشــور و رفع نواقص  موجود 
اســت بایــد ســازوکار عملیاتی برای 
این مهم را نیز داشــته باشیم،  تاکید 
کرد: در چنین شــرایطی است که ما 
می توانیــم صداقت خــود را به  مردم 

نشان دهیم. 
جلیلــی یادآور شــد: در همین قضیه 
برجام وقتی موضوع توافق هســته ای 
 میان ایران و کشــورهای ۵ + ۱ مطرح 

بود ما با مطالعه توافقات  صورت گرفته 
متوجه ایراداتی شدیم. ما همان زمان  
نامه ای برای آقای  روحانی فرستادیم 
که رسانه ای نیز نشد و در آن نامه به 
ایراداتی کــه در  این توافق نامه وجود 
داشت اشــاره کردیم. چرا که وظیفه 
خیرخواهانه  توصیه  هــای  داشــتیم 
خود را تقدیم دوســتان دولت کنیم. 
منتها همان زمان  برخی دوســتان به 
این مســئله تاکیــد می کردند که به 
دلیل اقبال عمومی  برای شکل گیری 
توافقی میان ایران و طرف های مقابل 
ما هیچ  موضعــی در رابطه با ایراداتی 
که این توافق نامه دارد نگیریم تا مورد 

 نکوهش افکار عمومی قرار نگیریم. 
نماینده رهبر انقلاب در شــورای عالی 
امنیت ملی ادامه داد: مثلا نگوییم  که 
بر اساس آنچه در این توافق نامه آمده 
تحریم ها برداشــته نخواهد شد.  ولی 
پاسخ بنده به این اظهار نظرات این بود 
که بالاخره این روند طی  خواهد شد و 
مردم متوجه ایرادات این توافقنامه می 
شــوند و آن زمان به  ما می گویند که 
شما که از ایرادات و نواقص موجود در 
این توافق نامه  مطلع بودید چرا همان 
موقع اظهــار نظر نکردید و دولت را از 

این  نواقص مطلع نکردید. 
جلیلــی گفت: از اردیبهشــت ۹۷ که 
رژیم آمریکا از برجام خارج شد  طرف 
های غربی حاضر نشــدند حتی یکبار 
بگویند که رفتار آمریکا را  محکوم می 
کنند و تا همین امروز ســنگین ترین 
واکنش که نســبت به  خروج آمریکا از 
برجام داشتند این بود که اظهار تاسف 

عمیق می کردند. 
وی افزود: از ســوی دیگــر غربی ها 
بلافاصلــه پــس از خــروج آمریکا از 
 برجام در بیانیه ای ضمن ابراز تاســف 
از این اقدام آمریــکا تاکید کردند  که 
ایران باید به تمامی تعهدات خود ذیل 
برجام پایبند باشــد! کار شکنی  غربی 
ها به همین جا ختم نمی شود. همین 
کشورهای اروپایی نیز در  عمل به هیچ 
یک از تعهــدات برجامی خود به بهانه 
فشارها و تحریم های  این کشور علیه 

آنها عمل نکردند. 
وی با اشاره به انتشار بیانیه سه کشور 
اروپایی در روزهــای اخیر،  گفت: این 
مسیری اســت که از سوی اروپایی ها 
در قبال کشورمان دنبال  می شود. در 
این شرایط وقتی شــما می بینید که 
غربی ها مدام در حال  تحمیل خواسته 
هــای نابجــای خود هســتند تکلیف 
ماســت که از هر راهی  که می توانیم 
به دولت کمک کنیم تا با اتخاذ راهبرد 
مناســب از منافع  ملی در برابر زیاده 

خواهی غربی ها حراست کنیم. 
وی گفت: امروز می توان با ایجاد یک 
کار ویژه مشترک بین مردم و  دولت بر 
اساس منویات مقام معظم رهبری در 

جنگ اقتصادی ایستادگی  کرد. 
جلیلــی در پایان اظهار کرد: در عرصه 
داخلی نیز باید تلاش کنیم تا  اتفاقاتی 
رخ ندهد که کشور در جنگ اقتصادی 
موجود متضرر شــود.  برای مثال ۱۸ 
میلیــارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانــی به 
گونه ای توزیع شده  که زمینه فساد را 

ایجاد کرده است. 

مجلس با یک فوریت »طرح شفافیت آراء 
نظام تقنینی« موافقت کرد

نماینــدگان مجلس با یک فوریــت طرح شــفافیت آراء نظام تقنینی 
موافقت  کردند. 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با ۱۶۸ رأی موافق، ۲۳ رأی مخالف 
 و ۴ رای ممتنع از مجموع ۲۲۴ نماینده حاضر در جلســه با یک فوریت 

 طرح شفافیت آراء نظام تقنینی موافقت کردند. 
محمدعلــی وکیلــی بــه عنوان طــراح طــرح مذکور اظهارداشــت: 
 شــفافیت طلبی تبدیل به یک مطالبه ملی شده است و ما امروز شاهد 

 حداکثر شفافیت در مجلس شورای اسلامی هستیم. 
وی ادامه داد: مذاکرات مجلس عموما و به غیر از موارد خاص از  طریق 
رادیو و تلویزیون به سمع مردم می رسد و مطالبه جامعه،  شفافیت آراء 

نمایندگان است. 
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: بر اساس 
 این طرح باید همه نهادهایی که قانونگذاری می کنند همچون مجلس، 
 هیئت وزیران، مجلس خبرگان رهبری، مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
 شــورای نگهبان، شــورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای عالی فضای 

 مجازی هم آراء خود و هم مذاکرات خود را علنی کنند. 
وکیلی بیان کرد: این طرح با امضای روســای سه فراکسیون و اکثریت 

 حاضران در مجلس از جریان های مختلف امضا شده است. 
محجوب: ضرورتی به فوریت بررسی طرح شفافیت آرا نیست

در ادامه جلسه علیرضا محجوب نماینده مردم تهران در مخالفت با این 
 طرح گفت: رفت و برگشــت های این طرح باعث می شود تعیین تکلیف 

 آن به مجلس دهم نرسد. 
وی ادامه داد: این اقدامات آیین نامه ای است و باید در آیین نامه درباره 
 شــفافیت  آراء تصمیماتی اتخاذ شود و هیچ فوریتی برای این موضوع 
 احساس نمی شود مگر اینکه صرفا بگوییم موضوع شفافیت را در مجلس 

 مطرح کردیم. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: الان کشور 
 مسائل اساســی تری دارد و بهتر است این طرح به صورت عادی مطرح 

 شود. 
آزادی خواه: ما نباید برای خود حفاظ شیشه ای درست کنیم

همچنین احد آزادی خواه عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس در 
 موافقــت با طرح مذکور گفت: در دهه محرم یکی از خطبای انقلابی از 
 نمایندگان مجلس به علت مخالفت با شــفافیت آراء انتقاد کرد که بنده 
بــه  عنوان یکی از وکلای ملت انتقــادات وی را به جا می دانم و از وی 

 تشکر کردم. 
وی ادامه داد: ما نباید برای خودمان حفاظ شیشــه ای درســت کنیم 
چراکه  حق مردم اســت از ما انتقاد کنند؛ ما نه معصوم هســتیم و نه 

تافته  جدابافته. 
عضو فراکســیون نمایندگان ولایی مجلــس تاکید کرد: ما وکلای ملت 
 هستیم و حداقل حق مردم این است که بدانند رای نمایندگان چیست 
و ما  باید وکالت مردم را به عهده بگیریم و به آن پایبند باشیم نه اینکه 

به جای  مردم وکالت دولت را به عهده بگیریم. 

محمدرضــا پور ابراهیمی عضو فراکســیون نمایندگان 
ولایی گفت:  رئیس جمهور نمی تواند بدون اجازه مجلس 
بــه اندازه یک کلمه، نه متــن  برجام را کم و نه به متن 

برجام اضافه کند. 
پور ابراهیمی با اشــاره به احتمــال تغییراتی در متن 
برجام، گفت: طرح  این مباحث در راســتای ایجاد یک 
فضای جنگ روانی اســت تا جمهوری  اســلامی ایران 
نســبت به مواضع اصولی خود و نسبت به مطالبات به 

حق  خود عقب نشینی کند. 
نماینده مردم کرمان در مجلس شــورای اسلامی ادامه 
داد: بعیــد می دانم  چنین موضع گیری از ســوی ایران 
در دیدارهــای رئیس جمهــور  و وزیــر  امورخارجه در 
ســازمان ملل مطرح شده باشــد. اظهارنظر هفته های 
اخیــر  رئیس جمهور و وزیر امور خارجه در مورد برجام، 
تعهدات جمهوری  اسلامی ایران و تعهدات طرف مقابل 

کاملا واضح و صریح بوده است. 
عضو فراکســیون نمایندگان ولایــی مجلس افزود: این 
اظهارنظرهــای  صریح در دفاع از منافع ملی، توســط 
رئیس جمهور در ســازمان ملل نیز  باید ادامه پیدا کند. 
باید بررســی شود اظهارات ســخنگوی دولت از طرف 
 شخص ایشان بیان شــده یا واقعا موضع هیئت وزیران 

و شخص  رئیس جمهور است. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: با توجه 
بــه  اظهارنظرهــای صریح رئیس جمهــور  و وزیر امور 

خارجــه در هفته ها و  روزهای اخیر، به نظر نمی رســد 
چنین موضعی از سوی ایران مطرح  شود. 

وی تصریح کرد: این نوع موضع گیری به معنای تضعیف 
جمهوری  اسلامی، در شــرایطی است که باید با اقتدار 
از منافــع ملی خود دفاع کند  و ایــن تضعیف قطعا به 

صلاح نیست. 
پور ابراهیمی در واکنش به اظهارات ســخنگوی دولت 
مبنی بر تلاش  رئیس جمهور برای بن بســت شکنی و 
ایجاد تغییرات در متــن برجام گفت:  هرگونه تغییر در 
متن برجام که منجر به افزایش تعهدات ایران و کاهش 
 تعهدات طرف مقابل شــود موجب از بین رفتن منافع 

ملی جمهوری  اسلامی است. 
رئیس جمهــور حق ایجاد تغییر در متــن قانون برجام 

ندارد
  عضو کمیســیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: متن 
برجام طبق قانون  به تصویب مجلس رســیده اســت، 
رئیس جمهور حق هیچ گونه تغییــر در متن  این قانون 
را ندارد زیرا رئیس جمهور مجری برنامه های تصمیمات 
 قانونی مجلس اســت و نمی تواند بدون اجازه مجلس به 
اندازه یک کلمه،  نه متن برجام را کم و نه به متن برجام 
اضافه کنــد زیرا این اقدام از  اختیــارات رئیس جمهور 

خارج است. 
وی خاطر نشان کرد: اتخاذ هرگونه تصمیمی برای تغییر 
در برجام به  بهانه بن بســت شکنی در تضاد با قانون و 

وظایف رئیس جمهور و اصل  تفکیک قوا است. 
ایجاد هرگونه تغییر در متن برجام بســیار خطرناک و 

نقض منافع ملی  است
  پورابراهیمــی ایجاد هرگونه تغییــر در متن برجام را 
بسیار خطرناک و  نقض منافع ملی کشور خواند و گفت: 
نسبت به ایجاد هرگونه تغییر در  برجام کوتاه نخواهیم 
آمــد. این اقدام به معنای زیر پا گذاشــتن منافع ملی، 
 تعهدات برجامی غرب به ایران است. غربی ها از ابتدا نیز 
به دنبال این  بودند که ایران گام به گام از حقوق قانونی 
خود عقب نشــینی کند. موضع  جمهوری اســلامی در 
برابر نقض برجام کاملا شفاف است، موضع ما  این است 
که ایران تعهداتی را در برجام پذیرفته است، طرف های 
مقابل  هم تعهداتــی را پذیرفته اند. ایران تعهدات خود 
را اجرا کرده اســت اما  تعهدات طرف های مقابل انجام 

نشده، آنها مکلف هستند تعهداتشان را  انجام دهند. 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: آمریکایی ها 
همیشــه با ادبیاتی  ســخیف و طلبکارانه با جمهوری 
اســلامی ســخن گفته اند و به تعهدات خود  در برجام 
پایبنــد نبودند. اروپایی ها قــول دادند با  خروج آمریکا 
به  تعهداتشــان عمل می کنند اما  من با صراحت اعلام 
می گویم، اروپــا به  هیچ یک از تعهدات یازده گانه خود 
عمل نکرده اســت. منوط کردن  اجرای این تعهدات به 

 SPV  و اینستکس توهین به مردم ایران بود. 
رئیس جمهور حق ندارد سرســوزنی از عزت مردم ایران 

کوتاه بیاید
وی ادامــه داد: رئیس جمهور حق ندارد سرســوزنی از 
عزت نظام مقدس  جمهوری اسلامی و مردم ایران کوتاه 
بیاید. رئیس جمهور فردِ خودش  نیست، آدم و نماینده 

جمعیت سربلندی است که پای منافعشان ایستاده اند. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: امروز سیاست 
و اقدامــات  اروپایی ها در مواجهه با جمهوری اســلامی 
ایران کمتر از آمریکایی ها  نیســت. البته آمریکایی ها با 

گستاخی، عریان و برهنه صحبت می کنند. 
پور ابراهیمی اظهار داشت: سال گذشته اینقدر ادبیات 
آنها گســتاخانه شد  که رســما اعلام کردند پایان سال 
2018 پایان جمهوری اســلامی ایران  است و ما جشن 
کریســمس را در ایران می گیریم ولــی اروپایی ها این 
 گســتاخی را ندارند اما اقداماتشــان کمتر از گستاخی 
آمریکایی ها نیســت. وی بیانیه اخیر کشورهای اروپایی 
علیه ایران در مورد حمله یمن به  آرامکو را  گســتاخی 
بزرگ اروپا خواند و گفت: متأسفانه  وزارت امور  خارجه 

واکنش لازم را نسبت به این بیانیه نداشت. 
انتقاد شدید از دیدار روحانی با نخست وزیر انگلیس

پور ابراهیمی تصریح کرد: تاســف بیشــتر ما برای این 
است که  رئیس جمهور ایران پس از انتشار این بیانیه با 
رئیس جمهور فرانســه  دیدار و صحبت می کند. طبیعتا 
انتظــار ما این بود که پس از انتشــار این  بیانیه، دیدار 
روحانی با رئیس جمهور فرانســه لغو شــود تا حداقل 
موضعی  در برابر این گستاخی ها گرفته و به کشورهای 
اروپایــی اعلام شــود حق  ندارند نســبت به جمهوری 

اسلامی ایران این گونه اظهارنظر کنند. 

سیاسی

باهنر: به وحدت حداکثری نمی رسیم
باهنــر دبیرکل  محمدرضــا 
مهندسین  اســلامی  جامعه 
گفت: هدف مــا وحدت  صد 
درصدی اســت البته به صد 
تلاش  ولی  نمی رسیم  درصد 
اختلاف  می کنیم  برخــلاف 
حداکثری  وحدت  به  دیدگاه 
نشســت  در  برســیم. باهنر 
اســلامی  جامعــه  ماهانــه 
مهندســین ، طی سخنانی با  گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
اظهار کرد: تمام شخصیت های حقیقی و  حقوقی که این همه 
از تجاوز عراق دفاع می کردند امروز زبانشان از  اقرار به اینکه 

از صدام حمایت کردند، کوتاه است. 
وی افــزود: امروز این باور برای دشــمنان ایجاد شــده که 
اگر دســتی به  تجاوز به ســرزمین های ایران دراز شود قطع 
خواهد شــد و نسلی که  جنگ و امام را درک نکرده امروز در 
دفــاع از نظام مقدس جمهوری  اســلامی با قدرت و صلابت 
ایستاده است. باهنر با اشــاره به چگونگی حضور اصولگرایان 
در انتخابات مجلس  گفت: هدف ما وحدت صد درصدی است 
البته به صد درصد نمی رســیم  ولی در نهایت تلاش می کنیم 
علی رغم اختــلاف دیدگاه و ادبیات بــه  وحدت حداکثری 
برســیم با توجه به فضای سیاسی حاکم بر کشور اگر  خدایی 
نکرده به وحدت حداکثری نرسیم باید بدانیم که به خودمان 
 باخته ایم. دبیرکل جامعه اســلامی مهندســین بــا انتقاد از 
اطمینان برخــی اصولگرایان  به پیروزی در انتخابات مجلس 
تصریح کرد: زمانی مجلس اول در حال  تمام شدن بود و ثبت 
نام مجلس دوم آغاز شــد بعضــی از حوزه های  انتخابیه غیر 
از نمایندگان مجلس اول هیچکس تا ســاعات پایانی جرأت 
 ثبت نام کردن و رقابت با چهره های کاریزمای مجلس اول را 
نداشــت.  اما در این دوره حدود 15 هزار نفر ثبت نام کرده اند 
که البته امیدواریم  همه این افراد شور و انگیزه خدمت داشته 
باشــند. وی ادامه داد: از سوی دیگر عده ای در بوق نارضایتی 
می دمند تا ســوار  بر موج ناامیدی چند رای بیشــتر کسب 
کنند. دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در پایان تاکید کرد: 
اگر شــعار ما  مبارزه با فســاد و تحریم شکنی باشد می تواند 
شعار خوبی برای جریان  انقلابی و اصولگرایی برای انتخابات 

آتی مجلس باشد. 

جلیلی:

  یکی از مصادیق آتش به اختیار بودن تشکیل دولت در سایه است
خبر:

خبر

رئیس جمهور حق تغییر در برجام را ندارد
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رئیس کمیته بین المللی صلیب ســرخ بر ادامه مذاکرات برای 
ایجــاد یک کانال  مالی برای جمعیــت هلال احمر به منظور 
انتقال وجــوه نقدی کمک های  بین المللی صلیب ســرخ به 

منظور کمک به سیل زدگان ایران تاکید کرد. 
به دنبال جلسه ۲۰ آوریل علی اصغر پیوندی، رئیس جمعیت 
هلال احمر  کشورمان با پیتر مائورر، رئیس کمیته بین المللی 
صلیب سرخ و  موضوعات مطرح شده از سوی رئیس جمعیت 
هلال احمر ایران مبنی بر  مدافعه گری از ایران برای رفع تحریم 
های ظالمانه و دریافت کمک های  سایر جمعیت های ملی و 
کشــورها به سیل زدگان کشور، پیتر مائورر در  نامه ای خطاب 
به دکتر پیوندی بر طرح دغدغه های کمیته در زمینه موانع 

 تحمیلی بر سازمان های بشردوستانه تاکید کرد. 

وی در این نامه آورده اســت: پیرو جلسه ای که در تاریخ ۲۰ 
آوریل در  ژنو با هم داشــتیم، از شــنیدن این خبر که دفتر 
نمایندگی کمیته بین المللی  صلیب سرخ در جمهوری اسلامی 
ایران عهده دار پیشنهاد راه حلی محتمل و  ممکن برای انتقال 
وجوه نقدی میان فدراسیون بین المللی و جمعیت هلال  احمر 
ایران به منظور پاسخگویی به سیل شده است، خرسند شدم. 

در بازدید اخیری که از واشنگتن داشتم، موضوع موانع تحمیل 
شده بر  سازمان های بشردوستانه را مطرح کردم. مطمئنا این 
موضوع یکی از  نگرانی ها و دغدغه های ما اســت که کماکان 
باقی مانــده و ما در  گفت وگوهای خود با دولت ها آن را مورد 
تاکید قرار خواهیم داد. در عین  حال ما باید به مذاکرات خود 
در زمینه ایجاد یک کانال مالی برای انتقال  وجوه نقدی کمیته 

بین المللی صلیب سرخ به ایران ادامه دهیم. امیدواریم در  این 
زمینه پیشــرفت و گشایشی حاصل شود و شما را در جریان 

آخرین  تحولات مربوط به این مهم قرار خواهیم داد. 

ضرورت ایجاد کانال مالی برای انتقال وجوه نقدی کمک های بین المللی

مافیای کنکور و مدارس آقازاده ها 
مشکلات اساسی نظام آموزشی هستند

احمد صفری اظهارداشــت: کرمانشاه با توجه به شرایط 
ویژه ای که دارد و  یکی از کلان شــهرهای کشور محسوب 
می شــود نباید به لحاظ تحصیلی در  محرومیت به ســر 

ببرد. 
نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی افزود: 
در حال حاضر  حدود ۴۰ روســتا مدرسه کانکسی داریم 
و انتظار است نسبت به عدالتی که  در کشور حاکم است 

این عدالت نسبی در کرمانشاه هم برقرار باشد. 
وی تصریــح کرد: مافیــای کنکــور و همچنین مدارس 
خاصــی که متعلق بــه  آقازاده هــا و افــرادی از طبقه 
ثروتمندهاست مشکلات بزرگ نظام آموزشی  هستند، لذا 
این تبعیض سبب شده کســانی که روستازاده هستند و 
توان مالی  ندارند در مــدارس غیرانتفاعی تحصیل کنند 
به نوعی ســرخوردگی دچار شده  اند و امیدواریم در این 

زمینه عدالت برقرار شود. 
صفری گفت: بنیان هر کشور مترقی و متعالی وزارتخانه 
آموزش و  پرورش اســت و اگر دولت با همه توانمندی و 
امکانات توانایی رقابت با  چند مدرســه خاص و خصوصی 
را ندارد همچنین نتواند امکانات و عدالت  آموزشی را در 
مرکز استان ها و شهرســتان ها برقرار کند جای نگرانی 

 است. 
مجیــد یزدان پناه، مدیــرکل آموزش و پرورش اســتان 
کرمانشــاه نیز اظهار  داشت: از مجموع ۳۴ مدرسه شبانه 
روزی در اســتان ۱۵ دبیرســتان در  مناطق مرزی فعال 
اســت که از ایــن تعداد نیز ۶ مرکــز دخترانه و ۹ مرکز 
 پسرانه هستند که جهت نوسازی این مدارس به حمایت 

وزارت آموزش و  پرورش نیاز داریم. 
وی خواســتار اختصاص یارانه آموزشی به دانش آموزان 
مناطق مرزی،  ایجاد هنرســتان هایی با محوریت آمایش 
ســرزمینی، تامین نیروی انســانی با  جنسیت زن برای 
آمــوزش متوســطه مناطق مــرزی و محروم اســتان و 
 اختصاص اعتبار لازم برای توســعه طرح ایران مهارت در 

مدارس  متوسطه اول شد. 
مدیر کل آموزش و پرورش استان خاطرنشان کرد: یکی 
از عوامل مهم  دخیل در توســعه پایدار بسط و گسترش 
فرصت های آموزشــی برابر برای  ساکنان مناطق مرزی 

است. 
یزدان پنــاه افزود: در حال حاضر 3 هــزار و 850 دانش 
آموز در هفت گروه  معلولیتی در اســتان در حال دریافت 
خدمات آموزشی و توابخشی هستند اما  با توجه به کمبود 
فضاهای آموزشی و توانبخشی در برخی از مناطق استان 
 بویــژه مناطق مــرزی و محروم و نیز گــروه های خاص 
معلولین اوتیســم و کم  توان ذهنی مشکلاتی در استان 

وجود دارد. 

رئیسکلسازماننظامپزشکی:

جامعه پزشکی باید از درون برای رصد 
روابط اقتصادی ناصحیح پالایش  شود

ظفرقندی  رضــا  محمد 
نظام  سازمان  کل  رئیس 
توجه  با  گفت:  پزشــکی 
به  اینکه جامعه پزشــکی 
گمراه  منفی،  تبلیغات  با 
کننده و غیرواقعی مواجه 
شده  اســت باید از درون 
پالایشی برای رصد روابط 
اقتصادی ناصحیح و  رفتارهای غیرحرفه ای انجام شود تا 
تبلیغات هدفدار نتوانند اعتماد مردم را  نســبت به جامعه 

پزشکی از بین ببرند. 
ظفرقندی در نخســتین جلسه کمیســیون کارشناسی 
مرکزی اخلاق پزشکی بر  اساس تبصره ۴ ماده ۳۵ قانون 
ســازمان نظام پزشکی که در محل ســالن  شورای عالی 
این سازمان تشکیل شــد، افزود: تخریب هدفدار جامعه 
 پزشکی اخیرا از سوی برخی رسانه ها و گاهی رسانه ملی 
صورت گرفته  اســت.  این نوع برخوردهــای هدفدار به 
اعتماد مردم نســبت به جامعه  پزشکی خدشه وارد کرده 
و در نهایت موجب آســیب دیدن بیماران می شود،   زیرا 
پیش نیاز ســلامت در جامعه، اعتماد مردم به پزشــکان 
اســت که اگر  دچار لطمه شود بیماران از پذیرش اصول 

درمانی و دارویی خود سرباز  می زنند. 
مصطفی معین، رئیس شورای عالی سازمان نظام پزشکی 
نیز در این  جلســه درباره حفظ قداســت پزشکی گفت: 
پزشــک علاوه بر طبابت و مداوای  بیمــاران باید الگوی 
اخلاقی باشــد، زیرا اگر اعتماد بین پزشک و بیمار به  هر 

دلیل از بین برود، در نهایت بیمار آسیب می بیند. 
وی با اشاره به راهنمای عمومی اخلاق حرفه ای شاغلین 
حرف پزشــکی و  وابسته سازمان نظام پزشکی افزود: این 
راهنما در ســطح کشور ابلاغ شــده  و هر گونه تخطی از 
تکالیف یاد شــده در این راهنما می تواند مصداق  رفتار 
خلاف شــئون پزشکی موضوع ماده ۶ آیین نامه انتظامی 
رســیدگی به  تخلفات صنفی وحرفه ای شــاغلین حرف 

پزشکی و وابسته به شمار آید. 
معیــن بیان کرد: اخلاق پزشــکی همــراه و همزاد طب 
اســت. این راهنما پــس  از بازنگری جامع در جلســات 
متعدد کارشناســی کمیســیون اخلاق پزشکی و  کمیته 
های تخصصی مربوطه،  به تصویب نهایی شــورای عالی 
سازمان  نظام پزشکی رسیده که امیدواریم با اجرای دقیق 
آن توسط هیاتهای مدیره  سازمان نظام پزشکی در سطح 
کشور گام موثری در جهت تثبیت  استانداردهای اخلاقی 
و اعتلای حرفه ای جامعه پزشکی و ارتقای نظام  سلامت 
برداشته شود. احسان شمسی گوشکی، رئیس کمیسیون 
کارشناســی  مرکزی اخلاق  پزشــکی نیــز گفت: طبق 
بررسی های انجام شده بیشترین شکایت بیماران از  رفتار 
نامناســب جامعه پزشکی است. با وجود همه کمبودها و 
مشکلات  موجود در نظام ســلامت عمده گلایه بیماران 
در خصوص عدم حضور به  موقــع کادر درمانی بر بالین 

بیماران بوده است. 

اصغرجهانگیر رئیس سازمان زندان ها گفت: 
۴۰درصد کسانی که به  زندان وارد می شوند 
سواد ســیکل دارند و این موضوع به نحوی 
با  آموزش و پرورش مرتبط اســت چراکه با 

شکست درسی، افراد مجرم  شده اند. 
رئیس پژوهشــگاه قوه قضائیــه با  رئیس 
ســازمان زندان هــا و اقدامــات  تأمینی و 
تربیتی کشــور دیدار و گفت وگو کرد.  وی 
به تشکیل پرونده های مختلف زندانیان در 
مبادی ورودی اشاره کرد  و گفت: ۴۰درصد 
کســانی که به زندان وارد می شــوند سواد 
سیکل دارند  و این موضوع به نحوی مرتبط 
با آمــوزش و پرورش می شــود که چرا با 
 شکست درسی افراد مجرم شدند. اینها باید 
در حوزه پژوهشــی مورد  توجه قرار گیرد 
و کم کاری دســتگاه های متناظر را گوشزد 
کرد.  جهانگیر به ارائه آمار دیگری در حوزه 

خانواده هــای زندانیان اشــاره و  بیان کرد: 
در ســال تعداد زیادی از همسران زندانیان 
دادخواســت طلاق  می دهنــد که این یک 
آسیب اســت. مدتی اســت ما یک کاری 
شروع کردیم  تا با ارائه هر دادخواست طلاق 
مددکاران به ســراغ همسران زندانی  بروند 
و ببینند چرا دادخواست طلاق داده است. 
لذا اطلاعات پژوهشی  مهم است و باید دید 
چه اتفاقاتی در زندان می افتد که آســیب زا 
اســت و با  تمرکز روی آن از وقوع آسیب ها 

جلوگیری کرد.   
رییس ســازمان زندان های کشور با اعلام 
نیازهــای پژوهشــی این نهــاد در  حیطه 
کاهش جمعیــت کیفری، آموزش قضات و 
قانونگذاری ها، تشکیل  کارگروهی مشترک 
میــان پژوهشــگاه و ســازمان زندان ها را 
ضروری  دانست و دکتر علم الهدی، در این 
زمینه اظهار کرد: پژوهشگاه قوه  قضاییه با 
جایگاه علمی موجود و استفاده از ظرفیت و 
پشتوانه علمی  توانایی انجام این ماموریت ها 
را خواهد داشت. در ادامه  علم الهدی رییس 
پژوهشگاه قوه قضائیه ضمن اعلام آمادگی 
 پژوهشــگاه قوه قضائیه برای شناســایی و 
تامین نیازهای پژوهشــی سازمان  زندان ها 
اظهار کرد: پیشــنهاد می شــود کمیته ای 
مشــترک برای تبیین دقیق  موضوعات به 

صورت دقیق تر تشکیل شود.  

شــهرام رفیعی فر سرپرســت دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت 
 بهداشــت، گفت: رفتارهای پرخطر برای سلامتی از دوران نوجوانی 
 آغاز می شود که می تواند زمینه ای برای بروز بیماری های مرگبار 

 در بزرگسالی باشد. 
  رفیعی فر اظهار داشت: بسیاری از بیماری های قلبی و سرطان هایی 
که  عامل مرگ و میر بزرگسالان هستند، ناشی از رفتارهای پرخطر 
نظیر  استعمال دخانیات، کم تحرکی و تغذیه ناسالم است که معمولا 

از دوران  کودکی و نوجوانی شروع شده و شکل گرفته اند. 
وی افزود: رفتارهای پرخطر، سلامت را تهدید می کنند و می توانند 
 موجب آســیب، بیماری و مرگ نابهنگام شــوند. بیشتر رفتارهای 
پرخطر  در این ویژگی ها اشتراک دارند که در دوران نوجوانی شروع 
می  شوند. سرپرســت دفتر آموزش و ارتقای ســلامت گفت: از هر 
۱۰ نفر هشــت  نفر فعالیت بدنی حداقل به مدت نیم ساعت در روز 
نداشتند. این در حالی  است که میزان استاندارد فعالیت بدنی در این 

گروه سنی روزانه حداقل  یک ساعت است. 
وی تصریح کرد: با توجه به شــیوع بالای عوامل خطرســاز در بین 
گروه  ســنی کودکان و نوجوانان کشــورمان و اهمیت پیشگیری از 
بیماری ها،  توانمندســازی دانش آموزان برای مراقبت از ســلامت 
خود و دیگران  امری ضروری است. به همین منظور از سال ۱۳۹۳ 

تفاهم نامه و  توافق نامه اجرایی ارتقای سلامت مدارس بین وزارت 
بهداشت، درمان  و آموزش پزشکی و وزارت آموزش و پرورش منعقد 

شد. 
رفیعــی فر افزود: از جمله اقدامات انجام شــده در این حوزه تالیف 
کتاب  درســی سلامت و بهداشــت در زمینه ارتقای سلامت دانش 
آموزان و  پیشــگیری از رفتارهای پر خطر و آسیب های اجتماعی 
در مدارس و  کمک به توانمندسازی دانش آموزان، اولیای مدارس، 
معلمــان و دبیران  برای ارتقای ســلامت دانش آموزان اســت که 

تدریس آن از سال تحصیلی   ۹۸ - ۱۳۹۷ آغاز شد. 

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران به راهکارهای 
ایجاد نشــاط در  میان دانش آموزان اشاره کرد و گفت: 

مدارس تشنه نشاط و شادی  هستند. 
با توجه پرســش مهری که رییــس جمهور همزمان با 
آغاز  سال جدید  تحصیلی اعلام کرد)آیا محیط مدرسه 
محیطی دلپذیر، شــاد و پرنشاط  است؟( گفت وگویی 
با سید حســن موسوی چلک رییس انجمن مددکاران 

 اجتماعی ایران انجام داده ایم که در ذیل می آید. 
چقدر پرسش مهری که رئیس جمهور مطرح کردند در 

جامعه ما  ضروری است؟
 - فکر می کنم در تمام طول این ســال ها که پرسش 
مهر  توسط رواســای  جمهور کشور ما مطرح شد این 
موضوع یکی از ضروری ترین ها بود  که در سال جاری 

توسط رییس جمهور به پرسش گذاشته شده است. 
تاملی بر شــاخص های مرتبط با نشــاط اجتماعی و 
شــادی و به طور کلی  حوزه سلامت اجتماعی و روانی 
در کشــور نشــان می دهد که حال مــا در  این حوزه 
خیلی خوب نیست .هیچ کس هم نمی تواند منکر این 
موضوع  شود.به عنوان مثال طبق آمار ارایه شده توسط 
مسئولین وزارت  بهداشت، بین ۲۳ تا ۲۵ درصد حداقل 
دارای یک اختلال روانی هستند   .یعنی از هر چهار نفر 

یک نفر. 
تعداد خشــونت ها در کشــور نگران کننده اســت و 
همیشــه جزء پرونده های  قضایی بــا فراوانی بالا بوده 
است همچنین آماری که از نزاع توسط  پزشکی قانونی 
ارایه شــده اســت هم تاییدی بر همین نکته است که 
 خشونت بالاست.همین طور خشــونت های خانگی و 
شاخص های دیگر.  طبیعی است که در جامعه ایی که 
شادی و نشاط اجتماعی بالا باشد  نشانگان اجتماعی و 
روانی حال بهتری خواهند داشت.  لذا طرح این  پرسش 

می تواند یک فرصت باشد از این نظر که ما به موضوع 
شادی  و نشــاط فکر کنیم.این قدر گرفتاریم که گاهی 
اوقات نمی دانیــم آخرین  باری که از ته دل خندیدیم 
که بود. البته نشــاط وشادابی همیشه خنده  نیست که 

در ادامه توضیح خواهم داد. 
چرا در مدرســه و برای دانش آموزان این سوال مطرح 

شد.اهمیت این  موضوع چه بود؟
 - بله.پاســخ به این ســوال از چند منظر اهمیت دارد.
منظر اول مدیران  مدرسه و به عبارت بهتر اولیاء مدرسه 
هســتند.مدیر مدرســه، ناظم، معلم.  این سه گروه در 
مدرســه بیشترین نقش را در تقویت شادی دارند.البته 
 این به منزله بی توجهی به سیاستگذاران نظام آموزشی 
نیست که اتفاقا  نقش آنها هم بسیار مهم هست.مدارس 
شادی گزیز یا مدارس شادی افزا  در نتیجه تصمیمات 
همین سیاستگذاران هســت.من معتقدم بنا به دلایل 
 متعدد مدارس ما مدارس شادی نیستند و بیش از این 
که شــاد باشند شادی  گزیر هستند. این تفکر در اغلب 

مدارس غالب است. 
پس انتخاب سیاســتگذاران و مدیران و معلمین خوب 
در تزریق شادی و  ایجاد بستر شادی و نشاط در مدارس 
بسیار مهم اســت.باید اجازه دهیم  بچه ها در مدارس 
شاد تربیت شوند که تاثیرش در یادگیری های دروس  و 
مهارت ها اجتماعی و غیره هم بسیار قابل توجه خواهد 
بود.منظر دوم  دانش آموزان هســتند که می توانند در 
ایجاد این فضا کمک کنند اگر فضا  برایشان ایجاد شود. 

چه باید کرد؟
 -به نظرم اولین گام پذیرش این موضع در نظام آموزشی 
اســت که به   دنبال تربیت نسلی باشیم که در امروز و 
همین طور در آینده شــادی و  نشــاط را برای خود و 
دیگران هم بخواهد.محیط مدرسه را شاداب  کنیم.رنگ 
مدرسه، نوع پوشش دانش آموزان و اولیاء مدرسه، رنگ 
 کلاس ها و تجهیزات و ... شادی را منتقل کند.استفاده 
از معلمین با  انگیزه و مدیران شایسته راه دیگری است. 

این که گفتم شــادی همیشــه خنده نیست منظورم 
همین هســت.مدیر خــوب با  اعمــال مدیریت خوب 
خودش می تواند شادابی را در مدرسه ایجاد کند،  معلم 
با انگیزه با تدریس خوب خودش، برخورد مناســب با 
دانش آموزان  و آموزش هــای عملی در حوزه مهارت 
های اجتماعی و مســئولیت پذیــری  و ... می تواند در 
تقویت این فضا نقش مهمی داشته باشد.ارتباط منطقی 

 و خوب بین اولیاء خانه و مدرسه هم همین طور. 

اجتماعی

وزیــر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در 
یادداشت پیش رو با اشاره به  برنامه دولت 
بــرای حذف یارانه دهک هــای پردرآمد و 
اختصاص آن به  معلولان تاکید می کند که 
سیاســت های حمایتی باید در جامعه جا 

انداخته  شوند. 
در جلســه کمیتــه هماهنگــی و نظارت 
بر اجــرای قانون حمایــت از حقوق  افراد 
دارای معلولیت با حضور معاون اول رئیس 
جمهوری، نمایندگان  افراد دارای معلولیت 
پیشــنهاد دادند که منابع حاصل از قطع 
یارانه نقدی  اقشار پردرآمد برای اجرای این 
قانون صرف شــود که مورد استقبال  آقای 
جهانگیری و اینجانب قرار گرفت؛ قبلًا هم 
در دستورالعمل این را  پیشنهاد داده بودم. 

چرا این پیشنهاد می تواند مهم باشد؟
جوامــع جدید که بــا چالش هــا و انواع 
نیروها و مســائل گریــز از مرکز و  عوامل 
تضعیف کننده همبستگی اجتماعی مواجه 
هســتند، این نیاز به طور  اساســی وجود 
دارد کــه برای تحقق اهــداف مورد قبول 
و ایجــاد معانی و  نمادهای مشــترک که 
مبنای انسجام اجتماعی هستند و مواجهه 
با  نیروهــای واگرا و مروج نفع شــخصی، 
بتوان بســیج اجتماعی و همگرایی  ایجاد 
کرد. مهم نیســت که این اهــداف چقدر 
بزرگ باشــند و لزوماً بتوانند  زندگی همه 
مردم را دگرگون کنند، بلکه مهم این است 
که ما بتوانیم  هدفــی را پیش بگذاریم که 
جامعه بتواند حول آن متفق القول شــده و 
حرکت  کند. مثلًا در اجتماع شیعیان، ایام 
محرم و عاشــورا یکی از این نمادها  است 
که طی قرن ها مبنای همبستگی اجتماعی 
بــوده و می تواند افراد را  با تمامی تکثرها و 
تضادهــای احتمالی در منافع و دیدگاه ها، 

حول یک  امر مشــخص همگرا و همراستا 
کند. 

در شرایط اقتصادی امروز جامعه، تردیدی 
نیست که بخش وسیعی از  مردم عزیزمان 
با دشــواری هایی در تأمین معیشت خود 
مواجه هســتند. اما  آمار و ارقام ارائه شده 
توســط مراکز و نهادهای رســمی نشانگر 
تفاوت  فاحشــی در درآمــد و هزینه های 
دهک هــای مختلــف جامعه اســت. این 
 واقعیت که ســطح زندگــی و برخورداری 
افراد جامعه بسیار متفاوت  است، واقعیتی 
ملموس برای مردم هم هســت. در چنین 
شــرایطی توزیع  یارانه نقدی به طور برابر 
میان تمــام افراد جامعه، برخلاف شــکل 
 برابرنمایانــه، نمادی واقعــی از تبعیض و 
بی عدالتی اســت؛ چرا که این  یارانه برای 
اقشار برخوردار، تأثیری نزدیک به صفر در 
معیشــت دارد،  اما برای اقشار آسیب پذیر 

بسیار حیاتی و مهم است. 
بدین ترتیب پرداخــت غیرهدفمند آن به 
تمامی افراد قابل توجیه نبوده و  نیســت. 
اکنون دولت بر اساس تشخیص نمایندگان 
محترم مجلس شورای  اسلامی که موکلان 
مردم محسوب می شــوند، مکلف به قطع 
یارانه  بخش هایی از جامعه شــده اســت. 
در چنین شــرایطی طبیعی است که به هر 
 ترتیب، بخش هایی از جامعه که به دریافت 
یارانــه نقدی عادت کرده و آن  را حق خود 
می پندارند، ولــو اینکه برخوردار بوده و به 
این یارانه نیاز  نداشته باشند، ممکن است 
نســبت به این روند ابراز نارضایتی کنند. 
اما  همین بخــش از جامعه وقتی مطمئن 
باشــد منابع حاصل از قطــع یارانه آنها  به 
جای آنکه مصروف موارد نامشخص شود و 
احیاناً اتلاف منابع رخ  دهد، به طور مستقیم 
و بلافصل در اختیار اقشــار آســیب پذیر 
جامعه قــرار  می گیرد، نوعی آرامش ذهنی 

و رضایــت خاطــر درونی پیــدا می کند. 
 همان گونــه که مردم عزیز ما در شــرایط 
بحران های طبیعی نظیر زلزله و  ســیل با 
تمامی تنگناهای معیشــتی خود به یاری 
هموطنان می شــتابند، باید  ایــن امداد و 
یاری رسانی نوع دوستانه را به امری نهادینه 
و همیشــگی بدل  کند؛ نــه امری مقطعی 
که صرفاً در مواقع خــاص منجر به نوعی 

آفرینش  هویت جمعی جامعه می شود. 
پیشــنهادی که در صدر این نوشته مطرح 
شــده و خوشــبختانه ظرفیت آن  را دارد 
کــه در دولت نیــز مورد اجمــاع اعضای 
محتــرم کابینه قــرار گیــرد،  نمونه ای از 
همین امدادرســانی و مشــارکت جمعی 
نهادینه و مســتمر جامعه  است که سبب 
می شــود موضــوع حــذف یارانــه نقدی 
دهک های برخوردار  نه تنها موجب تشدید 
نارضایتی هــای احتمالی نگــردد، بلکه به 
فرصتــی  بــرای اعلام همبســتگی، اتحاد 
جمعی و رضایت باطنی جامعه بدل شود و 
 هدف نمادین را که کمک رسانی جامعه در 
حمایت از اقشــار آسیب پذیر  است، مبنای 

آفرینشی جمعی کند. 
جامعــه پویا و ســرزنده، از مواقــع بروز 
اختلال در هیــأت اجتماعی خود،  به جای 
تهدید همبســتگی، امکانــی برای تقویت 
انســجام و دگرخواهــی  می آفریند. قطع 
یارانه نقدی اقشــار پردرآمد اگر این گونه 
توســط جامعه فهم  شده و اطمینان عینی 
ایجاد کند که منابع آن بدون اندکی دخل 
و تصرف،  صرف بخش هایی از افراد جامعه 
که مســتحق این منابع هستند می شود، 
 فرصتی برای تقویت انســجام خواهد بود. 
تحقق ایــن امر، علاوه بر عزم  مســئولان 
دولتی برای طراحی ســازوکاری شــفاف 
و دقیــق در راســتای  مصرف ایــن منابع 
برای معلــولان، نیازمند همراهی نخبگان، 
کارشناســان،  گروه های مرجع و مؤسسات 
مردمی بــرای توضیح این اتفاق مهم برای 
 جامعه و عموم مــردم و نظارت بر اجرای 

بی شائبه و دقیق این طرح  است. 

مسئله "کمبود معلم"
 جدی ترین مشکل آموز ش وپرورش

صالح رشــید حاجی خواجه لو رئیس پژوهشکده سیاست پژوهی 
و  مطالعات راهبردی حکمت گفت: یکی از مهمترین مشــکلات 
 آموزش وپرورش، معضل بازنشســتگی معلمــان و بحران "کمبود 
معلم"  اســت و دولت هــا در این زمینه مناســب و به موقع عمل 

نکرده اند. 
رشید حاجی خواجه لو اظهار  کرد: با گذشت حدود 6 سال از ابلاغ 
 سیاســت های کلی ایجاد تحول در نظام آموزش و پروش از سوی 
رهبر  معظم انقلاب و گذشت 7 سال از تصویب و ابلاغ سند تحول 
بنیادین  آموزش و پرورش، متأســفانه چــه در دولت فعلی و چه 
دولت قبلی، اراده  جدی برای اجرای سیاست های کلی ایجاد تحول 
در نظام آموزش و  پرورش و سند تحول بنیادین آموزش و پرورش 

وجود ندارد. 
وی با اشــاره به اینکــه اولویت های حوزه آمــوزش و پرورش در 
 سیاســت های کلی ایجاد تحول در نظام آموزش و پروش و ســند 
تحــول  بنیادین آموزش و پرورش مشــخص اســت و هر دولت و 
وزیری که اداره  امور را بر عهده می گیرد، باید برنامه های مناســب 
و متناسب جهت تحقق  آن را طراحی و اجرا  کند، افزود: آنچه در 
اولویت های ابلاغی  رئیس جمهور محترم به وزیر آموزش و پرورش 
آمده اســت، هم به لحاظ  محتوایی و هم بــه لحاظ رویکردهای 
تربیتی و فرهنگی با روح حاکم بر  دو ســند فوق، انطباق چندانی 

ندارد. 
رشــید حاجی خواجه لو تصریح کرد: برنامه ای که وزیر آموزش و 
 پرورش برای اخذ رأی اعتماد به مجلس شورای اسلامی ارائه داده 
بود  و بر این اساس از نمایندگان رای اعتماد گرفت، در مقایسه با 
 اولویت هایی که رئیس جمهور محترم در پیوست حکم وزیر محترم 
ابلاغ  کرده و اجرای آن را از وی خواســتار شــده اســت، انطباق 
بیشــتری با  سیاست های کلی و ســند تحول بنیادین آموزش و 

پرورش داشت. 
وی با طرح این بحث که یکی از مســائل اصلــی کنونی و آینده 
نظام  آموزش و پــرورش، معضل بازنشســتگی معلمان و بحران 
کمبود معلم  است و دولت ها در این زمینه مناسب و به موقع عمل 
نکرده اند، گفــت:  جذب، تربیت، نگهداشــت، بکارگیری، اعتلای 
منزلت اجتماعی، افزایش  انگیزه و رفع مشکلات مادی و معیشتی 
معلمان که از جمله سیاســت های  کلی و ســند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش اســت، در کدام بخــش از  اولویت های ابلاغی 
رئیس جمهور دیده شده است؟ بی تردید عدم حل این  مسئله، در 
ســال های آینده برنامه ها و کیفیت تعلیم و تربیت را  تحت الشعاع 

قرار خواهد داد. 
رئیس پژوهشکده سیاســت پژوهی و مطالعات راهبردی حکمت 
 خاطرنشــان کرد: متاسفانه اولویت های ابلاغی کنونی از جامعیت 
لازم  برخوردار نیست و در آن به هیچ یک از زیرنظام های آموزش 
و  پرورش از جمله برنامه درسی، تربیت معلم، پژوهش و ارزشیابی 

و...  توجه جدی نشده است. 

ارزش های نمادین یک سیاست خبرخبر

مدارس تشنه نشاط و شادی هستند  
 ۴۰درصد کسانی که به زندان وارد می شوند، سیکل دارند

سرپرستدفترآموزشوزارتبهداشت:

رفتارهای پرخطر در نوجوانی زمینه بیماری های مرگبار در  بزرگسالی است
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آغازتغییر در مدیران عامل بانکهای ادغامی

مرحلــه جدید در روند ادغام بانکها با تغییــر مدیران عامل دو بانک 
 ادغامی در بانک ســپه، آغاز شــده و تابلوهای واحدی نیز بر سر در 

 شعب نصب شده است. 
مدیران عامل ســه بانک ادغامی در بانک ســپه تغییر کردند. بر این 
 اســاس، پیرو برگزاری مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده بانک 
 قوامین )وابسته به بانک سپه(، علی ابدالی به عنوان مدیرعامل جدید 
 بانک قوامین معرفی و منصوب شد. پیش از این غلامحسن تقی نتاج، 
 ســکان این بانک را به دست داشت که بعد از ادغام با بانک سپه، وی 

 اکنون سکان بانک مهر اقتصاد را در دست گرفته است. 
پیش از این، ســیدضیاء ایمانی، مدیرعامل بانک مهر اقتصاد بود که 

 اکنون جای خود را به نتاج داده است. 
ادغام بانکهــای مرتبط با نیروهای مســلح در بانک ســپه، یکی از 
 تصمیمات جلسات سران قوا بوده که در چند فاز عملیاتی شده است. 
 اکنون بر روی ورودی بانکهای ادغامی نیز، برچسب هایی نصب شده 
 که لوگوی بانک ســپه بر آن قــرار دارد و ادغامی بودن بانک را مورد 
 تاکید قرار می دهد. همچنین در سطح شهر نیز، تابلوهای واحدی برای 
شــعب بانکهای  ادغامی در حال نصب است. در این میان اعلام شده 
که تابلوهای بانک  های ادغامی از این پس با عبارت »وابسته به بانک 
سپه« بر سردر  شعب و ساختمان های مرکزی این بانک همراه است؛ 
البته مشتریان این  بانک ها برای دریافت خدمت بانکی کماکان باید 

به بانک خود مراجعه  نمایند. 

الزام خریداران مواد اولیه پتروشیمی به درج 
قیمت در سامانه تجارت

وزارت صنعت در نامه ای به بورس کالا، خریداران پتروشیمی را  مکلف 
به فروش و درج قیمت محصولات خود در سامانه جامع تجارت  کرده 
و گفته اگر در موعد مقرر قیمت را درج نکنند، سهمیه آنها را  تعلیق 

می کند. 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با ارســال نامه ای به بورس کالا، اعلام 
 کرده است: تمامی خریداران محصولات پتروشیمی از بورس کالا باید 
 از اول مهرماه، نسبت به ثبت فروش و درج صحیح قیمت محصولات 

 تولیدی خود در سامانه جامع تجارت اقدام نمایند. 
بر این اســاس، مدیــر پذیرش و بازاریابی بــورس کالا در نامه ای به 
 مدیران عامل شــرکتهای کارگزاری تاکید کرده که تمامی خریداران 
 محصولات پتروشــیمی را مکلف نمایند تا این عملیات را در سامانه 

 جامع تجارت به ثبت برسانند. 
در بخشــی از این نامه آمده است، پیرو دستور وزارت صنعت، معدن 
و  تجارت، تمامی خریداران محصولات پتروشیمی از اول مهرماه باید 
 نســبت به ثبت فروش و درج صحیح قیمت محصولات تولیدی خود 

در  سامانه جامع تجارت اقدام نمایند. 
همچنین چنانچه اطلاعات صحیح فروش محصولات تولیدی در موعد 
 مقرر ثبت نشود، سهمیه مواد اولیه پتروشیمی به صورت سیستمی در 

 سامانه بهین یاب تعلیق خواهد شد. 

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی از 
افزایش  دو برابری سرعت ترخیص کالاهای اساسی از بنادر 
در مقایسه با تخلیه  و بارگیری این کالاها خبر داد و گفت: 
وزارت جهادکشــاورزی به عنــوان  متولی تامین کالاهای 
اساسی باید واردکنندگان را ملزم کند که کالاهای  خود را 
فقط در یک بندر به نام بندر امام خمینی تخلیه نکنند تا 

هزینه   تمام شده آن نیز کاهش یابد. 
وضعیت انبارش و باقی  ماندن کالاهای اساســی در بنادر 
کشور به حدی  رســید که اسحاق جهانگیری، معاون اول 
رئیس جمهوری، هم درباره آن  اظهارنظر و تاکیدکرد: باید 
روند تخلیه کالاهایی که در انبار بنادر دپو  شده اند، تسریع 
شــود. اگر صاحبان کالا و واردکنندگان تمایلی به تخلیه 
 کالای خود از بنادر ندارند باید با استفاده از روش ها و ساز 
و کارهای  لازم، شــرایطی فراهم شــود تا زمان ماندگاری 

کالاها در انبار بنادر  کاهش پیدا کند. 
در همین راستا محمد راستاد  معاون وزیر راه و شهرسازی 
و  مدیرعامــل ســازمان بنــادر و دریانــوردی گفت: اگر 
واردکننده ای کارهای  مربوط به ترخیص و خروج کالایش 
را انجام داده باشــد، اما همچنان  بارش در انبارهای بنادر 
باقــی بماند، مکانیزم های تنبیهی بــرای او در  نظر گرفته 

می شــود که بالارفتن تصاعدی هزینه های انبارداری یکی 
از  آن هاست. 

محمد علی حســن زاده  معاون امــور بندری و اقتصادی 
سازمان بنادر و  دریانوردی  در همین زمینه در گفت وگو با 
ایسنا اظهار کرد: قبل از این  که معاون اول رئیس جمهوری، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و  دیگر دستگاه های متولی 
به مسئله انباشت کالا و مدت ماندگاری آن در  بنادر توجه 

ویژه کنند، نســبت انبارش یا ورود کالاهای اساســی در 
بندر  امــام خمینی )به عنوان مهمترین بندر برای واردات 
کالاهای اساسی(  به  خروج آن ها دو به یک بود. یعنی اگر 
دو واحد کالا در روز وارد بندر  امام خمینی می شــد، یک 
واحد از آن خارج می شد. اما هم اکنون وضعیت  به مراتب 

بهتر از گذشته شده است. 
وی افزود: با پیگیری دســتگاه های متولی مذکور، آمارها 
نشان دهنده  افزایش ســرعت قابل توجه سرعت ترخیص 
کالاهای اساســی از بندر امام  خمینی نسبت به تخلیه و 
بارگیــری این کالاها در یک روز اســت چرا که  به عنوان 
مثال در دو روز گذشته حدود ۷۰ هزار تن کالای اساسی 
در  این بندر تخلیه و تقریبا همین میزان نیز ترخیص شد. 

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی 
با بیان اینکــه  افزایش حدود ۱۰۰ درصدی در ســرعت 
ترخیص کالاهای اساســی از  بنادر کشــور رخ داده است، 
ادامــه داد: بندر امام خمینی بــه عنوان بندری  که تقریبا 
۸۰ تا ۸۵ درصد کالاهای اساسی کشور از این طریق وارد 
و  تامین می شود، شناخته شده و با وجود افزایش سرعت 
ترخیص کالاهای  اساسی همچنان شناورهای بسیاری در 

صف انتظار قرار دارند. 

محمد زهرایی مسئول سازمان بسیج سازندگی کشور 
از افتتاح همزمان  شــش هزار و ۲۵۰ پروژه عمرانی و 

محرومیت زدایی در سطح کشور  خبر داد. 
وی نیروی انسانی را سرمایه هر کشور دانست و افزود: 
انسان می تواند  منشا تغییر و تحول مثبت و یا منفی در 
سرنوشــت بشری شود که نمونه  آن در جهان به خوبی 

دیده می شود. 
زهرایی با بیان اینکه از شهدای هسته ای نبودند حتی 
مذاکرات بی انتها  و بی اعتماد نبود، افزود: خراســان 
جنوبــی زادگاه انســان هایی بزرگ بــوده  که در طول 

هشت سال دفاع مقدس هم به خوبی درخشیدند. 
مسئول سازمان بسیج سازندگی کشور با اشاره به یکی 

از فرزندان  خراســان جنوبی که به پدر علم جغرافیای 
ایران معروف بود، اظهار  کرد:مرحوم دکتر محمدحسن 
گنجــی، )زادهٔ ۲۱ خرداد ۱۲۹۱ در بیرجند   - درگذشــتهٔ 
۲۸ تیر ۱۳۹۱ در تهران( گنجینه ای برای کشور بوده که 
نام  وی در پارک گنجی به فراموشی سپرده شده است. 

وی خواســتار پرداختن هر چه بیشتر به تاریخ زندگی 
شهدا شد و افزود:  رسانه ها در ترویج فرهنگ  شهادت 
و معرفی رزمندگان به جامعه نقش  مهمی داشــته که 

می طلبد مورد توجه قرار دهند. 
ســرهنگ زهرایی اگر وحدت کلمه حول محور ولایت 
داشته باشیم،  پیروزی قطعی از آن ما است، گفت: در 
ادبیات مشترک مقاومت عمل کنیم. جنگ اقتصادی و فرهنگی  کنونی نیاز اســت با فهم و 

مهرداد اکبریان رئیــس هیئت مدیره انجمن 
سنگ آهن ایران با بیان اینکه از  ابتدای امسال 
دولت با اعمــال عوارض بازدارنده و ممنوعیت 
صادرات  فعالیت معادن را با تهدید مواجه کرد، 
گفت: دولت عوارض پلکانی که در  سال ۹۸ به 

۱۰درصد می رسید را با ۲۵درصد نقض کرد. 
اکبریان در خصوص روند شکل گیری زنجیره 
ارزش افــزوده فولاد و  عملکــرد دولت در این 
موضوع، اظهار داشت: سال 1392، 45 میلیون 
تن  در کشور تولید سنگ آهن شد که نصف آن 
در داخل کشــور  مصرف و  حدود 23 میلیون 
صادرات شــده است. اما از سال 92 نهضتی با 
عنــوان  فرآوری مواد معدنی در کشــور ایجاد 
شــد که با همراهی دولت و بخش  خصوصی و 
تشــکل ها ایجاد ارزش افزوده اولویت بیشتری 
پیدا کرد. تــا به  دنبــال آن حلقه های ارزش 
افزوده فولاد به ســمت توســعه صنایع پایین 

هدایت  پیدا کند. 
وی با بیان اینکه از ســال 92 تا سال 97 همه 
پتانســیل های حوزه معدن اعــم  از دولتی و 
خصوصــی برای تحقق ایــن نهضت به میدان 
آمدند، گفت: در  طی این 5 ســال تولید سنگ 
آهــن از 45 میلیــون تن بــه 80 میلیون تن 
افزایش  پیدا کرد. علاوه بر این تولید کنسانتره 
نیز به 45 میلیــون تن و گندله به   36میلیون 

تن رسید. 
رئیس هیئت مدیره انجمن ســنگ آهن ایران 
افزود: اما صادرات سنگ آهن  خام از 23میلیون 
تن به 7.7میلیون تن در سال 97 کاهش پیدا 
کرد. بــه  عبارتی حرکت صادرات به ســمت  

ارزش افزوده بیشتر هدایت شد.  بنابراین صنایع 
داخلی ما در این مســیر حرکت کرد که مواد 
با ارزش  افزوده بیشــتری تولید کند. سال 97 
که تولید سنگ آهن به 80میلیون تن  رسید، 
شــاهد صادرات کمتر از 10 درصد این تولید 
بودیم.کــه این موضوع  نشــان می دهد برنامه 
تکمیل زنجیره با ارزش افزوده بالا نتیجه بخش 

بوده  است. 
 * فقط ده درصد ازسنگ آهن که برای زنجیره 
ی فولاد امکان ایجاد ارزش  افزوده ندارد صادر 

می شود
اکبریان در پاسخ به این پرسش که آیا  عمده 

سنگ آهن کشور به صورت  خام از کشور خارج 
می شــود یا خیر؟ تصریح کرد:  شایعه خروج 
عمده  سنگ آهن تولیدی از کشور به هیچ وجه 
درســت نیست. چراکه فقط ده  درصد از تولید 
کشــور که برای زنجیره ی فولاد امکان ایجاد 
ارزش افزوده  ندارد صادر می شــود. به عنوان 
نمونه  ذوب آهن اصفهان فقط توانایی  استفاده 
از ســنگ آهن های مگنتیت عیار بالا را دارد. 
به نحوی که حتی  توانایی اســتفاده از سنگ 
آهن دانه ریز را هم ندارد. بنابراین سنگ آهن 
 هماتیت و کم عیار به هیچ عنوان برای کارخانه 
ذوب آهن امکان اســتفاده  ندارد و صادرات آن 

برای  تولیدکنندگان توجیه دارد. 
وی اضافه کرد: علاوه براین قسمتی از این مواد 
صادراتی مانند سنگ آهن  با عیار زیر20درصد 
برای مصرف در کارخانه های ســیمان سازی 
 اســتخراج می شــوند که  اصلًا کارخانه ای در 
ایران نیست که بتواند چنین  عیاری را فرآوری 

کند. 
این فعال بخش سنگ آهن کشور در پاسخ به 
این پرسش که چرا  تولیدکنندگان مواد معدنی 
تمایــل به صــادرات دارنــد و از عرضه آن به 
 متقاضی داخلی اجتناب می کنند؟ اظهار داشت: 
دولت از سال 97  با  دخالت در  قیمت گذاری 
حلقه هــای ارزش افزوده فولاد بــازار عرضه و 
 تقاضا را به هم ریخت. ما مخالف نظارت دولت 
نیســتیم بلکه معتقدیم باید  این نظارت هم از 
لحاظ کیفی و هم از لحاظ کمی کارشناســی 
شده  باشد.برای مثال دولت با دخالت در بورس 
کالا قیمت فولاد را جابجا کرد  ســپس قیمت 
مواد معدنی را به قیمت شــمش فولاد منوط 
نمود به نحوی که  برای محاسبه قیمت فولاد، 
از دلار 8000 تومانی اســتفاده کرد ولی برای 
 حلقه های بعدی زنجیره دلار 11000 تومانی 

ملاک قرار داد. 
اکبریان افزد: این موضوع باعث شد زمانی که 
قیمت هــای جهانی  محصــولات افزایش پیدا  
می کند، قیمت های داخلی هم بر اســاس یک 
قیمت  مجازی شمش فولاد محاسبه شود و در 
نهایت تا یک شــکاف عمیق بین  قیمت داخل 
و قیمت جهانی بوجود بیاید. علاوه بر این  در 
بازارهای جهانی  به صورت نقد پول را پرداخت 

می شــد اما در بازارهــای داخلی فقط طیف 
 خاص ســنگ آهن آنهم  35درصد ارزان تر از 
قیمت صادراتی خریداری  می شــد. البته پول 
آنها هم به صورت نقدی پرداخت نمی کردند. به 
عنوان  نمونه یکی از معادن بخش خصوصی 47 
میلیارد تومان از ذوب آهن  اصفهان طلب دارد 
که پرداخت نمی کنند. این ها دلایلی است  که 

تمایل به  صادرات را افزایش داده است. 
 *سیاست های هیجانی که بازار سنگ آهن را 

بهم ریخت
وی با اعلام اینکه بنگاه اقتصادی اگر به صورت 
نقد بازگشت سرمایه  نداشته باشد توانایی ادامه 
حیات نخواهد داشــت، در خصــوص افزایش 
 صادرات در 6 ماه نخســت امســال، گفت: از 
ابتدای امســال دولت با عنوان  کردن مباحثی 
از جمله اعمال عــوارض بازدارنده، ممنوعیت 
صــادرات و  غیره بنگاه هــای اقتصادی را که 
محصــولات را با برنامــه صادراتی تولید  کرده 
بودند را با تهدید مواجه کرد. طبیعی است که 
این فعالین بخش معدن  به هر قیمتی شــده 
تلاش میکنند تا محصولات خود را از کشــور 
خارج کنند.  با ایجاد یک چنین هیجان کاذب 
و وحشتناکی که بواســطه یک سیاست غلط 
 ایجاد شــده اســت باعث برهم ریختن اوضاع 
بازار داخل شــد. همه این عوامل  مزید بر علت 
شــد تا آمارهای این شــش ماه در بوق و کرنا 
شود که موادخام  معدنی در حالی صادر میشود 
که کارخانه های تولیدکننده فولاد با ظرفیت 
 خالی در حــال فعالیت اند.اما این قضیه بعلت 

تصمیمات غلط دولت بوده  است. 

اقتصادی

افتتاح ۶۲۵۰ پروژه عمرانی و محرومیت زدایی

کسری بودجه، تورم و ترفند دولت ها
دکتر فرخ قبادی

تورم در کشور ما به بیماری مزمنی تبدیل شده است. در 
حقیقت طی  چهار دهه گذشــته فقط در چهار سال نرخ 
تورم در ایران تک رقمی بوده  که غیر از ســال ۱۳۶۴ که 
این نرخ به ۹/ ۶ درصد رســید، در سه سال  دیگر از این 
چهار ســال نیز، نرخ تورم ۹ درصد یا بالاتر بوده اســت. 
 البته در همین بازه زمانــی تورم بیش از ۳۵ درصدی و 

حتی ۴۹  درصدی هم داشته ایم. 
میانگین سالانه نرخ تورم از سال ۱۳۵۸ تا ۱۳۹۷ نزدیک 

به ۲۰  درصد در سال بوده است.۱ 
بی تردیــد اقتصاددانی را نمی توان یافــت که زیان های 
تورم دورقمی ما را  دســت کم بگیرد یا ضرورت مهار آن 
را واجد اولویت نداند. مــردم کوچه  و بازار هم با کاهش 
قدرت خرید درآمدها و کوچک شدن سفره هایشان،  این 
پدیده نامیمون را لمس می کننــد و از آن بیزارند. یکی 
از  اقتصاد دان های برجسته کشــور اخیرا در مصاحبه ای 
تورم مزمن کشــور  ما را به »ویروسی« تشبیه کرده که 
به جان اقتصاد ما افتاده و با  افزایش هزینه های مبادلاتی 
و تبدیل دولت به یک نهــاد پیش بینی ناپذیر، به  اقتصاد 
کشور لطمه زده است. وی تاکید می کند که »تورم مزمن 
و بالا  به عنوان عامل تضعیف رشد اقتصادی مطرح نیست، 
بلکه این عامل  موجب تخریب رشد اقتصادی ]کشور ما[ 

شده است.«۲ 
گرچه ســاختار معیوب اقتصاد و عوامل منبعث از آن در 
تورم مزمن  کشــور ما نقش اساســی دارند، اما به جرات 
می توان گفت که مهم ترین  علت بلاواســطه این بیماری 
جان ســخت، کسری بودجه دولت ها و شیوه  تامین مالی 
این کســری ها است. بر خلاف کشــورهای پیشرفته که 
 کســری های بودجه از طریق فروش اوراق قرضه دولتی 
)یعنی وام  گرفتن دولت از مردم( تامین مالی می شــود 
و در نتیجــه بار تورمی  چندانی ندارد، در کشــور ما این 
کسری ها عمدتا با وام گرفتن از بانک  مرکزی )که مردم 
آن را »چــاپ پول« می نامند( یــا از بانک ها )از جمله  با 
مجبور کردن آنها به تامین مالی پروژه ها و شــرکت های 
دولتی،  پرداخت طلب گندم کاران و...( جبران می شود و 
بــر بدهی دولت به  بانک ها می افزاید. نتیجه هر دو روش 
در نهایت، افزایش نقدینگی و )با  توجه به نرخ کند رشد 

تولید( تورم خواهد بود.۳ 

سوال اساسی تر این اســت که چرا دولت های ما همواره 
کسری بودجه  دارند و به عبارت دیگر بیش از درآمدشان 
خرج می کنند؟ البته در  شــرایط کنونی شــدت گرفتن 
تحریم هــا و کاهش درآمدهای نفتی وضعیت را  دشــوار 
کرده، امــا واقعیت این اســت که حتــی در زمانی که 
نفــت  می فروختیم و پولش را هــم می گرفتیم، معمولا 
بودجه های ســالانه ما در  عمل با کسری مواجه می شد. 
تشریح جزئیات علل فزونی مخارج بر  درآمدهای دولت در 
فرصت این مقاله نیست. کافی است اشاره کنیم که  دولت 
فربه شده و نان خور بسیار دارد، شرکت های دولتی زیان 
می دهند   )و بخش بزرگــی از درآمدها را هم می بلعند(، 
بســیاری از نهادهای  پردرآمد اساسا مالیات نمی دهند، 
خصولتی های پر قدرت از مالیــات  می گریزند، »اقتصاد 
ســایه« گســترده ما هم که بنا بر تعریف از دســترس 
 مالیات ســتانان خارج است. اگر فســاد فراگیرکشورمان 
)رتبه ۱۳۸ در  میان ۱۸۰ کشــور( را نیز به این مشکلات 
اضافه کنیم، در می یابیم که  چرا مخارج دولت زیاد است 

و دریافت های مالیاتی آن اندک.۴ 
بــا این همه نباید تصور کرد که توســل به »چاپ پول« 
برای تامین مالی  کسری بودجه از ابداعات دولت های ما 
یا حتی پدیده ای جدید است. در  طول تاریخ، به ویژه در 
سده های میانه، حکام و پادشــاهان مختلف نیز  اغلب با 
آنچه می توان »کسری بودجه« نامید مواجه بودند، یعنی 
 خرجشــان از دخلشان بیشــتر بوده و شیوه کم و بیش 

مشابهی نیز برای  جبران این کسری به کار می گرفتند. 
یادمان باشــد که پول های کاغذی، که فاقد ارزش ذاتی 
هستند و »پول  نشــانه ای«۵ نامیده می شوند، صرف نظر 
از چند اســتثنا، پدیده نسبتا  جدیدی در تاریخ هستند. 
پیش از آن و در طول تاریخ، پول در نقاط  مختلف جهان 
به صورت ســکه هایی بود که از طلا، نقــره یا مس برای 
 معاملات بزرگ و کوچک مورد استفاده قرار می گرفتند. 
سکه ها واجد  ارزش ذاتی بودند و ارزش هر سکه بستگی 
به وزن و عیار فلزی داشــت  که از آن ســاخته شده بود. 
معمولا سکه ها، به ویژه سکه های طلا و نقره،  نوشته هایی 
روی خود داشــتند و به مهر پادشــاه یا حــکام مناطق 

مختلف  ممهور بودند. 
در این شــرایط حکومتی را در نظر آورید که بر اثر چند 
سال جنگ یا به  سبب دست و دلبازی پادشاه و اختلاس 
»اطرافیان« یا به دلیل کاهش  مالیات و خراج ناشــی از 
خشکســالی و فقر مردم، گرفتار دخل و خرج  نامتعادل 
شده اســت. در این حکومت مداخل پاسخگوی مخارج 
نبــود و به  اصطلاح امــروزی »کســری بودجه« وجود 

داشت.  

سیاست هیجانی دولت بازار سنگ آهن را بهم ریخت

هــادی خانی مدیــر کل ســازمان مالیاتی مطرح 
کرد، ورود ســازمان به  مبحث بررسی تراکنشهای 
مشــکوک بانکی به منزله احراز پولشــویی یا  فرار 

مالیاتی افراد نیست. 
خانی با تشــریح اهداف ســازمان امور مالیاتی در 
خصوص بررســی  اطلاعــات تراکنشــهای بانکی 
گفت: سازمان امور مالیاتی این حق قانونی  را دارد 
در خصوص افرادی که نســبت به شــفاف سازی 
فعالیتهای  اقتصادی خود و یا انجام مراحل ثبت نام 
و تشــکیل پرونده، همکاری  لازم را با نظام مالیاتی 
نداشته اند و یا از نظر دستگاه های نظارتی و  امنیتی 
مشــکوک به فعالیتهای اقتصادی پنهان هستند، 

بررســی حسابهای  بانکی آنها را درجهت شناسایی 
فعال یا فعالیت اقتصادی و کشف کتمان  درآمدهای 

احتمالی در دستور کار قرار دهد. 
مدیــرکل دفتر بازرســی ویژه، مبارزه پولشــویی 
و  فرار مالیاتی ســازمان  مالیاتی ادامه داد،  در این 
راســتا مودی یا فعال اقتصادی به سازمان  دعوت و 
با رویکرد کاملا اقناعی مستندات مرتبط مطالبه و 

مورد بحث  و بررسی قرار می گیرد. 
وی تاکید کرد، دعوت هــر فرد حقیقی و حقوقی 
به سازمان بابت شفاف  ســازی تراکنشهای بانکی 
به منزله احراز پولشویی یا فرار مالیاتی فرد  مذکور 
نیست و همکاران ما در سازمان امور مالیاتی مکلف 

هستند در  فضای کاملا تعاملی و اقناعی مستندات 
مربوطه را مطالبه و بررسی  نمایند.   

دعوت افراد به سازمان مالیاتی به معنای اثبات فرار مالیاتی و پولشویی  نیست

حمید ورناصری مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام 
گفت: واردات  نهاده های دامی نســبت به سال گذشته 
افزایش ۳۰ درصدی داشته و هیچ  مشکلی برای تامین 

آنها و تولید محصولات دامی نداریم. 
ورناصری در حاشــیه بازدیــد خبرنــگاران از تخلیه 
نهاده های دامی از بندر  چابهار با تاکید بر اینکه اقدامات 
قابل توجهی برای تامین نهاده های دامی  انجام شــده 
اســت، اظهار کرد: در شرایط تحریم برخی از کشورها 
ســعی  دارند تولید محصــولات غذایی را در کشــور 
با مشــکل روبه رو کنند اما  دولت بــا همراهی بخش 
خصوصی توانســته اثرات تحریــم را در حوزه غذا  به 

حداقل برساند. 
وی ادامه داد: نهاده های دامی از جمله نهاده های تولید 
بخش کشــاورزی  هســتند که در امنیت غذایی تاثیر 
بســزایی دارند و تامین آنها از اهمیت  بالایی برخوردار 

است. 
ورناصری با اشــاره به حجم تولید زیربخش دام گفت: 

نهاده هــای دامــی در  تولید 2.2 میلیــون تن مرغ، 9 
میلیون تن شــیر و 900 هزار تن تخم مرغ  اســتفاده 
می شــود به همین دلیل تامین آنها برای کشور بسیار 
پراهمیت  اســت. مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام 
اضافه کرد: شــرکت پشــتیبانی امور  دام نقش بسیار 
مهمی در تامین نهاده ها دارد و در سال جاری با توجه 
به  قرار گرفتن کشــور در شــرایط حساس 30 درصد 
نسبت به سال گذشته  افزایش واردات نهاده های دامی 
داشته است. وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر آرامش 
و ثبــات در بازار نهاده های  دامی حاکم اســت، افزود: 
گزارش های بازار نشان می دهد به دلیل  فراوانی تولید 
در بخش مرغ و تخم مرغ شاهد کاهش قیمت هستیم 
که  موجب شده برای جلوگیری از زیان تولیدکنندگان 
در این حوزه به بــازار  ورود کنیم. به گفته مدیرعامل 
شــرکت پشتیبانی امور دام در حال حاضر  این شرکت 
مرغ منجمــد تولیدی خط یک را بــا قیمت 12700 
تومان و  مرغ منجمد تولیدی خط دو را 13000 تومان 

خریداری می کند. 
ورناصری با بیان اینکه برای تامین بهتر نهاده های دامی 
و توزیع  مناسب آن در سراسر کشور علاوه بر بندر امام 
از ســایر بنادر دیگر نیز  اســتفاده می شود، اظهار کرد: 

این بنادر شــامل بندرعباس، چابهار،  امیرآباد، نوشهر 
و تعداد دیگری از بنادر اســت تا از تمام ظرفیت های 
 ممکن برای ورود نهاده های دامی و توزیع بهینه آن در 
کشور اســتفاده  شود. مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور 
دام در پاسخ به این پرسش خبرنگار  ایلنا مبنی بر اینکه 
مرغ داران از افزایش نهاده دامی قیمت ذرت و ســختی 
 در تامین آن گله مند هســتند، گفــت: در حال حاضر 
ذرت دامــی هر  کیلوگــرم ذرت دامی با قیمت 1750 
تومان به هر میزان که مرغ داران  نیاز داشــته باشند در 
بــازار وجود دارد و در یک هفته گذشــته نیز بیش از 
  200 هزار تن ذرت با برنامه ریزی های انجام شده برای 

مصرف  مرغ داران در حال توزیع است. 
وی ادامه داد: قیمت مصــوب این نهاده 1350 تومان 
است که با توجه به  هزینه حمل و نقل حداقل تا قیمت 

1750 تومان به دست مرغ داران  می رسد. 
ورناصــری اظهار کرد: در حــال حاضر به میزان کافی 
نهاده های دامی  وارد کشــور شــده و برای تامین آنها 
هیچ مشکلی نداریم و شرایط کالاهای  اساسی در بازار 
نشان می دهد ما در رسیدن به شرایط مطلوب در زمان 

 تحریم موفق عمل کرده ایم. 

افزایش دوبرابری سرعت ترخیص کالاهای اساسی از بنادر

افزایش ۳۰ درصدی واردات نهاده های دامی
 در سال جاری

خبرکوتاه

یادداشت
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اصفهان-ناهید حاجی رضا زاده -خبرنگاریادگارامروز  : 
نماینده ولی فقیه و رییس ســازمان اوقاف و امور خیریه 
کشــور در مراســم افتتاحیه چهل و دومین مســابقات 
سراســری قرآن کریم اظهار  کرد: برتری قرآن بر ســایر 

کلام ها مانند برتری خدا بر سایر مخلوقات است . 
نماینده ولی فقیه و رییس ســازمان اوقاف و امور خیریه 
کشــور در مراســم افتتاحیه چهل و دومین مســابقات 
سراسری قرآن کریم که به  میزبانی سازمان اوقاف و امور 
خیریه استان اصفهان ، اظهار کرد:  قرآن از موقوله قرائت 
اســت و مفاهیم و کلمات نورانی آن از آســمان  بر قلب 
پیامبر نازل شده است . حجت السلام و المسلمین مهدی 
خاموشــی تصریح کرد: این مضامین نورانی که در قرآن 
وارد شــده مجموعه نورانی است که در اختیار  بشر قرار 
گرفته اســت . وی با بیان اینکه قرآن کتاب هدایت بشر 
برای رســیدن به کمال اســت، ادامه داد: اگر این کتاب 
نمی بود توانایی رسیدن به آن نیز وجود  نداشت . این مقام 
مسئول در بخشی دیگر از صحبت های خود گفت: قرآن 
برای هدایت کســانی است که اهل تقوا، انفاق، ایمان به 
رســولان، کتب  آسمانی دیگر و آخرت اعتقاد دارند .  وی 
از این موارد به عنوان بســته حمایتــی قرآن یاد کرد و 
افزود: برتری قرآن بر ســایر کلام ها مانند برتری خدا بر 
سایر مخلوقات است . نماینده ولی فقیه و رییس سازمان 
اوقاف و امور خیریه کشــور در ادامه انقلاب اسلامی ما 
را  برگرفته از قرآن دانست و اذعان کرد:  تفکرات شیعی 
دســتاورد آثار عمیقی است که آغاز آن از اصفهان شکل 
گرفته است . حجت الســلام و المسلمین خاموشی ادامه 
داد: انقلاب اســلامی با فرهنگ ایثار و شــهادت به اوج 
قله های رفیع رسیده است و امروز دشمن  بخاطر اقتدار 
ایران فکر تعدی به کشــور را نخواهد داشت . وی با بیان 
اینکه فرهنگ ایثار و شــهادت بــه ما آموخت که ملازم 

ولی و رهبر باید بود، به ارایه توضیحاتی در خصوص ایام 
دفاع مقدس  پرداخت . نماینده ولی فقیه و رییس سازمان 
اوقاف و امور خیریه کشور تصریح کرد: ایام دفاع مقدس 
به ما یادآوری می کند که چناچه متولی  واقعی باشــیم 
و در مســیر مفاهیم قرآنی قرار بگیریم کشورمان امن و 
حفظ می شود و به نتیجه خواهیم رسید    . حجت السلام 
و المسلمین خاموشی از مسابقات قرآنی به عنوان پرچم 
دار مکاتب اســلامی یاد کرد و افزود: ایران، رتبه نخست 
را در  میان کشورهای برگزارکننده مسابقات جهان اسلام 
دارد . وی تاکید کرد: مــا باید به معنای واقعی کیفیت و 
کمیت فرهنگ قرآنی را با آموزه های اهل بیت )ع( عجین 

کنیم و همیشه پرچمدار جهان  اسلام باشیم . 
ë  نماینده ولی فقیه و امام جمعه اصفهان : قرآن

مخلوق مستقیم خدا است
همچنیــن نماینده ولی فقیه و امــام جمعه اصفهان در 
مراسم افتتاحیه چهل و دومین مسابقات سراسری قرآن 
کریم که به میزبانی اداره کل  اوقاف و امور خیریه استان 
اصفهان برگزار شد، با اشــاره به برگزاری این مسابقات 
در کشــورهای عربی، اظهارکرد: در بخش قرائت   قاریان 
ایرانی با وجود آن که زبان اصلی آن ها فارسی است ولی 

بسیار بهتر از قاریان عرب زبان ظاهر شدند . 
حجت السلام و المسلمین یوسف طباطبایی نژاد تصریح 
کــرد: تعداد حافظین قرآن روز به روز افزایش می یابد و 
امیدواریم که به قول  مقــام معظم رهبری این تعداد به 
ده میلیون نفر برســد . این مقام مسئول با تاکید بر اینکه 
باید به قرآن و مباحث آن توجه بیشتری داشته باشیم، 
گفت: اگر انســان های مومن و مدبر حافظ قرآن  شوند، 
اســتفاده از این ظرفیت در بخش های مختلف کارآمد 
است . حجت السلام و المسلمین طباطبایی نژاد قرآن را 
مخلوق مستقیم خدا دانســت که دستی در خلقت آن 
وجود ندارد . وی بهترین دلیل برای خداشناسی را کتاب 
قرآن عنوان و اضافه کرد: هیچ کســی ادعایی برای خلق 
آن کتاب ندارد . امام جمعه اصفهان ادامه داد: انسان هایی 
هســتند که مدعی اند این عالم خــود به خود به وجود 
آمده اما هیچ گاه نگفتند قرآن خود به خود  نوشته شده 
است . حجت السلام و المسلمین طباطبایی نژاد بهترین 
راهنما برای کارهای سیاســی را قرآن دانســت و افزود: 
فهم قرآنی باعث بهاری شدن قلب  انسان ها می شود . وی 
گفت: اگر تحمل و تقوا داشــته باشید دشمن نمی تواند 
هیچ اقدام بیهوده ای انجــام دهد . نماینده ولی فقیه در 
استان اصفهان با بیان اینکه تمام برنامه های انسانی در 
قرآن نهفته شــده است، تاکید کرد: اگر قرآن را بخوانیم 
و فهــم  آن را پیدا کنیم ولی بــه آن عمل نکنیم مانند 
یک جاهل حیران هستیم که نمی خواهیم از جهل خود 
بیرون بیاییم . حجت السلام و المسلمین طباطبایی نژاد 
اضافه کرد: کســی که قرآن می خواند ولی به آن عمل 
نمی کند از انسان جاهل بدتر است و نزد  خداوند بیشتر 
ملامت می شــود . وی گفت: همه مقدمات قرآن همانند 
عمل کردن به آن اســت، چراکه قرآن هم شفاعت می 

کند و هم شفاعتش پذیرفته می شود . 

پلدختــر - کامرانی- خبرنگار یادگار 
امروز: جلسه شورای هماهنگی مبارزه 
با موادمخدر شهرســتان با محوریت 

آخرین راه های پیشگیری و  مقابله   
با موادمخدر به ریاســت علی سیف 
سرپرســت فرمانــداری پلدختر و با 
حضــور اصغر قهرمانی دبیرشــورای 
شهرســتان،  غلامرضا  مخــدر  مواد 
نصیری رئیس شورای استان، موسوی 
 ، معمولان  بخشــداری  سرپرســت 
چراغی پور شــهردار پلدخترو سایر 
اعضای این   شورا در سالن کنفرانس 

فرمانداری این شهر برگزار شد . 
فرماندارپلدختر درجلســه با اشــاره 
به اینکــه یکی ازمهمتریــن عوامل 
درپیشــگیری اعتیاد ، غنی ســازی 

اوقات فراغت جوانان است گفت  :  
بحث اوقــات فراغــت فقط مختص 
تابستان نیســت بلکه درهمه فصول 
ســال باید به فکــر اوقــات فراغت 
نوجونان وجوانان باشــیم . علی سیف 

بابیان اینکه هراندازه درحوزه ورزش 
سرمایه گذاری شود در حوزه مبارزه با 
اعتیاد نتیجه خواهیم دید.، افزود  : در 
زیرساختهای  متاسفانه  سیل  جریان 
ورزشــی از بین رفته اســت در دوره 
بازتوانی بعداز ســیل هستیم ولی در 
بحــث، چمن زمین فوتبال   اســتخر 
وسایر زیرساختها هنوز مشکل داریم 
وباید پیگیری شود قسمتهایی فعال 
شده ولی کافی نیست  . وی ادامه داد: 
قســمت عمده ای از اعتبارات ملی 
اســت وباید از طریــق وزارتخانه ها 

پیگیری شود . 

لرستانپیشتازدربازسازیکشور؛

تملک و واگذاری ۱۰۲هکتارزمین
 به سیل زدگان   

پلدختر- کامرانی-خبرنــگار یادگارامروز: به گزارش روابط 
عمومی بنیادمسکن لرستان ، مدیرکل بنیادمسکن انقلاب 
اسلامی استان لرستان  درحاشیه بازدیداز روستای سیل زده 
دمرود شهرســتان پلدختر از تملک و واگذاری۱۰۲ هکتار 

زمین به سیل زدگان لرستان خبرداد . 
رضایی مدیرکل بنیادمسکن استان لرستان،زینلی مدیرکل 
دیوان محاســبات  لرســتان وباقری  رئیس حراست دیوان 
محاســبات کشــور  باحضور در روستای ســیل زده دمرود  
شهرستان پلدختر،از عملیات بازسازی واحدهای سیل زده 

دراین روستابازدیدنمودند  . 
رضایی بابیان اینکه دولت بالغ بر ۲ هزار میلیارد تسهیلات 
و اعتبارات در اختیار ما گذاشــته افزود: لرســتان ، استان 

پیشتاز در بازسازی  کشور است  . 
مدیرکل بنیاد مســکن لرســتان بیان کــرد: کار تعمیرات 
واحدهای مســکونی خسارت دیده در سیل عمدتا به اتمام 
رســیده و عملیات بازسازی با  شــتاب خوبی در حال انجام 

است . 
وی با بیان اینکه ۱۰۲ هکتار زمین  تملک و به سیل زدگان 
لرســتان واگذار شده اســت افزود: بالغ بر ۳۵۰مورد تغییر 
کاربری و ۸۷۰  موردجابجایی متقاضیان را داشــته ایم که 
پیش بینی میگردد تا پایان ســال کار بازسازی  در لرستان 

پایان یابد . 

رئیسادارهصنعت،معدنوتجارتپلدختر:

خروج گندم بدون مجوز  جرم است
پلدختر- کامرانی- خبرنگاریادگارامروز: رئیس اداره صنعت، 
معدن و تجارت پلدختر در جلسه مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

شهرستان  گفت :  
خروج گنــدم بدون مجوز از شهرســتان ممنوع بوده و در 

صورت مشاهده، قاچاق وجرم محسوب می شود . 
جهانگیراکبــری افزود: خروج گوســفندان مــاده و مولد 

نیزازسطح شهرستان برای فروش ممنوع است
وی ادامــه داد : انتظار می رود مســئولان کنترل درصورت 
مشــاهده خروج گوســفندان مــاده وگندم بــدون مجوز 
درمبادی خروجی شهرستان  ضمن جلوگیری از خروج ، با 

متخلفین برخورد قانونی شود . 

  

شکارچیان پرنده در پلدختر
 دستگیر شدند

پلدختر- کامرانی- خبرنگاریادگارامروز : به گفته مدیر اداره 
حفاظت محیط زیســت شهرستان پلدختر، در پی گشت و 

کنترل ماموران   
حفاظت محیط زیســت که به هدف جلوگیری از تخلفات 
شــکار و صید زیستگاههای شهرستان صورت می گیرد، در 

مسیر تنوم و لیلم و   
منطقه چُل ، دو نفر شکارچی غیرمجاز که مبادرت به شکار 

غیرمجاز پرنده نموده بودند دستگیر شدند . 
علی الشتری نژاد افزود: از این دو شکارچی متخلف تعداد ۶ 
قطعه تیهو و ۳ قطعه کبوتر چاهی کشــف شد که به همراه 

یک قبضه   
ســلاح و تعدادی فشنگ ،پس از اخذ ضرر و زیان پرونده به 

مراجع قضایی معرفی شدند . 
وی تاکید کرد:شــکارغیر مجاز و بی رویه  می تواند صدمات 

جبران ناپذیری به اکوسیستمها ی منطقه وارد نماید . 

نمایندهولیفقیهورییسسازماناوقاف
وامورخیریهکشور:

تجلیل از جوانان در مسابقات باعث تغییر 
مسیر آنها به سمت استادشدن می شود   

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز : ؛
نماینده ولی فقیه و رییس ســازمان اوقاف و امور 
خیریه کشور گفت: تجلیل از جوانان در مسابقات 
کشوری و بین المللی فرهنگی،  ورزشی، علمی و 
قرآنی باعث تغییر مسیر آنها به سمت استادشدن 

می شود . 
نماینده ولی فقیه و رییس ســازمان اوقاف و امور 
خیریه کشــور در مراسم افتتاحیه چهل و دومین 

مسابقات سراسری قرآن کریم اظهارکرد  : 
نماینده ولی فقیه و رییس ســازمان اوقاف و امور 
خیریه کشور در حاشــیه مراسم افتتاحیه چهل 
و دومین مســابقات سراســری قــرآن کریم که 
 به میزبانی ســازمان اوقاف و امور خیریه اســتان 
اصفهان برگزار شــد، در پاسخ به سوال خبرنگار 
یکی از رســانه های کشــوری ایــن  مضمون که 
نقشه راه ســازمان اوقاف برای تربیت ده میلیون 
حافظ قرآن چیست؟ اظهارکرد: در حال تشریک 

مسائلی با نهادهای مرتبط  هستیم . 
حجت الســلام و المســلمین مهدی خاموشــی 
مهمتریــن نهادهــا را وزارت آمــوزش و پرورش 
دانست و تصریح کرد: ســال گذشته دو میلیون 
 شــرکت کننده در مســابقات حفظ جزء سی ام 

دخالت داد . 
وی بــا ابزار امیــدواری همین مســیر در وزارت 
آموزش و پرورش به چند جزء و نهایتا ســی جزء 

ادامه پیدا کند . 
نماینــده ولی فقیــه و رییس ســازمان اوقاف و 
امور خیریه کشــور حلقه ها و تشکل های قرآنی 
مردمــی، را مهمتریــن بخش برای دســت یابی 
به  حفظ ســی جزء قرآن دانســت و افزود: گروه 
هایی به طور خاص برای این مهم در حال تلاش 

هستند . 
حجت الســلام و المسلمین خاموشــی با تاکید 
بــر اینکه بهانه مهم برای دســت یابی به این امر 
برگزاری مســابقات بین المللی و سراسری قرآن 
 اســت، گفت: این امر می تواند بر ترویج و تشویق 

بیشتر حفظ قرآن کمک کند . 
وی در مورد شفافیت درآمدهای اوقاف اضافه کرد: 
مفاصا حساب بر اساس خرج کردهای متولیان و 
امین ها و موقوفات مســتقیم و  غیرمستقیم امور 
خیریه و موقوفاتی که تولیت خاص دارد، در نظر 

گرفته می شود . 
نماینده ولی فقیه در سازمان اوقاف و امور خیریه 
با اشــاره به تقویت حسابرســی در اداره تحقیق 
ســازمان از یک طرف و حفظ اوقاف و  موقوفات 
از طرف دیگر، ســعی در تملیک اعیانی و اعتای 

سرقفلی کمتر یا عدم تملیک موقوفات داریم . 
حجت الســلام و المسلمین خاموشی در پاسخ به 
سوال خبرنگار روزنامه مواجهه اقتصادی مبنی بر 
تاثیر برگزاری مسابقات قرآنی در  تشویق جوانان 
به ســمت قرآن و مفاهیم قرآنی با اشاره به اینکه 
ســوال در این حــوزه دقیق، اظهارکــرد: اصولا 
تشــویق جوانان در مســابقات  و چهره شدنشان 

تاثیر بسزایی در رشد و پویایی آن ها دارد . 
وی خاطرنشان کرد: تجلیل از جوانان در مسابقات 
کشوری و بین المللی فرهنگی، ورزشی، علمی و 
قرآنی باعث تغییر مسیر آنها به  سمت استادشدن 

می شود

اخبار استانها

کرمانشاه-محمدی-خبرنگار یادگار امروز
فرمانده سپاه نبی اکرم)ص( استان کرمانشاه 
گفت: الگــو گرفتن از فرهنگ دفاع مقدس، 
سرعت پیشــرفت کشور را در همه امور بالا 

 می برد . 
به گزارش  ایســنا، سردار بهمن ریحانی در 
همایش تبیین نقش اصناف در دفاع مقدس 
که در اتاق بازرگانی کرمانشــاه برگزار شد، 
نهضت  عاشــوار را سرچشمه عرفان، اساس 
دین و پایه حق طلبی علیه ظالمان در طول 
تاریخ دانســت و گفت: این قیام باعث شــد 

همه ارزش های  دین احیا شود . 
وی با بیان اینکــه فرهنگ دفاع مقدس نیز 
منشــا گرفته از همین قیام عاشــورا است، 
افزود: دفاع مقدس بــدون تعارف یک گنج 
و نعمت عظیم  برای ما است و امروز نه تنها 
مردم ایران بلکه ملت های دیگری که ایران 
را الگــو قرار داده اند نیز از ســود این گنج 

بهره مند می شوند . 
فرماند ســپاه نبی اکرم)ص( کرمانشــاه با 
اشــاره اینکه در ســال های قبل از انقلاب و 
جنــگ تحمیلی دشــمنان اینگونه به ایران 
القا کرده بودند  که تــوان انجام هیچ کاری 
را ندارد، یادآور شــد: ما در جنگ تحمیلی 
نه تنها به خودباوری و خوداتکایی رسیدیم، 

بلکه دانستیم که ملتی  پیروز هستیم . 
ریحانی معتقد اســت، هرآنچه که امروز از 
پیشــرفت در زمینه های مختلف در کشور 
داریم مرهون دفاع مقدس است و تداوم این 
فرهنگ  ســرعت رسیدن ما به موفقیت های 

بیشتر را افزایش می دهد . 
به گفتــه فرمانده ســپاه نبــی اکرم)ص( 
کرمانشاه در شــرایطی که در گذشته حتی 
یک موشک نداشــتیم و نمی توانستیم یک 

پل احداث کنیم،  امروز از هشت قدرت برتر 
جهان در زمینه سدسازی هستیم و از اقتدار 

نظامی خوبی برخوداریم . 
وی خاطرنشــان کرد: دشــمن فکر می کرد 
در شرایطی که ایران درست پس از پیروی 
انقلاب اســلامی درگیر مشــکلات متعدد، 
ترور، کودتا، مشــکلات  جنگ های  داخلی، 
اقتصادی و ... است می تواند در یک عملیات 
برق آســای چند هفته ای ایران را زمین گیر 
کند، اما جوانان  ما با دســت خالی در برابر 

دشمن ایستادند و آنها را زمین گیر کردند . 
ریحانی با بیان اینکه دشــمنی ۴۰ ســاله 
اســتکبار علیه مــا نیز به دلیل از دســت 
رفتن امپراتوری آن هــا در منطقه و قدرت 
جمهوری اسلامی  است، یادآور شد: مشکل 
اصلــی دشــمن امروز بــا برجام یــا بمب 
هسته ای نیست، بلکه آن ها نگران قدرت از 
دســت رفته خود هســتند و از  اقتدار ایران 

می ترسند . 

وی با بیان اینکه ســایر کشــورهای منطقه 
نیــز با تاثیرپذیــری از ایــران در برابر این 
قدرت های اســتکباری ایســتاده اند، گفت: 
نمونه این  ایستادگی را در مبارزات فلسطین 
علیه اسرائیل و یمن علیه دشمنان می بینیم . 
   وی با بیــان اینکه امروز آمریکا دچار تنزل 
سیاســی شــده و  نمی تواند قدرت ایران را 
تحمل کند، راه مقابله در برابر دشــمنان در 
شرایط  کنونی را حفظ فرهنگ دفاع مقدس 
اعلام کــرد و افزود: این انقــلاب از ابتدا با 
پشــتوانه مردمی پیروز شد و با گذشت ۴۰ 

سال این پشتوانه  به قوت خود باقی است . 
فرمانده ســپاه نبــی اکرم)ص( کرمانشــاه 
یادآور شــد: در شــرایطی که دشمن فکر 
می کرد انقلاب جشــن ۴۰ ســالگی خود را 
نمی بیند، اما مردم  ســال گذشــته حضور 
بیشتری در حمایت از نظام و انقلاب به هم 
رساندند. به واقع مردم با وجود گلایه مندی 
که از مشــکلات، عملکرد  برخی مسئولین و 

کــم کاری ها دارند، اما بــاز هم پای انقلاب 
ایستاده اند . 

ریحانــی در ادامــه از نقش مردم اســتان 
کرمانشــاه در ایام جنــگ تحمیلی هم یاد 
کــرد و افــزود: اینکه مقــام معظم رهبری 
ایران  می فرمایند کرمانشــاه  سینه ســتبر 
اســلامی است، شــعار نیســت و ایشان بر 
اســاس واقعیات و حکمت این صحبت ها را 

مطرح کردند . 
   وی با بیان اینکه کرمانشــاه دو سال قبل از 
آغاز رسمی جنگ تحمیلی درگیر جنگ های 
متعدد داخلی در مناطق کردستان، مریوان، 
 مهابــاد، پاوه و ... بود، یادآور شــد: در زمان 
جنگ تحمیلی نیز کرمانشاه بیشترین نیرو 
را برای جنگ اعزام کرد و حدود ۱۶۰  هزار 
نفر  از جوانــان در قالب چهارده یگان رزمی 

به دفاع از کشور پرداختند . 
   وی با بیان اینکه دشــمن روی کرمانشــاه 
بــه دلیل فاصله کوتاه آن تا بغداد حســاب 
ویژه ای باز کرده بوده، ادامه داد: کرمانشــاه 
کارنامه  درخشــانی در جنگ داشت، اگرچه 
بعد از جنگ دچار محرومیت هایی در زمینه 

ساخت و ساز صنعت و... شد . 
ریحانــی در بخش پایانی ســخنان خود از 
نقــش بازاریان در حمایــت از نظام از زمان 
پیــروزی انقلاب تــا جنــگ تحمیلی هم 
یاد کــرد و گفت:  این نقــش هم به جهت 
حمایت هــای مالی آنان و هم حضور تجار و 

بازاریان در جبهه ها بود . 
وی با بیان اینکه در طول تاریخ همواره برای 
پیشبرد نهضت های دینی و انقلابی پشتوانه 
مالی نیاز بوده، افزود: حتی در زمان پیامبر 
 اسلام نیز پشــتوانه مالی و معنوی حضرت 

خدیجه)س( به کمک پیغمبر آمد . 

اخبارگزارش فرماندهسپاهنبیاکرم)ص(کرمانشاه:

الگوپذیری از فرهنگ دفاع مقدس سرعت پیشرفت کشور را بالا می برد

نمایندهولیفقیهورییسسازماناوقافوامورخیریهکشور:

برتری قرآن بر سایر کلام ها مانند برتری خدا بر سایر مخلوقات است

آگهی موضوع ماده 3قانون وماده 13 آیین نامه قانون تعین 
و تکلیف وضعیت ثبتی و  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

1398603250090000993مورخــه  شــماره  برابــررای    
ــف  ــن و تلکی ــون تعی ــوع قان ــات اول   /دوم موض 1398/06/04 هی
ــتقر  ــمی  مس ــند رس ــد س ــاختمانهای فاق ــی و س ــی اراض ــت ثبت وضعی
در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک الشــتر )سلســله( تصرفــات مالکانــه 
بلامعــارض متقاضــی  آقــای ســیدعلی حســین حســینی  فرزنــد ســید 
حســین  بشــماره شناســنامه359صادره الشــتر بــه  شــماره ملــی 
4189318851 در شــش دانــگ یکبــاب عمــارت مســکونی  بــه 
مســاحت 198    متــر مربــع  پــلاک شــماره 81 فرعــی از 104 اصلــی 
واقــع در الشــتر خیابــان بروجــردی  جنــب  پــارک بانــوان   خریــداری از 
مالــک آقــای محمــد احمــدی پــور  محــرز گردیــده اســت  .لــذا بــه  منظور 
اطــلاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود 
در صورتــی کــه  اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی 
اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ  انتشــار اولیــن آگهــی 
بــه مــدت دومــاه اعتــراض خــود را بــه این اداره تســلیم و پــس از اخذ 
رســید  ، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریخ تســلیم اعتــراض ، دادخواســت 
خــود را بــه مراجــع قضایــی  تقدیــم نماینــد . بدیهــی اســت در صــورت 
انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق  مقــررات ســند 

مالکیــت صــادر خواهــد شــد.  
تاریخ انتشار نوبت اول :98/7/08  
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/7/23 

فرشاد بازوند نژاد- رئیس ثبت اسناد و املاک سلسله

آگهی ابلاغ اجرائیه طبق ماده 18 آئین نامه اجرای
 مفاد اسناد  رسمی  

ــرم  ــانی خ ــم ای بنش ــاص ات ــهامی خ ــرکت س ــه ش ــیله ب بدینوس
ــور ــل ماس ــتان پ ــاده خوزس ــر 5 ج ــتان  کیلومت ــاد لرس آب

ابــلاغ میشــود :شــرکت تعاونــی مســکن کارکنــان بانــک تجــارت 
جهــت  وصــول طلــب خــود بــه مبلــغ 160/000/000/000 
ریــال اصــل و  خســارت و از تاریــخ مذکــور تــا روز وصــول طبــق 
مقــررات بــه موجــب  ســند رهنــی شــماره 70/12/17-85756 
ــه  ــما اجرائی ــه ش ــران علی ــماره   285 ته ــه ش ــر خان ــی دفت تنظیم
ــن  ــه 9800774 در ای ــی  بکلاس ــده اجرائ ــوده و پرون ــادر نم ص
اداره تشــکیل شــده و طبــق گــزارش مامــور  مربوطه آدرس شــما 
ــما  ــی  ش ــده و آدرس فعل ــناخته نش ــوق ش ــند ف ــن س ــرح مت بش
ــه تقاضــای  ــا ب ــذا بن ــن اجــرا مشــخص نمیباشــد ،ل ــرای ای ــز ب نی
 بســتانکار طبــق مــاده 18 آئیــن نامــه اجــرا مفــاد اجرائیــه فقــط 
یــک مرتبــه  در یکــی از جرائد کثیرالانتشــارآگهی میشــود چنانچه 
ظــرف مــدت 10  روز از تاریــخ ایــن آگهــی کــه روز ابــلاغ محســوب 
ــه پرداخــت بدهــی خــود اقــدام ننمائیــد  مــی گــردد ، نســبت  ب
مــورد وثیقــه منــدرج در ســند رهنــی  بــا تقاضــای بســتانکار پــس 
ــروش آن  ــل ف ــه و از  حاص ــده فروخت ــق مزای ــی از طری از ارزیاب

طلــب بســتانکار و حقــوق دولتــی اســتیفا خواهــد شــد . 

رئیس اداره سوم اجرای اسناد رسمی تهران -فریده نقیبی  

آگهی ابلاغ اجرائیه مهریه

بدیــن وســیله بــه آقــای محمــد داوود دهقانــی نــام پــدر : جهــان 
مراد ،  شــماره ملی:4848555744 وشــماره شناســنامه :3270 
ــری  ــرین امی ــم نس ــه خان ــود ک ــی ش ــلاغ م ــاد اب ــرم  آب ــاکن خ س
جهــت وصــول  تعــداد  پانصــد عــدد ســکه تمــام بهــار آزادی بــه 
اســتناد مهریــه منــدرج در ســند  ازدواج شــماره 1820 تنظیمــی 
دفتــر ازدواج شــماره 2 خــرم آبــاد ، کــه  طبــق گواهــی حســابداری 
مهریــه فــوق بــه نــرخ روز بــه ) مبلــغ   20/035/000/000 
ــال(  و )حقــوق  ــون ری ــج میلی ــارد و ســی و پن ــال بیســت میلی ری
دولتــی بــه مبلــغ 1/001/750/000 ریــال ( محاســبه گردیــده 
 و علیــه شــما اجرائیــه صــادر نمــوده و پرونــده اجرائــی بــه کلاســه 
  9800315 در ایــن اداره تشــکیل شــده و طبــق گــزارش مــورخ 
  1398/06/16 مامــور ، محــل اقامــت شــما بــه شــرح متــن ســند 
شــناخته  نشــده ، لــذا بنــا بــه تقاضــای بســتانکار طبــق مــاده 18 
ــی از  ــه در یک ــک مرتب ــط ی ــه فق ــاد اجرائی ــرا  مف ــه اج ــن نام آئی
ــی مــی شــود و چنانچــه  ــی آگه ــه هــای کثیرالانتشــار  محل روزنام
ظــرف مــدت بیســت روز از تاریــخ  ایــن آگهــی کــه روز ابــلاغ 
محســوب مــی گــردد ، نســبت بــه پرداخــت  بدهــی خــود اقــدام 

ننماییــد ، عملیــات اجرائــی جریــان خواهــد یافــت . 

علی رحیمی  
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

شورای هماهنگی مبارزه با موادمخدر پلدختر تشکیل جلسه داد
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یک متخصــص قرنیه از خشــکی 
چشــم به عنوان یکــی از بیماری 
های  شــایع چشمی نام برد و گفت: 
استفاده زیاد از تلفن همراه و رایانه 
باعث  خشکی چشم می شود و این 

بیماری درمان قطعی ندارد. 

سید محمد قریشــی افزود: امروزه 
اشــک و خشکی چشم،  اختلالات 
همه  جوامع، قشــرها و ســنین را 
درگیر ســاخته و شــیوع آن رو به 

افزایش  است. 
وی با اشاره به تلاش هایی که برای 
پیشــگیری و کنترل ایــن عارضه 
 چشــمی در جهان صــورت گرفته 
است، اظهار داشت: امروزه تحقیقات 
و  اقدامات زیادی در ســطح جهانی 
برای پیشگیری و درمان این عارضه 
 در حال انجام اســت و امید می رود 

بتوان بر این معضل فایق آمد. 
قریشــی ادامه داد: عوامل متعددی 
ماننــد بیمــاری هــای عمومی و 
چشــمی،  اعمال چشمی، ژنتیکی و 
ناشــناخته، در  عوامل  و  مادرزادی 
بروز این  بیمــاری نقش دارند، ولی 

افزایش شــیوع آن در ســال های 
اخیر، مرتبط با  سبک زندگی کنونی 
از جمله شــیوه تغذیه، تحرک کم، 
افزایش استرس،  آب و هوا و آلودگی 
های محیطــی بــوده و  از عوامل 
مهم دیگر افزایش  خشــکی چشم، 
با رایانه و اســتفاده  کارکردن زیاد 

مفرط از تلفن همراه  است. 
این متخصص قرنیــه تصریح کرد: 
اگرچه در گذشــته، خشکی چشم 
 مختص سنین بالا بود، اما متاسفانه 
امروزه این معضل به قشر جوان هم 
 سرایت کرده اســت و افرادی که از 
رایانــه و تلفن اســتفاده می کنند، 

باید به  چشمانشان استراحت دهند 
و نباید زمان زیادی به صفحه رایانه 
خیره  شوند بلکه با پلک زدن مداوم 
و اســتراحت های متناوب و ســایر 

اقدامات،  بر این مشکل غلبه کنند. 
وی همچنیــن نقــش تغذیــه در 
پیشــگیری از بروز خشکی چشم را 
بسیار  موثر دانست و ادامه داد: آنتی 
اکســیدان ها و رژیم هــای غذایی 
که امگا ۳  دارند، در پیشــگیری از 

خشکی چشم بسیار موثر هستند. 

قریشی همچنین به مهم ترین علائم 
خشکی چشم اشــاره کرد و افزود: 

 سوزش و احساس جسم خارجی در 
چشم، خســتگی چشم ها و خواب 
 آلودگی، بــه عنوان مهمترین علائم 
شناخته می شــوند. زمانی که فرد 
دچار  خشکی چشم می شود، اشک 
به خوبی سطح چشم را پوشش نمی 
دهد و  این مســئله منجر به علائم 
ذکر شده و نیز اختلالات بینائی می 

شود. 
ایــن متخصص قرنیــه تاکید کرد: 
اگر چه خشــکی چشم ممکن است 
درمان  قطعی نداشــته باشد، اما در 
اکثــر موارد می تــوان بیماری را با 

درمان  های موجود کنترل کرد. 
وی تاکیــد کرد: افرادی که از رایانه 
اســتفاده مــی کنند بایــد مانیتور 
رایانــه  آنها یک مقــدار پایین تر از 
سطح چشــم باشد تا چشم خود به 
خود یک  مقدار بســته بماند و اگر 
در محیطی کار می کنند که هوای 
آن خشک  اســت، حتی الامکان از 
وســایلی که باعث مرطوب شــدن 
محیط می شود،  اســتفاده کنند و 
در معرض محیط آلــوده و باد قرار 

نگیرند. 

 مشکلات معیشتی کارگران جدی است
علــی اصلانی عضــو کانون 
عالی شــوارهای اسلامی کار 
بر  اجــرای صحیح  تاکید  با 
خصوصی ســازی در کشور 
از مسئولان خواست تا پاسخ 
 بدهند کارگران کارخانه هایی 
که ۹ ماه حقــوق نگرفته اند 
به کجــا بروند تــا  هم انگ 
سیاسی به آنها نخورد و هم 
حق و حقوقشــان را تمام و 

کمال  دریافت کنند. 
اصلانی با ابراز تاســف از روند خصوصی ســازی شــرکتها و کارخانه ها  گفت: 
واگذاری شرکتها و کارخانه هایی نظیر هپکوی اراک و هفت تپه  اهواز بر اساس 
سیاســتهای اصل ۴۴ قانون اساســی صورت گرفت و  خواستند الگوبرداری از 
شــرکتهای اروپایی نظیر آلمان و کانادا کنند و  استدلالشــان کوچک سازی 
دولت بود ولی متاســفانه شــرکتهای را به جای  خصوصی ســازی، خصولتی 

کردند. 
ë وگذاری کارخانه ها با ارقام پایین

وی ادامه داد: در قانون اصل ۴۴ بندی بود که بر اســاس آن ۵ درصد  ســهام 
کارخانه ها و شــرکتهای واگذار شده را به کارگران بدهند تا  کارگران با انگیزه 
بیشــتری به کار و تولیــد بپردازند وکیفیت کالاها بالا  برود و امنیت شــغلی 
کارگران حفظ شــود ولی بعدها به بهانه آنکــه این  کارخانه ها از طریق بورس 
واگذار نشــده و دولتی بوده و به بخش  خصوصی داده شده این ماده را حذف 
کردند. در حالی که قرار بود این  شرکتها واگذار شوند تا شرایطشان بهتر شود 
و اگر ۳۰۰ هزار کارگر  داشــت ۶۰۰ هزار کارگر شــود و اشتغال بیشتری به 
وجود آید. اصلانی دلیل بروز مشکلات در کارخانه هایی نظیر هپکو و هفت تپه 
را  در عدم اجرای صحیح خصوصی سازی دانست و گفت: اگر بند به بند  قانون 
به درستی اجرا می شد امروز شاهد چنین مشکلاتی نبودیم و  سهامدارانی که 
این شرکتها را خریداری کردند نیروهای کار قدیمی خود  را از کارخانه بیرون 
نمی کردند. نیت ما از واگذار کردن کارخانه ها به  بخش خصوصی جز این بوده 
که به پیشرفت و بهره وری برسند؟چرا  بیشتر این شرکتها با ارقام پایین واگذار 
شــدند بدون آنکه اموالشان  صورتجلسه شود و نیروهای با سابقه و رسمی آنها 

را اخراج و بازخرید  کردند؟

ë ضعف مدیریت دلیل رکود و مشکلات کارخانه ها
دبیرکانون شــورای اســلامی کار البرز تصریح کرد: چرا حتمــا باید  کارگران 
اعتراض کنند تا مشــکل کارخانه را بفهمیم و به داد نیروهای  کارش برسیم؟ 
در چند روز اخیر چه اتفاقی در هپکوی اراک افتاد که  تولید مجددا راه افتاده و 
کارگران سرکار برگشته اند؟ دلیش را جز  ضعف مدیریت چیز دیگری نمی دانم 
و معتقدم اگر ضعف مدیریت نبود  تحریم ها هیچگاه بر ما اثر نمی گذاشــت و 

کارخانه ای دچار مشکل و  تعطیلی نمی شد. 
وی ادامــه داد: جامعه کارگری از اول انقلاب وفاداری خود را در تمام  عرصه ها 
و مراحل نشــان دادند و اثبات کردند و مســئولان هم این را  می دانند. وقتی 
کارگران یک شرکت ۹ ماه حقوق نمی گیرند و به همه  دستگاهها سر می زنند 
و نتیجــه نمی گیرنــد داد خود را به امام جمعه شــهر  و اســتانداری می برند 
اما می بینیم که گاهی به خاطر مطالبات صنفی خود  ســرزنش می شــوند. از 
مســئولان می خواهیم پاســخ بدهند کارگری که ۹ ماه  حقوق نگرفته به کجا 
برود تا هم انگ سیاســی به او زده نشود و هم حق  وحقوقش را تمام  وکمال 

دریافت کند. 
ë معیشت کارگران شوخی بردار نیست

عضو کانون عالی شــوراهای اســلامی کار در پایان با بیان اینکه  کارگران به 
دلیل داشــتن قرارداد موقت کار و ترس از اخراج هر ســختی  کاری را تحمل 
می کردند، گفت: امروز معیشت کارگران شوخی بردار  نیست و شرایط زندگی 
به شکلی است که کارگران معیشت  خانواده هایشان را بر قراردادهای کارشان 

ترجیح می دهند و نمی توانند  ماه ها حقوق نگرفتن را تحمل کنند. 
پیــش از این مدیر کل حمایت از مشــاغل و بیمه بیــکاری وزارت کار دلیل 
 تشــدید مشــکلات کارخانه هپکو را عدم اجرای مصوبات ستاد تسهیل و  رفع 
موانع تولید اعلام و عنوان کرده بود در مصوبات ســتاد تســهیل و  رفع  موانع 
تولید مقرر شــد تا وزارت راه و شهر ســازی با تامین اعتبار  از سوی سازمان 
برنامه و بودجه نسبت به عقد قرارداد خرید ۲۴۰۰  دستگاه ماشین آلات هپکو 

اقدام کند و این مهم باید صورت پذیرد تا  مشکلات حل و فصل شود. 

خط اعتباری ویژه کشورهای همسایه 
برای بازار عراق

سید حمید حسینی دبیر کل اتاق بازرگانی ایران و عراق 
گفت:  کشورهای همسایه خط اعتباری ویژه ای برای بازار 
عراق در نظر  گرفته اند؛ در این شــرایط بازار ســاختمان 
عراق را با کمک نظام بانکی و  بیمه ای باید فورا به دســت 

بیاوریم. 
حســینی در نشســت تامین مالی صادرات که با حضور 
مدیران عامل دو  بانک پارســیان و توسعه صادرات ایران 
برگزار شــد گفت: ایران توانست  در سال 2018 سهم اول 
را در بازار کالای عراق به دســت آورد این در  حالی است 
که در ســالهای قبل تر ترکیه و چین این ســهم را از آن 

خود  کرده بودند. 
وی ادامه داد: این موفقیت باعث شد تا بیشتر کشورهای 
منطقه به عنوان  رقیب ایران وارد بازار شوند؛ تا جایی که 
اکنون ترکیه با گشــایش خط  اعتبــاری 5.5 میلیاردی و 
ایجاد دفاتر بازاریابی در چهار شهر ترکیه در  صدد کسب 

بازار کالا و ساختمان عراق است. 
حســینی خبر داد که چین با خــط اعتباری 10 میلیارد 
دلاری، کویــت با  خط اعتبــاری دو و نیم میلیارد دلاری 
و عربســتان با خط اعتباری یک  میلیــارد دلاری رقبای 

اکنونی ایران در بازار عراق هستند. 
حسینی گشــایش خط اعتباری ویژه برای عراق از سوی 
کشــورهای  همسایه را عاملی دانست تا فورا نظام بانکی و 

بیمه ای ایران به کمک  بخش صادرات بیاید. 
وی گفــت: در صورتی که ترکیه بازار صادرات را در عراق 
بگیرد  مصالح ساختمانی ترک جای مصالح ایران را خواهد 

گرفت. 
وی خبــر داد که در حال حاضر صندوق ضمانت صادرات 
در اقلیم  کردســتان دفتری را افتتاح و برای تامین مالی 

صادرکنندگان قول  همکاری داده است. 
حسینی اضافه کرد:سازمان توسعه و تجارت و هم چنین 
وزارت  امورخارجــه نیــز طرح هایی را  بــرای حمایت از 

تامین مالی  صادرکنندگان در نظر گرفته است. 
دبیرکل اتاق بازرگانی ایران و عــراق ادامه داد:از آنجایی 
که امکان خط  اعتباری از ســوی دولت برای عراق وجود 
ندارد از نطــام بانکی و به  خصوص دو بانک پارســیان و 
توســعه صادرات ایران خواســتیم تا با  همکاری با بخش 
خصوصی برای به دست آوردن بخش مسکن و  ساختمان 

عراق کمک داشته باشند
وی ادامــه داد:امیدواریم با همــکاری این دوبانک و نظام 
بیمــه ای و هم  چنین پیمانکاران و ســازندگان در پروژه 

های ساختمانی عراق مشارکت  داشته باشیم. 

تشکیل نخستین کارگروه ترانزیت بین 
ایران و اتحادیه اوراسیا

تشــکیل نخســتین کارگروه ترانزیت و مبادله کالا میان 
ایــران و اتحادیه  اوراســیا در دســتور کار دو طرف قرار 

گرفت. 
تیگران سرکیسیان رییس هیئت اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
خواهان تشــکیل  کارگروهی برای بهره مندی کشورهای 
عضو اوراسیا از ظرفیت های  ایران برای ترانزیت و مبادله 
کالا با هند، پاکستان و کشورهای جنوب  شرق آسیا شد.  

سرکیســیان اســتفاده از ظرفیت های ایــران در زمینه 
ترانزیــت و اســتفاده از  ظرفیــت ایران بــرای مبادلات 
تجاری کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی  اوراسیا با هند 
و پاکســتان و جنوب شرق آسیا را بســیار حائز اهمیت 
 برشــمرد و آن را یکی از فاکتورهای مهم توسعه تجارت 
اوراسیا و به  تبع آن همگرایی اقتصادی کشورهای منطقه 

و خارج دور دانست. 
  سرکیسیان در دیدار با هیأت اعزامی از سوی جمهوری 
اسلامی ایران،  از ضرورت تشکیل کار گروه های فرعی در 
حوزه هــای مختلف به ویژه  کار گروه همکاری های بانکی 
و مالی، تجارت و گمرک خبــر داد و  ضمن معرفی وزیر 
امور مالی اتحادیه )تبعه قزاقســتان(، خواســتار  بررسی 
زمینه های همکاری مالی در چارچوب قرار داد امضا شده 
و  تعیین مکانیسم های تســویه حساب مبادلات تجاری 

شد.  
وی استفاده از ارزهای ملی در تبادلات کالایی را به عنوان 
یکی از  مکانیسم های موثر در شرایط تحریمی اعلام کرد 
و خواستار برگزاری  جلسات کارشناسی و تخصصی جهت 

تبیین و اجرایی سازی مکانیسم  مربوطه شد. 
رئیــس اتحادیه اقتصادی اوراســیا با اشــاره به امضای 
قرارداد تجارت آزاد  اتحادیه اقتصادی اوراســیا با ویتنام، 
ایران و چین افــزود: به زودی  قراردادهای تجارت آزاد با 
سنگاپور و صربستان نیز امضا و بدین  ترتیب روند توسعه 

همکاری های این اتحادیه در حال توسعه است. 

علیرضا رئیسی معاون بهداشت وزارت 
آموزش  پزشکی  و  درمان  بهداشــت، 
گفت: ایــران در صــورت ادامه روند 
کنونی، در سه دهه آینده  سالمندترین 
از ســالمندترین  و  کشــور منطقــه 

کشورهای جهان خواهد بود. 
رئیسی در نشست روز جهانی سالمند 
افزود: کشــور ما در ۳۰ ســال آینده 
 سالمندترین کشور منطقه خواهد بود. 
وزارت بهداشــت مصمــم به  آموزش، 
فرهنگ ســازی و اجرای برنامه های 

مراقبتی بیشتر در این  زمینه است. 
وی ادامــه داد: مــرگ و میر زیر پنج 
سال را کنترل کردیم و امید به  زندگی 
۲۰ سال افزایش یافته است. تاخیر در 
ازدواج، فاصلــه ازدواج و  فرزندآوری و 
فاصله فرزند اول و دوم و تک فرزندی 
از مسائلی اســت  که باید مورد توجه 
قرار گیرد و اصلاح شــود. اگر همین 
طور پیش  برویم، در ســه دهه آینده 
کشوری ســالمند خواهیم بود. رئیسی 
اضافــه کرد: بســیاری از ناتوانی های 
دوران ســالمندی به وضعیت  فرد در 
دوران کودکــی و جوانی برمی گردد. 
ارایه خدمات بهداشــت و  سلامت به 
افــراد در طول رشــد و بالندگی می 
تواند به بهتر شــدن وضعیت  سلامت 

سالمندان کمک کند. 

وی ادامه داد: در چهار دهه گذشــته، 
امید به زندگی از ۵۰ سال به بیش  از 
۷۰ سال افزایش یافته است. بر اساس 
آمــار ســال ۹۵، امید بــه زندگی  در 
مردان سالمند ۶۰ تا ۶۴ سال به ۲۱.۴ 
ســال و در زنان به ۲۳.۴  سال رسیده 
بهداشت  وزارت  بهداشت  است. معاون 
اضافه کرد: بر اساس همین آمار،   ۹.۲۶ 
درصد جمعیت کشور سالمند هستند. 
حدود ۳۰ سال دیگر جمعیت  سالمند 
کشــور به ۳۰ درصد می رسد و از هر 
سه نفر یک نفر ســالمند  خواهد بود. 
 وی گفت: بیشــترین ســالمندی در 
گیــلان و کمترین آن در سیســتان 
رشــد جمعیت  است.  و  بلوچســتان 
به ســمت ســالمندی هم در استان 
های البرز  و مازنــدران بیش از دیگر 
استان ها اســت.  رئیسی افزود: تعداد 
مردان ســالمند به ازای هر ۱۰۰ زن 
سالمند، ۹۷.۶  نفر است. نرخ مشارکت 
حــدود  ســالخوردگان،  اقتصــادی 
۱۲.۲ درصد  اســت. مردان ســالمند 
ایــران ۸۹ درصد دارای همســر  در 
هســتند و ۴۴.۷  درصد زنان سالمند 
همســر دارند.  وی گفت: ۲۶.۵ درصد 
تنها  سرپرست،  ســالمند  خانوارهای 
زندگی می  کننــد و بیش از نیمی از 
خانوارهای زن سرپرســت، ســالمند 

هستند.  معاون بهداشت وزیر بهداشت 
ادامــه داد: ۹۴ درصد ســالمندان ما 
بیمــه  پایه دارنــد و ۳۱ درصد تحت 
نیاز به  پوشش بیمه تکمیلی هستند. 
بستری  شدن برای سالمندان، ۲ برابر 
افراد عادی است. سالمندان به ترتیب 
 بیشــترین وقت خود را صرف مراقبت 
از خود، استراحت، خدمت در  منزل و 
فعالیت هــای مذهبی می کنند و ۱۲ 

درصد آنها فعالیت شغلی  دارند. 
وی گفت: بیماری های قلبی عروقی، 
دیابت، بیماری های کلیوی و  سرطان 
ها به ترتیب بیشــترین علت مرگ و 
میر سالمندان هســتند. میزان  شیوع 

فشار خون بالا در افراد بالای ۶۰ سال، 
حدود ۳۵ درصد و فشــار  خون کمتر 

از ۴۰ درصد آنها تحت کنترل است. 
رئیسی اضافه کرد: شــیوع دیابت در 
سالمندان، حدود ۱۱ درصد است که 
 کمتر از ۴۰ درصد خدمات مناسب در 
این حوزه دریافت می کنند.  شــیوع 
چربــی خون هم ۳۳ درصد اســت و 
۶۰ درصــد از آنها خدمــات  درمانی 
دریافــت می کننــد. ۳۶ درصد دچار 
اضافه وزن، ۲۲ درصــد چاق  و چهار 
درصد لاغر هستند. حدود ۵۶ درصد 
فعالیت فیزیکــی ناکافی و   ۲۱ درصد 
ســالمندان ســابقه مصرف دخانیات 

دارند. ۷۵ درصد ســالمندان  کمربند 
ایمنی را هنــگام رانندگی می بندند. 
 وی بــه شــیوع پوکی اســتخوان در 
ســالمندان اشــاره کرد و افزود: ۲۶ 
 درصد ســالمندان در ســال گذشته، 
یکبــار زمین خورده اند که ۲۱ درصد 
 منجر به شکســتگی شده است. معاون 
بهداشــت وزیر بهداشــت گفت: ۶۰ 
درصــد ســالمندان مشــکل دهان و 
 دندان دارند و ۳۶ درصد سالمندان از 
فراموشی شکایت می کنند که از  این 
تعداد ۱۴ درصد به پزشــک مراجعه 
کرده انــد. ۴۰ درصد ســالمندان  از 
عینک استفاده می کنند و ۸۲ درصد 
از زندگــی خود رضایــت دارند و   ۴۵ 
درصد ســالمندان از مشکلات خواب 
افزود: سرپرست  شــکایت دارند.  وی 
خانوار تنهای زن ســالمند در کشور 
این  موضــوع، ضرورت  که  بالاســت 
اجــرای برنامه های حمایتی برای این 
قشر را بیشــتر  می کند. رئیسی گفت: 
نهم مهرماه، همایشــی برگزار و سند 
ملی سالمندان رونمایی  می شود. این 
ســند، هماهنگی و همکاری دستگاه 
های مربوط به  ســالمندان را افزایش 
می دهد. از یکی دو سال پیش، برنامه 
منســجمی  شــروع کردیم و به همه 
معاونت ها در حوزه ســالمندی برنامه 

دادیــم.  وی اضافه کرد: ابلاغ بســته 
خدمت غیرپزشــک، آموزش آبشاری 
مراکز  غیرپزشک، طراحی  بسته  های 
بهداشــت و درمــان بر اســاس نیاز 
 سالمندان، به روزرســانی بسته های 
خدمتی، مشــارکت فعــال در کنترل 
 پوکی استخوان، پایش سلامت روان و 
تغذیه سالمندان، طراحی ابزاری  برای 
غربالگری تراکم استخوان و شکستگی 
آن، طراحی خدمات  مراقبت در منزل 
برای سالمندان، ارایه الگوی آزمایشی 
داروخانه  دوســتدار سالمند در شیراز 
از جمله ۴۵ برنامه وزارت بهداشــت 
برای  ســالمندان هستند. رئیسی ادامه 
داد: یکی از مشکلات اصلی سالمندان، 
نیازمند  که  اســتخوان  اســت  پوکی 

برنامه ریزی ویژه است.  
ســازمان ملل در سال ۱۹۸۲ شورای 
جهانی ســالمندی را تشکیل داد و در 
 همان سال طرحی را برای تعیین یک 
روز جهانی برای ســالمندان ارائه  و در 
سال ۱۹۹۰، این شورا اول اکتبر را روز 

جهانی سالمندان تعیین  کرد. 
سالمندی دوره ای از زندگی است که 
از ۶۰ یا ۶۵ ســالگی شروع می  شود. 
معمولا ســالمندی بــا کاهش یا افت 
توانایی های جسمی، فکری،  اجتماعی 
و... شناخته می شود. از نظر اجتماعی 
با تحولات  زیادی مثل  هم سالمندان 
بازنشستگی، فوت همسر و تنهایی در 

زندگی روبه رو می  شوند. 

معاونوزیربهداشت:

ایران تا 3 دهه دیگر سالمندترین کشور منطقه خواهد بود
خبر

استفاده زیاد از رایانه سبب خشکی چشم می شود
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افقي :

  1 - درد ســر دهنده - پیشینیان - غول برفها 
2 - بارور - موزیک نظامی - اغما

 3 - بــا لیس می آید - شــیوه زندگی اشــراف 
بریتانیا - پیمان ناقلا، ســازمان پیمان آتلانتیک 

شمالی 
4 - رشــته کوهی در ایتالیا - از دست رفته 5 
- مایه حیات، مایه روشــنایی، مظهر پاکی - قفل 

کمربند - میوه ای از نوع خربزه 
6 - زیــان دیده - آوازه، نــام اوری - از غلات، 

اتمسفر 
7 - اســتان شمال عراق - طی کننده - مرطوب 

8 - جدید - هزار دستان - زیبا رو 
9 - وقــت چیزی یــا کاری - قوس قــزح - متد 

بی سر
 10 - چهار پا - خودخواه 

11 - فــرا تر - آرامش و راحتی - زشــت و بد 
12 - ابوالبشــر، اشرف مخلوقات، اولین پیامبر 

- نژاد اسب کوتاه - دیگدان، دیگ پایه
 13 - تیرانداختــن - زیاده گو - معین ، تعیین 

شده، معلوم 

عمودي :

 1 - صندلــی راحتــی - مقابــل رفتــن، واصل 
شدن، مراحعت کردن - هلاک 

2 - خالص - اسفناج روسی - همیشه، هر لحظه 
3 - دو رنگ، خمیده - روشنایی - پایتخت نیجر 

4 - انکرالاصوات - از آثار احمد محمود
 5 - ترمــز کشــتی - کنــاره هر چیــز - امر به 

پوئیدن، پوئیدن امری 
6 - قمری - شــنبه یهودیــان - از صور فلکی، 

گاو نر
7 - قــد و قامت، مقابل نــدادن - ناخن فیل - 

شالوده و اساس 
8 - لوله گوارشــی - دریاچه لرستان - پیامدها 
9 - ســوپ وطنی، غذای نــذری، غذای ایرانی - 

زیان - بزرگواری
 10 - ناجور - مادر عرب، عزیز تازی

 11 - تــک تــک - ابــر رقیــق، مــاه کارگری - 
کدورت 

12 - از انــواع حج - نیکو شــدن - خانه مجلل 
13 - بیهوده - سیاهرگ - حرکات موزون
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وجود ۱۷ هکتار گلخانه در شاهرود   

ارومیه -مینا اصلانی-خبرنگاریادگارامروز  :  
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی آذربایجان غربی   مراســم بزرگداشــت روز 
جهانی  گردشــگری و هفته گردشــگری با حضور تعدادی از 

فعالین این حوزه در سالن همایش این اداره کل برگزار شد . 
بر اســاس این گزارش در این مراســم جلیــل جباری، مدیر 
کل میراث فرهنگی،صنایع دســتی و گردشگری استان ضمن 
تبریک هفته  گردشگری، گفت: تقارن هفته دفاع مقدس با ایام 
محرم و صفر را گرامی میداریم، شعار هفته گردشگری امسال 
آمــوزش و مهارت و  اشــتغال نامگذاری شــده که به اهمیت 
آموزش اشاره می کند اکنون نیز ما و بسیاری از هتل داران و 
فعالین عرصه گردشگری با  تامین  نیروی انسانی متبحردچار 
مشکل هســتیم و اینکه در جذب نیروی انسانی باید مهارت 
های افراد ســنجیده شــود باید نظام تربیت و آموزش  نیروی 
انســانی از سطوح دبیرستان، دانشگاهی در نظر گرفته شود و 
مهارت های لازم برای آن ها آموزش داده شــود تا کارفرمایان 
 گردشگری در بکارگیری افراد دچار مشکل نشوند و باید تعلیم 
و مهارت آموزی نیرویی که در زمینه گردشــگری جذب و به 

فعالیت می  پردازند، جدی گرفته شود . 
او افزود: باید ســطح آموزش های اجرایی در دوره های وزارت 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری را به شکل علمی 
و متناســب  با اســتانداردهای جهانی افزایش دهیم تا بتوانیم 
پاســخگوی نیازهای جامعه باشیم اهمیت سرمایه گذاری در 
آموزش منابع انسانی مورد نیاز  از ضرورت هایی است که ما و 
موسسات آموزشی که در استان فعالیت می کنند درخواست 
مــی کنم که بخشــی از آموزش های خود را  به گردشــگری 
اختصاص دهند مرکز آموزش علمی، کاربردی صنایع دســتی 
به موجب قانــون از تصدی دولت خاج کنیــم با واگذاری به 
 موسســاتی که در حوزه های صنایع دســتی ، گردشگری به 
بخش خصوصی اعلام آمادگی می کنیم تا متولی آموزش باشد 
ما هم در  پرداختن محتــوای آموزش هایی که نیاز به اصلاح 
دارد اعــلام حمایت می کنیم و آمــوزش باید در کنار هتل و 
مراکز گردشــگری انجام  گیرد تا فــرد تحت آموزش بصورت 

عملی با مفاهیم و موضوعات آشنایی یابد . 
وی ادامــه داد: گردشــگری در ابعــاد اقتصــادی، اجتماعی، 
فرهنگی، آثار محیطی گردشــگری، توســعه گردشــگری و 

سیاسی حائز اهمیت  است که از اهمیت اقتصادی گردشگری 
می توان به افزایش اشتغالزایی، افزایش کیفی و استانداردهای 
زندگی، کاهش فقر، تقویت  باورهای اجتماعی و سنن محلی، 
تقویت روحیه همبســتگی و افزایش ســرمایه گذاری در این 

حوزه اشاره کرد . 
جباری گفت: تا اواخر شهریور امسال حدود 2.5میلیارد تومان 
به 8 طرح ســرمایه گزاری کلان در حوزه گردشــگری کمک 
بلاعوض  انجام شــده تا به طرح هایی که از منابع داخلی بانک 
ها استفاده کردند کمک شود، سیستم بانکی باید روند بررسی 
و تسهیل بیشــتری را در  طرح های گردشگری اعمال کند و 
طولانی بودن روند پاسخگویی به استعلامات از دیگر مشکلات 
سرمایه گزاران در این حوزه اســت  که امیدواریم با همکاری 

بانک ها و سایر دستگاه ها برطرف کنیم . 
مدیر کل میراث فرهنگی،صنایع دســتی و گردشگری استان 
بیان کرد: سال 98 از سال های موفق در حوزه سفر و برگزاری 
جشــنواره ها  بود که دومین جشــنواره ملی گردشگری را در 
اســتان برگزار کردیم، سال اول که جشنواره ملی گردشگری 
برگزار شــد با استقبال خوبی  مواجه نشد که 6 استان شرکت 

کردند ولی امســال 28 استان در رشــته های مختلف صنایع 
دستی و گردشگری شرکت کردند . 

وی افزود: پارســال بیــش از 900 نفــر در اقامتگاه های بوم 
گردی اقامت داشتند که در6 ماهه امسال بیش از 12هزار نفر 
را اقامتــگاه های  بوم گردی مورد پذیرش قرار داده اســت که 
افزایش 12برابری نســبت به سال 97 داشته است در 6ماهه 
امســال  435هزار و 136نفــر در  اقامتگاه ها و هتل هایی که 
تحت پوشش اداره کل میراث فرهنگی است اقامت داشتند که 
درمدت مشابه ســال 97314هزار و 217 نفر بود  که افزایش 

40درصدی داشت

اصلانــی- -مینــا  ارومیــه 
خبرنگاریادگارامروز  :  

بدلــی  مدیــرکل  مهنــدس 
انقلاب اسلامی  بنیاد مســکن 
آذربایجــان غربــی در دیداربا 
خسروپور سرپرست  فرمانداری 
بــوکان  ضمــن  شهرســتان 
 ارائــه گزارشــی از وضعیــت 
تهیــه و اجرای طــرح هادی 
در روســتاهای شهرســتان از 
آســفالت ریزی 21 روســتای 
شهرســتان بوکان از محل  قیر 
یارانــه ای خبــر داد و افزود 
تجربه نشــان داده اســت که 
بنیاد  با  روســتائیان  مشارکت 
مسکن و سایر ادارات  درانجام 
پــروژه های عمرانی  همیشــه 
ثمرات و نتایج خوبی به همراه 
داشته که از نمونه های بازر آن 
اجرای طرح آسفالت مشارکتی 
می باشــد  لــذا بــا توجه به 

وجود  بیــش از 10 هزار واحد 
مسکونی کم دوام و بی دوام در 
سطح روســتاهای بوکان جلب 
مشــارکت اهالــی و مجموعه 
دهیاران و شــوراهای  اسلامی 
روســتاها می تــوان در جهت 
جبــران این کمبــود گامهای 
مهمی برداشت . مهندس بدلی 
در ادامــه ســخنان خود گفت 
یکی ازمشکلات  امروز شهرهای 
بزرگ و  روستاهای قرار گرفته 
در حاشــیه  این شهرها  بحث  
مهاجر پذیری می باشد که در 
کنترل  مناســب  عدم  صورت 
این پدیده  شاهد بوجود آمدن 
حاشیه نشــینی در روستاها و  
مشــکلات فراوان مانند پدیده  
ساخت و ســاز های غیر مجاز 
و تخریب  اراضی زراعی و غیره 
خواهیم بود  . لذا نیاز است که 
امروز دهیاران با همکاری بنیاد 
مسکن از تفکیک  غیر اصولی 

اراضی و  ساخت و ساز های غیر 
مجاز که در گاهی موارد سبب 
جبران  هــای  خســارت  بروز 
ناپذیــر در حوادث غیر مترقبه 

میگردد جلوگیری نمایند .    
سرپرست   – آقای خســروپور 
فرمانــداری بــوکان در ایــن 
دیدار توجه به مکان  و محیط 
زندگــی روســتائیان عزیز  در 
طــرح هــای اقدامــی  بنیاد 
 مسکن را از جمله عملکردهای 
برای  نهاد  این  تحســین  قابل 
افزایش سطح بهداشت عمومی 
و  ماندگاری اهالی در روستاها 
و نیز بازگشــت  مجــدد اهالی 
به  روســتاها دانستند . ایشان 
پیشــنهادی  از طرح  ادامه  در 
بــرای کمک  بدلی  مهنــدس 
دهیاران  و  اهالــی  از  گیــری 
بــرای  جبران  شــاخصه های 
شهرستان در زمینه بهسازی و 
روستایی  مسکن  سازی  مقاوم 

نیز استقبال نموده  وبرتشکیل 
جلســات با دهیاران و اعضای 
 شــورای اســلامی در جهــت 
اختصاص ســهمیه مشــخص 
برای  جذب تســهیلات طرح 
برای  ویژه  مسکن روســتایی 
روستا خصوصاً  روستاهایی  هر 
که تاکنون کمترین استفاده را 
از تســهیلات مسکن روستایی 
نموده اند و نیز جلسات با بانک 
گری  تسهیل  برای  عامل  های 
در  امر عقد قــرارداد و مراحل 
پرداخت  بــا  متقاضیان طرح 

ویژه  اعلام آمادگی نمود .  
خســرو پور در ادامه ســخنان 
مشــکلات  جملــه  از  خــود 
ایــن شهرســتان بازنگری در 
از  تعدادی  هــادی  های  طرح 
روستاهای واقع شده در حریم 
 شــهر بوکان عنــوان نموده و 
خواستار سرعت دهی به فرایند 
این  بازنگری طرح هــادی در 

روستاها شد .  
مهنــدس بدلــی در خصوص 
بازنگری طرح هادی روستاهای 
بوکان که در حریم  شهرستان 
شــهر واقع گردیده اند گفت : 
هادی  بازنگری  طرح  جلسات  
بــرای روســتاهای واقــع در 
حریم شــهر انجام گردیده لذا 
برای تأییــد نهایی به کارگروه 
استان  زیربنایی  امور  تخصصی 
ارســال  گردیده و ایــن بنیاد 
پی گیــر تأیید نهایی و حصول 
نتیجه بــرای اتمــام بازنگری 
این روســتاها  طرح هادی در 

می باشد        .  
   در ادامه ایــن دیدار دو طرف 
در خصوص سایر اقدامات بنیاد 
مســکن شــامل اجرای طرح 
هادی و نیز از اقدام جدید بنیاد 
در شهرها  تأمین  مسکن  برای 
در قالب طرح اقدام ملی و سایر 
موارد بحث و تبادل نظر نمودن

ارومیه -مینا اصلانی-خبرنگاریادگارامروز  :  
بــه گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی بــرق آذربایجان غربی 
همزمان با بازگشــایی مدارس و شــروع ســال تحصیلی جدید، شرکت 
 توزیع نیروی برق استان در اقدامی بسته های آموزشی بین دانش آموزان 

مدارس روستاهای قلعه سردار و بهلول آباد بخش نازلو توزیع  کرد  . 
این بســته های آموزشی که شامل اقلام لوازم التحریر مدرسه بود در بین 

۳۵۰ نفر از دانش آموزان توزیع شد . 
 * هزبنه تامین بسته های لوازم التحریر از محل صرفه جویی با حذف قبوض 

کاغذی است   
گفتنی اســت این اقلام شامل  بیش از هزار دفتر مشق، ۷۰۰ عدد مداد، 
۳۵۰ عدد خودکار، پاک کن و بســته های مدادرنگــی بود که هزینه  این 
بسته های نوشت افزار از محل حذف قبض های کاغذی فراهم شده است . 

لازم بذکر است همچنین با توجه به اینکه در سال "رونق تولید" قرار داریم 
با برنامه ریزی های انجام شــده دراین طرح از بســته های  تحصیلی شامل 

نوشت افزارهای ایرانی تهیه شده است  . 
شــایان ذکر اســت وزارت نیرو از ابتدای ســال ۹۸ پروژه حذف قبوض 

کاغذی برق را در راســتای حفاظت از محیط زیست از طریق  شرکتهای 
توزیع برق استان ها تا ۳۱ شهریور ۹۸ انجام داد که با صرفه جویی حاصل 
از این اقدام  بسته های لوازم تحریر در بین دانش  آموزان مناطق محروم 
در هنگام بازگشــایی مدارس توزیع  شود و از ابتدای مهر ماه برای هیچ 
یک از مشــترکان قبض صادر نمی شود و  از طریق پیامک و الکترونیکی 

صورتحساب های برق اعلام می شود . 
لازم به یادآوری اســت مشــترکین برق اســتان می توانند جهت دانلود 
اپلیکیشــن خدمات غیرحضوری برق ایران با مراجعه به ســایت شرکت 
 توانیر به آدرس سایت شرکت توزیع نیروی برق آذربایجان غربی به آدرس  
   www.و همچنین ســایت شرکت توانیر به آدرسwww.waepd.ir  

  tavanir.orgاز طریق منوی طرح ملی قبض سبز به پرداخت و مشاهده 
الکترونیکی قبوض خود اقدام کنند . 

بزرگداشت هفته گردشگری
 در اداره کل میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری آذربایجان غربی

باصرفهجوییحذفقبوضکاغذیانجامشد؛

توزیع بسته های نوشت افزار بین دانش آموزان مناطق محروم بخش نازلو   

اجرای آسفالت معابر ۲۱ روستای شهرستان بوکان

رئیسپلیسنظاموظیفهعمومیکرمانشاهتشریحکرد:

شرایط خروج سربازان از کشور برای حضور در 
پیاده روی  اربعین

کرمانشاه-محمدی-خبرنگار یادگار امروز
رئیس پلیس نظام وظیفه عمومی کرمانشــاه شرایط خروج 
سربازان کرمانشاهی از کشــور را برای حضور در پیاده روی  
اربعین تشــریح  کرد . به گزارش مهر، ســرهنگ علی اشرف 
نجفی در نشســت خبری با اصحاب رســانه اظهار داشــت: 
ســازمان وظیفه عمومی ناجا در جهت  خدمت رسانی بهتر 
به زائرین ســرور و سالار شهیدان در مراسم اربعین حسینی 
تمهیداتی اندیشیده اســت . وی افزود: از تاریخ ۷ مهر ۹۸ تا 
۱۰ آبــان ۹۸ که دانش آموزان، طــلاب، متعهدین خدمت، 
دارندگان برگ اعزام به خدمت فاقد غیبت و  فارغ التحصیلان 
در مهلت معرفی یکســاله، دارنــدگان معافیت های موقت 
کفالت و پزشکی مشمولان ثبت نامی طرح جریمه مشمولان 
 غایب که بیش از ۵۰درصد از وجوه جریمه را واریز کرده اند 
می توانند با مراجعه به سایت  epolice.ir  قسمت خدمات 
اینترنتی وظیفه  عمومی نســبت به درخواست خروج اقدام 
کنند . رئیس پلیس نظام وظیفه عمومی کرمانشاه بیان داشت: 
برای مشــمولان غایب نیز تمهیداتی اندیشیده شده است و 
کســانی که شــرایط را ندارند  به هیچ عنوان اجازه خروج از 
کشور را ندارند . این مســئول تصریح کرد: همه سربازانی که 
مشغول خدمت سربازی هستند با موافقت فرمانده و یکسری 
تشریفات از طریق معاونت  نیروی انسانی اقدامات لازم برای 

خروج آنها می شود . 
ë تشدید برخورد با مشمولان غایب

سرهنگ نجفی در ادامه از تشدید برخورد با مشمولان غایب 
ســخن گفت و افزود: برابر تدبیر ستاد کل نیروهای مسلح و 
نیروی انتظامی  جهت اجرایی کردن ماده ۵۸ مکرر قانون در 
خصوص برخورد با مشــمولان غایب در نظر است با توجه به 
تشکیل قرارگاه احضار و  اعزام در آینده نزدیک به طور جدی 
تر و سطح وسیع تر با اینگونه افراد برخورد قانونی می شود . 

وی خاطر نشان کرد: در این راستا لازم و ضروری است تمام 
افراد غایب نســبت به معرفی خود به وظیفه عمومی جهت 

مشخص شدن  وضعیت خدمتی اقدام کنند . 
ë سربازان نقش مهمی در تامین امنیت کشور دارند

رئیس پلیــس نظام وظیفه عمومی کرمانشــاه به اهمیت و 
نقش سربازان در دفاع مقدس اشاره ای داشت و گفت: نقش 
ســرباز در تامین امنیت  و دفاع از مرزهای کشور بسیار مهم 

و جایگاه خاصی دارد . 
وی اظهار داشــت: سربازان در همیاری، مردم یاری و کمک 
در بخــران ها و بلایای طبیعی نقش و اهمیت ویژه ای دارد 

و این امر  ضرورت توجه به سربازان را دوچندان می کند . 
ســرهنگ نجفی بیان داشــت: در این خصوص در راستای 
فرهنگ ســازی و خوشایند ســازی خدمت مقدس سربازی 
تا کنــون اقداماتی مانند  پیگیری افزایــش حقوق و مزایای 
ســربازان وظیفه، توزیع و اختصاص سربازان متاهل به محل 
ســکونت همســر، پیگیری جهت بهره مندی  ســربازان از 
خدمات شهری، مســابقات فرهنگی و قرانی و ... انجام شده 

است . 

توسطبیمهایرانلرستان:

  توزیع  لوازم التحری
ر به دانش آموان مناطق سیل زده لرستان 

در آستانه بازگشایی مدارس و بمنظور کمک به هموطنان سیل 
زده ، محموله حمایتی شــامل لوازم التحریر با همکاری مجتمع 
سعدی با مدیریت یمه ایران استان لرستان در مناطق محروم و 

سیل زده استان لرستان توزیع شد .
 جمشــیدی مدیر بیمه ایران دراستان لرســتان در این زمینه 
گفت :این محموله شامل 250 بسته ملزومات اولیه تحصیلی  در 
راستای اهداف انسان دوستانه و مسئولیت اجتماعی بیمه ایران 
به دانش آموزان یکی از مناطق محروم و سیل زده لرستان تقدیم 
شد  وی افزود :محموله لوازم التحریر پس از هماهنگی با کمیته 
امداد امام خمینی )ره( و ســایر نهادهای مربوط توسط مدیریت 
استان لرستان به روستاهایی محروم پلدختر منتقل و بین دانش 

آموزان توزیع شد .

در جلسه شورای مدیران شرکت آب و فاضلاب 
روستایی استان صورت گرفت؛

تاکید بر پایش مستمر کیفیت آب شرب در روستاهای آذربایجان 
غربی

ارومیه -مینا اصلانی-خبرنگاریادگارامروز  :  
در جلســه شــورای مدیران شــرکت آب و فاضلاب روستایی 
آذربایجان غربی، پایش مستمر کیفیت آب شرب در روستاهای 

استان مورد  تاکید قرار گرفت . 
دراین جلســه که با حضور رئیس هیات مدیــره و مدیر عامل، 
معاونین، مدیران امور و کارشناسان مربوطه برگزار شد، علیرضا 
رضوی  مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب روستایی آذربایجان 
غربی با تبیین اهمیت کیفیت آب شرب، پایش مستمر و برنامه 
ریزی شده کیفیت  آب آشامیدنی در روستاها را مورد تاکید قرار 

داد . 
وی گفت: کیفیت آب شــرب خط قرمز شــرکت آب و فاضلاب 

روستایی است و در این رابطه نباید از هیچ تلاشی دریغ شود . 
وی با تشریح محدودیت های منابع تامین آب شرب، از حاضرین 
در جلســه خواست با حساسیت تمام، مدیریت عرضه و تقاضا را 

در  برنامه های خود لحاظ نمایند . 
حضور مدیران و کارشناسان بهره برداری در روستاها در فصول 
مختلف و مواقع بحران، تعامل بیشــتر با شبکه های بهداشت، 
کاهــش  دوره وصول قبوض آب مصرفی، رعایت کامل شــرایط 
پیمان، مهندسی هزینه پروژه ها، نظارت دقیق بر عملکرد کمی 
وکیفی مشــاوران  و برنامه ریزی های لازم برای حفظ و حراست 
از تاسیسات آبرسانی از جمله تاکیدات مدیرعامل شرکت آب و 

فاضلاب روستایی  آذربایجان غربی در این جلسه بود . 
بررســی وضعیت عملکرد امور مشــترکین در شش ماهه اول 
ســال جاری و اتخاذ تصمیم های لازم در خصوص مانده بدهی 
مشــترکین،  بدهی به ازای هر مشــترک، دوره وصول و بررسی 
مسائل و مشکلات شهرستان ها از جمله موارد مهم مطرح شده 

در این جلسه بود

مراسم تجلیل از بازنشستگان بنیاد مسکن 
آذربایجانغربی

ارومیه -مینا اصلانی-خبرنگاریادگارامروز  :  
مهندس محمود بدلی - مدیر کل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
آذربایجان غربی،  در این مراســم  بیان نمود: بازنشستگان این 
نهاد در طول  ســالها خدمات صادقانه در ارائه فعالیتهای عمرانی 
بویژه در روستاها و بازسازی مناطق سانحه دیده زحمات زیادی 
متحمل شــدند و با  تجربیاتی که در طول خدمت خود بدست 
آوردند سرمایه این نهاد می باشند، لذا ضمن بهره مندی از این 
تجربیات، همواره باید مورد  تکریم قرار گیرند و هر موقع به بنیاد 
مراجعه نمودند احســاس غریبی نکننــد، و تا حد امکان نیز در 
راستای ارتقای رفاه این عزیزان  زحمتکش بیش از پیش تلاش 

مضاعف داشته باشیم . 
در ادامه مهندس دیدارایان و جناب آقای سید محمود حسینی 
از مسئولین کانون بازنشستگان بنیاد مسکن آذربایجان غربی در 
خصوص  اقدامات انجام یافته در کانون برای افزایش ســطح رفاه 
بازنشستگان محترم و نیز از ثبت شرکت عمرانی با هدف فعالیت 
در شــاخه های  عمرانی و نیز گزارشــی از صندوق بازنشستگی 
بنیاد مسکن آذربایجان غربی به سمع ونظر حاضرین در مراسم 
رســاندن در پایان این  مراسم از آقایان اسکندر صابر ، هوشنگ 
غفاری ، حســین معصوم زاده ، مهندس ســید هاشم نگینی ، 
فرنوش اسماعیل زاده و ســیفعلی  سلطان زاده و همکار گرامی 
جناب آقای جهانگیر تقی یار از واحد روابط عمومی  که امســال 
به درجه شــریف بازنشســتگی نائل گردیده  انــد تجلیل بعمل 
آمدروابط عمومی بنیاد مسکن آذربایجان غربی نیز بع نوبه خود 
نائل گردیدن این عزیزان به مقام بازنشستگی را تبریک گفته و 
از خداوند  متعال برای این عزیزان طول عمر و شادکامی در کنار 

خانواده های محترم ایشان را مسئلت دار

چهارگوشه ایران

ارومیه - فیروز اسوار-خبرنگاریادگار 
امروز : 

گیاهی  تولیــدات  بهبــود  معــاون 
آذربایجان  کشاورزی  جهاد  سازمان 
غربی با اعلام آغاز برداشــت چغندر 
قنــد از اول مهرماه در مــزارع زیر 
 کشــت این محصــول در اســتان، 
بر ضــرورت رعایت زمان برداشــت 
محصول چغندر قند از مزارع توسط 

چغندرکاران تاکید کرد . 
روابط عمومی ســازمان  گزارش  به 
جهاد کشــاورزی آذربایجان غربی ، 
اکبر کرامتی در جلســه هماهنگی 
پیگیری مســائل چغندر قند استان 
 با بیان اینکه صــد درصد مطالبات 
ســال  در  اســتان  چغنــدرکاران 
گذشته توســط کارخانجات قند به 
حســاب زارعین واریز شــده است 
، اظهــار  کــرد : با توجــه به پیش 
بینی افزایــش بارندگی ها در زمان 
از چغندرکاران  برداشــت محصول، 
اســتان درخواســت داریــم موعد 
برداشــت  محصول را رعایت کنند تا 
از وقوع سرمازدگی و کاهش کیفیت 

محصول جلوگیری شود . 
کرامتی همچنیــن از مدیران عامل 
کارخانه های قند استان درخواست 
کرد تا بــا رعایت حقــوق و تکریم 

کشــاورزان در خصــوص تحویل به 
 موقع و عیار سنجی محصول، برنامه 
ریزی مناســبی برای پرداخت بهای 

چعندرقند داشته باشند . 
وی کشــت نشــایی چغندرقنــد و 
استفاده از ارقام جدید را از مهم ترین 
عوامــل افزایش میــزان تولید این 
محصول عنــوان کرد و افزود : ۱۰۵ 
 هکتار کشــت نشایی دراستان انجام 
شــده که قراردادهایی با کشاورزان 
پیشرو در این زمینه منعقد شده بود 
که این نشــاهای تولیدی دراختیار 

 سایر کشاورزان قراربگیرد . 

قیمــت خرید  بــودن  پاییــن  وی 
تضمینی این محصول در مقایســه 
با ســایر محصولاتی مثل افتابگردان 
و کــدو آجیلــی را از عمــده ترین 
مشــکلات  چغنــدرکاران و کاهش 
ســطح زیر کشــت این محصول در 
سال جاری عنوان کرد و افزود: ۴۳۵ 
تومان قیمت چغندر قند برای سال 
زراعی  جدید اعلام شــده است که 
در صــورت تامین اعتبار، ۵۰ درصد 
بهــا چغندر قند بعــد از تحویل ۱۵ 
روزه محصول پرداخت  و۵۰ درصد 
بقیه  بعداز بهره برداری کامل توسط 

کارخانه های قند پرداخت می شود . 
گیاهی  تولیــدات  بهبــود  معــاون 
آذربایجان  کشاورزی  جهاد  سازمان 
با اشــاره به اعمال  غربی همچنین 
قند  چغنــدر  خــروج  ممنوعیــت 
تولیــدی  آذربایجان غربی به ســایر 
اســتانها گفت :امســال بیش از 29 
هزار هکتار ازاراضی استان زیر کشت 
محصول چغندر قند رفته اســت که 
بر  اســاس براوردهای انجام شــده، 
تولید چغندرقند امســال  به دلیل 
بیماری  وشــیوع  دمایی  تغییــرات 
وآفت هایی از قبیل ســرخرطومی و 
تاخیر در  کشــت به دلیل بارندگی 
ها در مقایســه با سال گذشته روند 

کاهشی خواهد داشت . 
کرامتی خاطر نشــان کرد: براساس 
پیش  امسال  انجام شده  برآوردهای 
بینی می شود در حدود یک میلیون 
و ۶۵۰ هزار تن چغندرقند از  مزارع 

استان برداشت شود  . 
مســئولان   : کــرد  تاکیــد  وی 
کارخانجــات قند متعهد شــده اند 
کــه درصــورت وقــوع بارندگی در 
زمان برداشــت محصول نســبت به 
خرید  زودهنــگام و دپوی محصول 

درانبارکارخانجات اقدام نمایند . 

آغاز برداشت چغندر قند   در آذربایجان غربی   
خبرخبر
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محمدمهدی جهان بزرگی مدیر شبکه نوآوری 
پارک فناوری پردیس با  بیان اینکه تاکنون به 
۱۵۰۰ شــرکت خدمات ارائه کرده ایم، گفت: 
این  شبکه در زمینه ارائه تسهیلات به برگزیده 
های آزمون استخدامی  شرکتهای فناور برنامه 

دارد. 
مدیر شــبکه نوآوری پارک فنــاوری پردیس 
امروز در نشســت آغاز بهره  برداری از سامانه 
تامین نیروی انسانی برای شرکت های دانش 
بنیان،  خلاق و فناور توسط شبکه نوآوری که 
در محل کارخانه نوآوری  برگزار شــد، گفت: 
این شبکه از ســال ۱۳۸۵ در راستای توسعه 
ایجاد  مدیریت و توزیع شبکه ای از زیست بوم 

نوآوری آغاز به کار کرده  است. 
وی بــا بیان اینکه به هم رســانی، هم افزایی، 
توسعه تعاملات، ایجاد  ارتباطات خلاق و ایجاد 
بازار از وظایف شــبکه نوآوری محســوب می 
 شود، گفت: این شبکه در زیست بوم نوآوری با 
هدف ارتقا سهم اقتصاد  دانشی کشور فعالیت 

می کند. 
جهان بزرگی با اشــاره به عناصر زیســت بوم 
فناوری و نوآوری در  شــبکه نــوآوری گفت: 
شرکت های دانش بنیان، شرکت های خلاق، 

 فناور، دانشــگاه ها، پژوهشــگاه ها، دستگاه 
هــای دولتــی، واحدهای تحقیق  و توســعه، 
اســتعدادهای برتــر، نخبگان، دانشــجویان، 
نــوآوران و ... از  عناصر شــبکه نوآوری پارک 

پردیس هستند. 
مدیر شــبکه نوآوری پارک فناوری پردیس با 
بیان اینکه قرار اســت  عنوان شبکه نوآوری به 
شبکه فناوری و نوآوری تغییر یابد، گفت: این 

 شبکه وظیفه به هم رســانی اعضای شبکه را 
دارد. 

ë  ظرفیت ارائه خدمات به ۱۰ هزار شرکت
بر پایه دانش

جهان بزرگی با تاکید بر اینکه در حال حاضر 
۱۰ هزار شرکت دانش  بنیان و خلاق و شرکت 
هایــی در پارک های علم و فناوری مشــغول 
 کسب و کار هستند، گفت: این شبکه ظرفیت 

ارائه خدمات به این شرکت  ها را دارد. 
وی با بیان اینکه تاکنون ۱۵۰۰ شرکت خلاق 
و فناور توانســته اند از  خدمات شبکه نوآوری 
بهره ببرند، گفت: تمام خدماتی که به شرکت 
ها  ارائه می شــود به همــت مدیریت بخش 

خصوصی است. 
جهان بزرگی  تاکید کرد: در این شــبکه مدل 
نوآوری در حوزه مدیریت  دولت ایجاد شــده 
که شــرکت های خصوصــی وارد فضای ارائه 

خدمت  شوند. 
وی ادامه داد: ماموریت شــبکه ایجاد امکانات 
و حمایت ها، ایجاد بازار  کار در حوزه زیســت 

بوم نوآوری به واسطه بخش خصوصی است. 
مدیر شــبکه نوآوری پارک فنــاوری پردیس 
افزود: در این حوزه یکی از  جدیدترین مسائلی 
که اعضای شــبکه نوآوری با آن دست و پنجه 
نرم می  کنند تامین سرمایه انسانی کارآمد در 

شرکت های دانش بنیان است. 
وی با بیان اینکه همه فضاهای کســب و کار 
همواره دچار فراز و  فرودهایی می شود گفت: 
سازماندهی ســرمایه های انســانی در حوزه 
 شــرکت های دانش بنیــان تقریبا موضوعی 
همیشــگی اســت، از این رو بــا  توجه به این 

نیاز اساسی سامانه فنی نیروهای انسانی ویژه 
شــرکت های  دانش بنیان و فناور آغاز به کار 
کرده اســت؛ سامانه توسط شبکه  نوآوری و به 
همت یکی از شرکت های دانش بنیان طراحی 

و تدوین  شده است. 
به گفته وی این سامانه می تواند شروع خوب 
و ارزشــمندی در حوزه  تامین ســرمایه های 
انســانی و شــرکت های دانش بنیان باشد و 
فضای  مناســبی را برای افــراد جویای کار در 

شبکه نوآوری فراهم می آورد. 
مدیر شــبکه نوآوری پارک فنــاوری پردیس 
تاکید کرد: شبکه نوآوری  برای افرادی که در 
آزمون استخدامی شرکتهای شرکت می کنند 
و حائز  رتبه می شــوند مزایایــی در نظر می 
گیرد. یکی از این مزایا امکان  استفاده از امریه 

و پروژه جایگزین سربازی است. 
به گفته وی همچنین افراد برجسته می توانند 
عضو شــبکه نوآوری شوند  و از خدمات شبکه 

به خوبی استفاده کنند. 
جهــان بزرگی تاکیــد کرد: همچنیــن افراد 
برگزیــده آزمون اســتخدامی مــی  توانند در 
فضاهایی قرار بگیرند که کار اشتراکی زیر نظر 

شبکه  نوآوری داشته باشند. ++

ارائه تسهیلات سربازی به برترینهای آزمون استخدامی شرکتهای فناور

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت مفصل لگن شدند. 
هادی جواهری مدیر عامل یک شــرکت دانش بنیــان در این رابطه گفت:   این 
شــرکت اولین تولید کننده مفصل زانو در کشور بود و به ضرس  قاطع می توان 
گفت که این مجموعه علمی پژوهشی اولین  و تنها تولید  کننده مفصل مصنوعی 
لگن در کشــور محسوب می شود که تا پیش از  این از تولید کنندگان آمریکایی 
، کره ای و چینی خریداری می شــد . جواهری افزود : در حال حاضر ۱۷ تا ۲۰ 
درصد بازار از مفصل  مصنوعی لگن تولید شــده توسط مجموعه ما  استفاده می 
کند ، قریب   ۳۰۰ تا ۳۵۰ جراح با ما همکاری دارند و بسیاری از بیمارستان های 

 ارتوپدی کشور به صورت مستقیم این محصول را از شرکت خریداری  می کنند. 
وارد کنندگانــی که مفصل مصنوعی لگن را وارد می کنند ،  معمولًا آن را با نرخ 
۵ تا ۷ میلیون تومان به مراکز پزشــکی عرضه می  کنند ، در حالی که محصول 
داخلی با نرخ ۳ تا ۴ میلیون و ۹۰۰ هزار  تومان به دســت بیمار می رســد و این 
تفاوت قیمت مهم اســت. هر چند  جراحی انجام گرفته برای تعویض این مفصل 
بسیار ساده تلقی می شود  و بیمار می تواند با انجام این جراحی ساده از دردهای 
مزمن رهایی  یابد و کیفیت زندگی اش را به شکل قابل ملاحظه ای افزایش دهد 
، اما  تکنولوژی ساخت این محصول ساده نیست و برای تولید آن نیاز مند  فناوری 

بالای هستیم . وی بیان کرد  : این محصول باید کاملًا شبیه استخوان باشد و پس 
از آن  که در بدن بیمار جا گرفت ، نباید برای حرکت و سیســتم ایمنی بدن فرد 
 دریافت کننده مشکلی ایجاد کند ، به همین خاطر تولید آن نیازمند مواد  اولیه و 
ماشین آلات خاص و نسبتاً پیچیده ای است که باید در یک فرایند  دقیق علمی 
به تولید محصول بیانجامد . در حال حاضر نیز با همکاری  یک شرکت فرانسوی 
در حال تولید سیمان ارتوپدی هستیم که در کلیه  عمل های مربوط به تعویض 

کاربرد دارد و تا به حال در کشور تولید  نشده است . 

مفصل مصنوعی لگن ساخته شد

درمان بالقوه ایدز کشف شد

محققان با استفاده از مهندسی ژنتیک روشی ابداع کرده اند تا به کمک  آن بتوان 
ویروس ایدز را در بدن انسان نابود کرد. 

مدتها اســت که دانشمندان مشــغول تحقیق درباره درمانی برای بیماری  ایدز 
هســتند. پیشرفت های آنان به خصوص در حوزه داروهای آنتی  رترو ویرال قابل 

توجه است. این داروها اجازه نمی دهند ویروس ایدز  در بدن انسان تکثیر شود. 
این امر ســبب می شود سیستم ایمنی بدن بتواند خود را در برابر خسارت  های 
بیشتر ترمیم کند.  با این وجود داروهای آنتی رترو ویرال تا زمانی  از بدن محافظت 
می کنند که بیمار آنها را مصرف می کند.  تکیه بر  داروها بدان معنا اســت که 
ویروس ایدز دوباره باز می گردد. از آن بدتر  اینکه ممکن است بدن بیمار نسبت 
به داروی مذکور مقاوم شود بنابراین  تضمینی برای تاثیرگذاری عملکرد آنها در 

آینده وجود ندارد. 
با این وجود هنوز فرصتی برای بهینه ســازی داروها وجود دارد.  درهمین راستا 
محققان دانشــکده پزشکی ســن دیه گو قصد دارند با کمک  مهندسی ژنتیک  

مخزن ویروس های ایدز داخل سلول ها را از بین  ببرند. 
  RNA  طارع رعنا اســتاد این دانشگاه می گوید:به وســیله اصلاح ژنتیکی یک
  HIV   کدگذاری نشده می توان حتی در صورت قطع درمان هم از  ظهور دوباره
در ســلول های  T  و »میکروگلیا« جلوگیری کرد. به  عبارت دیگر ما یک درمان 

بالقوه برای ریشه کنی  HIV  و ایدز داریم. 
این پژوهش بر اســاس کشــف ژن نوظهوری است که  اخیراً صورت  گرفته و به 
نظر می رسد قادر است تکثیر ویروس اچ آی وی در سلول  های ایمنی از جمله 

ماکروفاژها، میکروگلیا و سلول های  Tرا تنظیم  کند.  
محققان  این درمــان  را   -Enchanced LncRNA 1 HIV    یا  HEALنام 
 ۹ CRISPR-Cas  گذاری کرده اند. آنها در این پژوهش از ابزار مهندسی ژنتیک 
استفاده کردند . پژوهش های آنان نشان می دهد این  روش می تواند حتی پس از 

قطع داروهای آنتی رترو ویرال از ظهور  دوباره ایدز جلوگیری کند. 
  رعنا در این باره می گوید: این روش یک درمان احتمالی اســت البته  هنوز باید 
منتظر نتیجه آزمایش ها روی حیوانات باشیم.  این آزمایش ها  نشان می دهد آیا

HEAL  می تواند ذخایر ویروس ها را نابود کند یا خیر. 

دانستنیها

عدم ارتقاي شغلي و كم بودن حقوق مشكلات عمده بهورزان 
رئیس مرکز بهداشت استان مازندران مطرح کرد: 

عملکرد بهورزان یکی از اصلی ترین و مهم ترین عوامل در موفقیت نظام مراقبت های اولیه سلامت 
است؛ انسان های پاک و پرتلاشی که از ارزشمندترین و موثرترین سرمایه های انسانی برای تحقق 
اهداف راهبردی سلامت هستند و خدمات آن ها در گستره تمامی ابعاد سلامت و در محروم ترین 

نقاط کشور، تأثیرات شگرفی بر ارتقای شاخص های سلامت در مناطق روستایی داشته است. 
بهورزان درواقع نیروهاي بومي در مناطق روســتایي هســتند كه پس از شركت در آزمون هاي 
مربوطه، در خانه بهداشــت روستاها فعالیت می  کنند. درحقیقت دوره آموزشي بهورزان در اكثر 
شهرســتان هاي استان در آموزشــگاه هاي بهورزي و توســط مربیاني كه کارشناس یا کارشناس 
ارشــد دوره دیده هستند، برگزار مي شــود. بهورزان علاوه بر دروس نظری، دوره هاي میداني را 
نیز مي گذرانند كه در محیط روســتا و خانه های بهداشت نمونه حضور پیدا مي كنند و مهارت هاي 
لازم را به دســت می آورند و پس از فارغ التحصیلي نیز وارد عرصه كار مي شوند و خدماتشان را 

ارائه مي دهند. 
خدماتي كه بهورزان ارائه مي دهند، شــامل بحث هاي مربوط به بهداشــت آب، بهداشــت محیط 
روستا، سلامت كودكان، بهداشــت مادران و... است. امروزه به دلیل تغییر در الگوهای جمعیتی 
و شــیوع بیماری های غیرواگیر نیز بهورزان اغلب روي ســلامت میانســالان و سالمندان بیش تر 
متمركز شــده اند. در گروه نوجوانان نیز نوجوانان شش تا 18 سال را در چهار مقطع )اول، سوم 
و هفتم ابتدایی و دهم متوســطه( ارزیابي می کنند؛ همچنین با كمك بهورزان توانسته ایم حدود 
10 بیماری مهلک واگیر را از طریق واكسیناســیون كودكان كنترل كنیم. در دهه 60 با توجه به 
محرومیت و مشکلات بهداشتی و توسعه ای روستاها كمبود پزشك و دردسترس نبودن پزشكان 
در جوامع روستایي، دولت وقت با اصلاح ساختار، در وزارت بهداشت و طراحی نظام شبکه اقدام 
به تأسیس خانه هاي بهداشت در روستاها كرد و در پي آن، با به كارگیري نیروهاي بومي روستاها 
در جایگاه بهورز، حركتي عظیم را در راســتاي بهبود خدمات سلامت و بهداشت در روستاها رقم 
زد. این اقدام تأثیر زیادي بر تغییر الگوهاي ســلامت جامعه روســتایي گذاشت و به تبع آن آمار 
مرگ ومیر، به ویژه در بین كودكان زیر پنج ســال، براثر بیماري هاي عفوني شایع به شدت كاهش 
یافت. باوجود این، به گفته فعالان این حوزه، بهورزان در این راه با مشــكلات و چالش هاي زیادي 
رو به رو هستند؛ ازجمله این كه حقوقشان متناسب با حجم کارشان نیست و همچنین از لحاظ شغلي 
امكان ادامه تحصیل یا ارتقاي شغلي ندارند كه این موارد مستلزم توجه مسئولان و بازنگري هاي 
در این خصوص است. به گفته فعالان این حوزه، بهورزان به قدري توانایي دارند كه مي توانند در 
مباحث و نیازهاي جدید اجتماعي نیز ورود كنند؛ چراكه در جوامع روستایي بهورزان جایگاه ویژه اي 

دارند و در بین مردم روستا، نمایندگان و شوراهای روستایی از منزلت خاصي برخوردارند.
در اســتان مازندران نیز هم اکنون بهورزان در صعب العبورترین و دوردست ترین مناطق استان 
ازجمله سنه کوه میاندرود، دونا، مرکز اوز شهرستان نور، کلایه ولج در مرکز اشکور رامسر، نشل 
در مرکز بایجان آمل، نیالا از مناطق کوهســتانی و صعب العبور گلوگاه و بادابسر در مرکز چناربن 

هزارجریب نکا و... خدمات خود را به مردم ارائه می دهند.
در همین ارتباط معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران درباره میزان 
تأثیرگذاري بهورزان در ســلامت جامعه روستایي گفت: بسیاري از بیماري هاي 
شایع مثل اســهال و اســتفراغ و ذات الریه كه در گذشته باعث مرگ بسیاري 
از كودكان مي شد، درحال حاضر بســیار كاهش یافته؛ تا جایي كه حتي در برخي 

روستاها این آمار به صفر رسیده است. 
حســین رنجبران اظهار داشــت: بیماري هاي امروزي عمدتاً انــواع بیماري هاي 
غیرواگیــردار و در حــوزه بیماري هاي متابولیك یا حوادث اســت و بیماري هاي 
عفوني كه تا پیش از احداث خانه هاي بهداشــتي شــایع بود، برخی از بیماری ها 
حذف و تعداد بســیاری تحت کنترل درآمده اند؛ چون بهداشت آب و همچنین 
بهداشــت فردي روستاییان به كمك بهورزان ارتقاء پیدا كرده و با مراقبت های 
بهداشــتی و درمانی اولیه و درمان های ساده علامتی این گونه بیماري ها كنترل 
شده است.  وی ادامه داد: بهورزان همچنین در آموزش مادران باردار و شیرده 
بسیار مؤثر بوده اند؛ در بحث تغذیه با شیر مادر بسیار خوب عمل كرده اند و به 
همین دلیل مرگ ومیر كودكان زیر پنج سال بسیار كم شده است. همچنین مرگ 
مادران باردار در روستاها نیز به ندرت اتفاق می افتد؛ به طوري كه زمانی در سطح 
کشــور به ازاي هر 100 هزار تولد زنده 1۴0 مادر باردار فوت مي كرد، اما الان 
در استان مازندران این میزان به 27/3 در 100 هزار تولد زنده رسیده است 
كه این تغییرات عمدتاً به دلیل حضور بهورزان در روســتاها، ایجاد دسترسي و 

ارائه خدمات اولیه بهداشتي بوده است. 

  ارتقاي فرهنگ تغذیه سالم و فرهنگ تحرک بدنی در روستاها به كمك بهورزان
رئیس مرکز بهداشــت استان مازندران در ادامه افزود: از دیگر خدماتي كه بهورزان به مردم 
ارائه مي دهند، مي توان به حضور دائمي آن ها در روستا اشاره كرد كه در خارج از ساعات اداري 
نیز حضور دارند و به دلیل حضورشــان و بومي بودنشان با مشكلات مردم بیش تر آشنا هستند 
و به اصطــلاح اثربخشــي لازم را دارند. علائم خطر به بهورزان آموزش داده شــد تا درصورت 
حضورنداشتن پزشــك،  اقدامات لازم را به موقع انجام بدهند. جالب است بدانید كه خدمات 
بهورزان از حیطه بیماري هاي واگیردار خارج شده و به وادي بیماري هاي غیرواگیرداري همچون 
دیابت و فشارخون گسترده شده است؛ بنابراین بهورزان با آموزش هاي لازم و توانمندي هایي 
كــه دارند و همچنین بــا ابزارهایي كه در خانه هاي بهداشــت وجود دارد، مثــل »گلوكومتر، 
فشارسنج، ترازو، قدسنج و...«، بســته های آموزشی، توده بدني اشخاص را مشخص مي كنند، 
برنامه هاي ورزشي در روستاها اجرا مي كنند و مشاركت را ترویج مي دهند و به مرور زمان باعث 

مي شــوند كه در روستاها علاوه بر ارتقاي فرهنگ غذاي ســالم، فرهنگ تحرک بدنی نیز ارتقاء 
پیــدا كند؛ همچنین بهورزان در شــناخت زودهنگام بیماري هایي همچون فشــارخون و دیابت 
نقش اساســي دارند و با توجه به این که درحال حاضر  بیماری های نظیر دیابت و فشارخون بین 
۴0 تا 50 درصد افراد از وقوع بیماری های خود مطلع نیســتند؛ بیماری هایی که ممكن اســت 
فرد به آن مبتلا شــده باشد، اما علائمش را نداشــته باشد. بهورزان مي توانند به مرور زمان و 
با برخی آموزش ها و استفاده از ابزارهاي ساده ای كه در دسترس 
دارند، به موقع این گونه بیماري ها را تشخیص داده و پس از ارائه 
درمان هاي اولیه، درصورت نیاز بیمار را به پزشــك ارجاع دهند تا 

اقدامات كامل تر هم انجام شود. 
 

   روستاهاي عاري از دخانيات، ثمره تلاش بهورزان
رنجبــران تصریح كرد: با توجه به این كــه بهورزان از مردم بومي 
منطقــه هســتند، درنتیجه تمــام آموزش هاي ما را بومي ســازي 
مي كنند؛ به طوري كه برای مثال بهورزان در توســعه روستایي هم 
مداخله مي كنند؛ یعني شــاهدیم كه حتي بهورزان در شــوراهاي 
روســتاها نیز عضوند؛ چون افرادي هستند كه در روستاها تأثیر 
زیــادي مي گذارند و همیــن توانمندي بهورزان باعث شــده كه 
بسیاري از مشكلات شایع كه ناشي از سبك زندگي است، برطرف 
شــود؛ مثلًا در میان بانوان روســتایي كم تحركي هایي مشــاهده 
مي شود؛ به همین دلیل بهورزان برخی برنامه هاي ورزشي همچون 
پیــاده روي را به صورت همگاني در روســتاها برگــزار مي كنند. 
همچنین در بحث الگوي تغذیه نقش بهورزان بسیار پررنگ است؛ 
به طوري كــه درباره مصــرف مواد قندی و نمک كــه غالباً بیش از 
اندازه اســت، آموزش هایي به خانواده ها ارائه مي دهند و میزان 
مصــرف آن را را به حد نرمال مي رســانند.  وي ادامه داد: بهــورزان ما در حذف دخانیات در 
جامعه روستایي نیز اخیراً نقش بســیار قابل توجه اي ایفا كرده اند؛ به طوري كه برخي روستاها 
با همكاري بهورزان عاري از دخانیات شــده و روستاي سالمی ایجاد كرده اند. درواقع همه این 
فعالیت ها تحت عنوان برنامه هاي مشــاركتي اجرا مي شــود، یعني بهورزان كمپین هایي مانند 
كمپین حذف دخانیات و كمپین اصلاح ســبك تغذیه را برگزار و ســبك زندگي مردم روســتا 
را اصلاح مي كنند كه این تغییرات عمدتاً باعث پیشــگیري یا كاهش بیماري هاي شــایعي مانند 

دیابت، فشارخون و بیماری تنفسی و حتی برخی از سرطان ها شده است. 
رنجبران با اشــاره به این موضوع كه در اســتان مازندران یک هزار و 137 خانه بهداشت 
وجود دارد، تصریح كرد: درحال حاضر حدود دوهزار نفر بهورز در استان مازندران فعالیت 
مي كنند كه عمدتاً خانم هســتند. درواقع به ازاي هر 500 نفر جمعیت ساکن در روستا، یك 
بهــورز خانم وجود دارد و درصورتي كه جمعیت بیش از 800 نفر باشــد، یك بهورز آقا نیز 
اســتخدام مي شود كه علاوه بر روستاهای دارای خانه بهداشت، روستاهای کوچک اطراف را 

نیز پوشش مي دهند. 

   عدم ارتقاي شغلي و كم بودن حقوق مشكلات عمده بهورزان 
رئیس مرکز بهداشت استان مازندران درباره مشكلات و چالش هاي عمده بهورزان گفت: بهورزان با 
مشكلات و چالش هاي زیادي روبه رو هستند؛ برای مثال یكي از مشكلات بهورزان ماهیت شغلشان 
است كه موظفند به صورت ثابت سالیان سال و تا زمان بازنشستگي  در روستا حضور داشته باشند؛ 
همچنین نوع شغلشان به گونه اي است كه ارتقای درجه و جایگاه ندارند؛ مثلًا یك فرد 30 سال تحت 

عنوان بهورز باقي مي ماند. از ســوي دیگر در برخي روستاها كه به دلیل مهاجرت، 
مدرسه روستا تعطیل شده، تحصیل فرزندان بهورزان دچار مشكل شده و بهورز 
به ناچار فرزندان خود را براي ادامه تحصیل باید به شــهر بفرســتد و خودش در 

روستاها باقي بماند كه این اقدام نگراني ها و دغدغه هاي بهورز را به همراه دارد. 
رنجبران تأكید كرد: بحث حقوق بهورزان چالش بعدي آن هاست؛ چراكه حقوق این 
افراد اصولًا به نسبت فعالیت های جدیدی که كه برایشان تعریف شده، قابل توجه 
نیســت. درواقع بهورزان همه نوع خدماتي ارائه مي دهند و در هرخدمتی كه قرار 
باشــد در نظام سلامت كشــور جامعیت پیدا كند، بهورز یكي از اجرا كننده هاست؛ 
بنابراین ممكن اســت كارها و نیازهاي جدیدي ایجاد شــود و بهورز نیز با توجه به 
آموزش هایي كه در گذشته دیده، نتواند نیازهاي جدید مردم روستا را برطرف کند 
و اجراي آن مستلزم این باشد كه برخی مهارت هاي جدید را با حجم عملیاتي بسیار 
بالا كســب كند؛ برای مثال درحال حاضر ۴۴ درصد جمعیت روستاها را میانسالان 
تشكیل مي دهند؛ بنابراین بهورز باید هر سه سال یك بار میانسالان منطقه را به طور 
كامل ارزیابي كند. اگر این افراد دیابت داشته باشند، باید به صورت ماهانه از آن ها 
مراقبت كند كه براساس آمار انتظار مي رود در هر روستا با جمعیت حداقل یک هزار 
نفر فرد دیابتي وجود داشته باشد كه این رقم بالایي است و بهورز باید هر ماه از 
این افراد مراقبت كند؛ درنتیجه باید براي آن ها برنامه ریزي كند، ســبك زندگي  
آن ها را تغییر دهد، رژیم هایشان را پیگیري كند، پیگیر مصرف داروهایشان باشد 
و مواردي از این قبیل كه باعث مي شود حجم كار بهورزان بسیار بالا رود؛ درنتیجه 

آن ها انتظار دارند حقوقی متناسب با میزان كاري خود دریافت كنند؛ اما واقعیت این است كه حقوق 
بهورزان اصولًا براساس نظام هماهنگ کشوری پرداخت مي شود. 

   فرسودگي شغلي در كمين بهورزان 
وي ادامه داد: همچنین بهورزان اغلب به ارتقاي تحصیلي تمایل دارند؛ اما در این مورد محدودیت 
دارند و با همان میزان تحصیل كه در ابتدا جذب شــده اند، با همان نیز باید بازنشســته شوند؛ 
درغیراین صورت احتمال دارد شغلشــان را از دست بدهند. استرس ناشی از ابلاغ فعالیت های 
متنوع و جدید، زمان بربودن برخی خدمات، مشــاهده توســعه شغلی در دیگر رده های شغلی در 
مقابل عدم امکان رشد و توسعه در شــغل بهورزی، عدم تناسب موضوعات جدید حوزه سلامت 
با ســطح تحصیلی پایه و ســطح ادراکی بهورزان، نادیده گرفتن نظرات بهورزان در برنامه ریزی و 
سیاست گذاری های سلامت روستایی و برنامه های بهداشتی و کار در یک محیط ثابت کاری ازجمله 

علل فرسودگی شغلی بهورزان به شمار می آید. 
معاون بهداشــتي دانشگاه علوم پزشکی  مازندران در پاسخ به این سوال كه شما به نمایندگي از 

بهورزان چه خواسته اي از دولتمردان و مسئولان كشوري دارید، گفت: خواسته ما از دولتمردان 
این اســت كه توســعه را به روســتاها بیاورند )مثل بهبود وضعیت آب و راه، به ویژه در مناطق 
كوهســتاني(، فرصت های آموزشــی ضمن خدمت برای بهورزان فراهم کنند تا بهورزان بتوانند 
به صورت پودماني در حین خدمت برخی آموزش ها را ببینند و بعد از ارتقای سطح علمی و مهارتی 
برخی درجات و گرفتن گریدهاي علمي بتوانند افزایش حقوق و همچنین ارتقای شــغلی متناسب 
با افزایش ســطح تحصیلی داشته باشند. همچنین انتظار داریم براي تحصیل فرزندان بهورزان 
تسهیلاتی قائل شوند. در بحث فناوري و دسترسي به اینترنت بهورزان نیز براي استفاده از علم 
روز انتظار همیاري داریم. علاوه براین از دولتمردان و مسئولان انتظار داریم كه در مباحث بیمه 

درماني و موارد اینچنیني به جامعه بهورزان بیش تر و بهتر توجه شود. 

   حضور پررنگ بهورزان را در مباحث اجتماعي انتظار داریم
رنجبران تأكید كرد: طي ســال هاي اخیر نیازهاي جدیدي تحت عنوان نیازهاي اجتماعي ســلامت 
مطرح شده است كه انتظار داریم بهورزان در این مباحث هم وارد شوند؛ مباحثي همچون اعتیاد، 
خشــونت، طلاق، ازدواج و ارتباطات اجتماعی و... كه بهورزان مي توانند با گذراندن آموزش هاي 
جدیدتر و اســتفاده از روش هاي نوین در روســتاها در حل این معضــلات کارآمدتر عمل کنند؛ 
همچنین امیدواریم تمهیداتي اندیشــیده شــود تا منافعی براي بهورزان ایجاد شــود؛ مثلًا در 
روستاهایي كه بحث زباله به یك معضل و مشكل تبدیل شده است، اگر بتوانیم از تفکیک زباله 
از مبدأ و تغییر ماهیت آن درآمدي حاصل كنیم، مثل تولید كود، كه با اســتفاده از زباله هاي  تر 
صورت مي گیرد، سود ثابتی نصیب مردم روستا می شود؛ این منافع اقتصادی به تداوم مداخلات 
ســلامت محور در روستاها نیز منجر خواهد شــد. این ها جزو كارهاي جدیدي است كه مي تواند 
مشــاركت و همبستگي مردم را ارتقاء بدهد و توســعه روستا را بیش تر كند؛ زیرا همان طوركه 
مي دانید، در اغلب روســتاها سطح درآمد پایین است و بهورزان نمي توانند نسبت به این مسأله 
بي تفاوت باشــند؛ چراكه بهورزان خط مقدم سلامت محســوب مي شوند و از آن جا كه با دهیارها، 
نماینده هاي شهرســتان ها و مردم روســتا در ارتباطند، تأثیر زیادی خواهند گذاشت. به عبارت 
ســاده تر، معتقدیم بهورزان نماینده حوزه سلامت در روستاها هستند و مي توانند حمایت طلبي و 

مطالبه  گری كنند و با مهارت هایی جدید، نیازهاي اجتماعي جدید را برطرف سازند. 

   بهورزان، عامل توسعه پایدار روستایی 
مهرانه کاظمیان، کارشناس ارشد دانشگاه علوم پزشکی مازندران، هم درمورد بهورزان گفت: به باور 
من بهورز فردی عاشق خدمت به هم نوع است که با عشق فراوان برای ارتقای سلامت اجتماعی در 
روســتا و مناطق کم تربرخودار و برای روستاییان و عشایر تلاش جهادی می کند. درواقع فردی که 
روستا را برای محل خدمت خود انتخاب کرده، گفتمان مهرورزی و فرهنگ بومی را خوب می داند و در 
این زمینه خدمات متنوعی ارائه می کند.   وی با اشاره به این که نقش 
بهورزان در ارتقای سلامت روستانشینان ممتاز و گاه سرنوست ساز 
است، گفت: این سربازان جبهه بهداشت در تحقق شعار پیشگیری 
بهتر از درمان است یک پیشــران هستند و امروزه تمامی کودکان 
روستا و عشــایری، حتی قبل از متولدشدن، دست های بهورز را از 
روی شــکم مادر خود حس کرده اند. بهــورزان کودکان و مادران را 
علیه برخی بیماری ها واکســینه و بدین طریق از بیماری های مختلف 
جلوگیری کرده اند و از ســوی دیگر برای متولدشدن نسل سالم و 
بانشاط، خدمت ماندگار انجام می دهند و ناجی شهروندان محروم از 
بیماری های واگیر و غیرواگیر هستند. کاظمیان همچنین مازندران را 
در زمینه ارائه خدمات به مناطق روستایی و عشایری از استان های 
پیشرو در کشور دانست و افزود: طیف بهورزان در ارتباطی توأم با 
صمیمیت و باورپذیری توانسته اند میزان مرگ ومیر مادران را به علت 
عــوارض حاملگی و زایمان به میزان قابل توجهی کاهش دهند و این 
دســتاورد عظیم به معنای جلوگیری از کاهش مرگ  مادران عشایری 
و روستایی است. این آمار کاهش مرگ ومیر نیز در زمینه های دیگر 
پیشرفت قابل توجهی داشته است. وی همچنین نقش بهورزان را در 
آرامش خاطر روستانشینان محوری خواند و گفت: جایگاه و ارزشمندی 
خدمات بهورزان بر همگان هویداســت و  زمانی این خدمات نمایان 
می شــود که در نقاط دوردست مناطق عشایری کشور با ارائه خدمات  بهداشتی  لازم  به  روستاییان 
و عشــایر از بروز انواع  بیماری  در جامعه  پیشگیری می کنند. بهورزان  نه  تنها موجب ارتقای  سلامت  
جسمانی روستاییان  و عشایر می  شــوند، بلکه  اثرات آن کمک به سلامت  جامعه  شهری  نیز ماست. 
کاظمیان با بیان این که روز 12 شــهریور به مناســبت روز بهورز از زحمات فراوان جامعه بهورزان 
تقدیر می شود، گفت: مردم در تمام روزها قدردان زحمات بهورزان هستند و از سوی دیگر بهورزها 
در فرهنگ پیشگیری موفق عمل کرده و توانسته اند خدمات بسیاری در مناطق روستایي و شهري 
ارائه کنند.   وی تصریح کرد: براساس گزارش سال 2008 سازمان جهاني بهداشت، بهورزان فعال 
در خانه هاي بهداشت عامل اصلي كاهش مرگ ومیر و افزایش امید به زندگي در روستاها هستند 
و نقش آنان روزبه روز آشــکارتر می شود. این کارشناس ارشد دانشگاه علوم پزشکی مازندران با 
بیان این که بهورزان افرادی متخصص و دارای تحصیلات آکادمیک هستند، اظهار داشت: بهورزان با 
نگاه پیشگیری از بیماری ها آموزش می بینند و اگر امروزه شاهد ریشه کن شدن بیماری هایی همچون 
فلج اطفال، کاهش مرگ ومیر کودکان و مادران و انواع بیماری های واگیردار در کشور هستیم، نتیجه 

تلاش و اخلاص بهورزان  است و باید زحمات آنان را در راستای ارتقای سلامت جامعه ارج بنهیم.

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران در راستای اطلاع رسانی و ارتقاء سطح آگاهی مردم دیار همیشه سبز 
مازندران نســبت به میزان سلامتی خود و حفظ این گوهر ارزشمند دست به امری مهم زده و با ترویج فرهنگ خود 

مراقبتی سعی بر بالا بردن سطح سلامت مردم مازندران دارد.


